
Çöpe değil, bilgisayara! 
19 Nisan sabahı sokaktan toplanacak 

çöpler yerine, bilgisayara yatırım yapalım. 
Yaklaşık 2 bin 500 adayın seçim kampan

yalarında yaklaşık 50 trilyon lira 

harcamaları bekleniyor. Bu bütçenin 

birçoğu da 19 Nisan sabahı çöpe atılacak 

olan broşür, afiş, el ilam basımı gibi tanıtım 

giderlerine harcanacak. Daha sonra çöpe 

gidecek olan bu harcamaların sadece 1 

trilyon lirası ile 4 bin bilgisayar alınıp 

okullarımıza konulabilinir. Bu bir anlamda 

seçimler için oy kullanmaya gittiğimiz 

okulları bilgisayarla donatıp çocuklarımızın 

geleceğine yapacağımız yatırım anlamına da 

geliyor. Adayların hepsine sesleniyoruz... 

Gelin seçim kampanyası için harcayacağınız 

bütçenin bir kısınma çocuğunuzun geleceği 

için el koyun ve çöpe değil bilgisayara 

yatıran yapın. 

"Çöp değil bilgisayar" kampanyasına BT 

sektöründeki şirketler de oldukça sıcak 

bakıyor. Böyle bir girişimde bulunacak 

adayları bütün olanaklarıyla desteklemeye 

hazırlar. 

"Sağlam Fikir "den bilgisayar çıktı 

"Sağlam Fikir" toplantılarının konuğu 

olan İstanbul Belediye Başkam Aday Adayı 

Ali Talip Özdemir de "Çöp değil bilgisayar" 

dedi. Özdemir, 3.5 milyar lira tutan son 3 

aylık milletvekili maaşı ile İstanbul'da bir 

okula bilgisayar sınıfı kuracağını açıkladı. 

(Sayfa 4) 

Kurumların belkemiği ve İletişimin doğal bir parçası haline 

gelen bilgisayar ağlan, yepyeni bir yüzle endüstride boy 

gösteriyor. Ağlardan artık sadece veri geçmiyor. Verinin ses ve 

görüntü ile birlikte taşınması günümüzün çok konuşulan, 

yarının olmazsa olmaz teknolojisi. Bunun yanı sıra kablosuz 

ağ teknolojileri de gümbür gümbür geliyor. Bu gelişmeler 

yakın bir gelecekte endüstrinin ve iletişimin çehresini 

değiştirecek gibi görünüyor. Ağlar dosyamızda tüm bu yeni 

eğilimlere göz attık. (Sayfa 19-30) 

Compaq Altavista'yı geliştirmek 

için Zip2'yi satın aldı 
Compaq sahibi olduğu Altavista'nın, Yahoo, Lycos ve Excite 

gibi arama motorlarıyla daha iyi rekabet edebilmesi için, gazete

lerin şehir rehberi gibi Web sitelerini geliştirmelerine yardımcı 

olan Zip2 şirketim satın aldığım duyurdu. Califomia, Mountain 

View'de bulunan Zip2, Altavista'nın çalışan bir birimi olacak. 

Altavista Başkam Rod Schrock, satış rakamının ortalama 300 

milyon dolar olduğunu söyledi. 

Türk Telekom'dan ültimatom 
Türk Telekom 2000 yılı sorununa 

kolay bir isim buldu: Üretim hatası. TT 

iki hafta önce şu ana kadar çözüm 

almış olduğu şirketlere bir mektup 

göndererek üretim hatası olarak 

gördükleri 2000 yılı sorununun Kasım 

1999'a kadar düzeltilmiş olması 

gerektiği, aksi takdirde Alım Satım ve 

İhale Yönetmeliği hükümleri uyarınca 

işlem yapılacağını bildirdi. Şirketler 

mektuba tarzı dolayısıyla tepki 

gösterirken, yurtdışındaki şirketler ve 

kurumların bu alanda gerginlik değil, 

uzlaşma yoluna giderek sorunu 

çözmeye çalıştıklarına dikkat çektiler. 

(Sayfa 12) 

Ankara'dan 'sektör 
dayanışması' çağrısı 

İnterpro'nun düzenlediği 5'inci Ankaralı 

Dostlarla Sohbet Toplantısı, 12 Şubat'ta An

kara'da, KoçSistem'in ev sahipliğinde yapıldı. 

Toplantıda, sektörün tüm sorunlarda elele 

vermesi gerektiği görüşüne varıldı. (Sayfa 8) 

İLETİŞİM HABERLERİ 

• Cisco ve Motorola'dan IP bazlı 

kablosuz ağlar için işbirliği 
Cisco ve Motorola, kablosuz Internet'i gerçek

leştirmek için dört veya beş yıllık çalışma boyunca 

1 milyar dolara yakın yatırımda bulunacaklar. 

• Alcatel, yeni sözleşmelere imza attı 

(Sayfa 34) 

Interpro Bilişim 
Sektörü Ödülleri'98 
sahiplerini buluyor 

İnterpro, bilgi ve iletişim sektöründe faaliyet 

gösteren başarılı şirketleri geleneksel olarak ödül

lendiriyor. Her yıl pazarlarında en aktif rol oyna

yan, Türkiye BT pazarının gelişmesine katkı gös

teren, diğerlerine başarılarıyla örnek olan şirketler 

İnterpro Bilişim Sektörü Ödüllerine ka

vuşuyorlar. Bu yıl 22 Şubat 1999 ta

rihinde düzenlenen İnterpro 7. 

Kuruluş Yıldönümü kutlama 

toplantısında, İnterpro Bilişim 

Sektörü Ödülleri'98 sahip

lerini buluyor. Türkiye BT 

pazarının önde gelen isim

lerinin buluştuğu zirve toplantısı, 

Lütfi Kırdar Uluslararası Kongre 

ve Sergi Sarayı'nda gerçekleşiyor. 

EVRENSEL/Akın Evren 

Kurtlar sofrası... 

Siz ne düşünürsünüz bilmiyorum ama ben kurtları 
oldum olası severim. Jack London'un ölümsüz 
eseri Vahşetin Çağrısı'nı {The Call of The Wild) ilk 
okuduğumda ilkokulun üçüncü sınıfındaydım. O 
dönemde Doğan Kardeş Yayınları arasında "Kurt 
Kanı" adıyla yayınlanmıştı. (Devamı 2. sayfada) 
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EVRENSEL 
(Başfarafı 1. sayfada) 

Anası kurt bir yavrunun doğumuyla başlayan doğayla savaşını, 

gücünü ve aklını ustalıkla birleştirip yaşamla ölüm arasındaki 

ince çizgide nasıl gidip geldiğini o vahşi coğrafyadaki insan 

yaşamlarıyla da süsleyip bir destan coşkusuyla anlatan bu 

kitabı çok sonraları, yazıldığı dilde daha da büyük bir tat 

alarak okumuştum. 

Kurtların doğadaki zor yaşam koşullarına karşın sürdürdükleri 

mücadele ve bu ortamın kendine özgü kuralları yazın ustala

rına esin kaynağı olmuştur. Romancı Kemal Tahir, siyasal he

saplaşmaların kıyıcılığını renkli bir dille anlattığı "Kurtlar Sof-

rası"nda, "Kurtlukta düşeni yemek kanundur" der. 

Uluslararası kapitalizmin dünyasındaki yok edici ele geçirmeler, 

satın almalar, birleşmeler, el değiştirmeler kurtların dünyasın

daki kurallarla çoğu kez benzeşiyor. Güçlü olanın, başarılı 

olanın, öğrenme eğrisinde önde olanın, pazarın eğilimlerini 

sezip yükselen dalgaya binmeyi başaranın ayakta kalabildiği 

bir dünya bu. Amerikalar, Avrupa Birliği ve Asya/Pasifik 

coğrafyasının üç merkezli dünyasında ayakta kalabilmenin 

kuralları da değişti. Ulusal ölçekler geçerliliklerini büyük öl

çüde yitirdi. 

Sıcak para girişini ve ithalatı destekleyen kur ve faiz politikala

rıyla da büyütülen ve genelde ihracata dönük sanayileri vu

ran kriz pek çok işletmenin el değiştirmesine de yol açıyor. 

Diğer bir kayda değer gelişme de, özelleştirme düşleri görü

lürken pek çok işletmenin banka borçları nedeniyle zorunlu 

devletleştirilmeleri olasılığı. 

Sorunsalı oluşturan alanlara baktığımızda gördüklerimiz genel

de aynı. Kapsamlı bir fizibilite yapmaksızın yapılan yatırım

lar. Yüksek borçlanma (High Gearing) rasyoları. Yetersiz iş

letme sermayeleri. Yetersiz işletme yordamları, yani bilişim 

teknolojilerinin üretim ve işletme verimliliğine dönüştürüleme-

mesi. Bütün bu olumsuz öğeler fiyat/başarım oranını öylesi

ne etkilemekte ki... 

Tüm endüstrilerin gereksinimi yalnızca bilgisayar değil artık. Bili

şimin usta ve büyülü eli geçmeli üzerlerinden. 

Her türlü zorluğun üstesinden geldiğiniz bir hafta dilerim. 

Compaq,tan Türkiye pazarına yeni ürünler 
Compaq, sunuculardan ta

şınabilir bilgisayarlara yeni 

teknolojilerini duyurmaya 

devam ediyor. 

D
igital'in mirasına sa

hip çıktığını bir kez 

daha ispatlayan 

Compaq, 2 işlemcili 

sunucu pazarına DS 20 Alpha-

server'i sunuyor. Compaq Ku

rumsal Çözümler Grubu Mü

dürü Şükrü Ergür, EV6 adım 

alan yeni nesil Alpha işlemcile

re sahip bu ürünün dünyadaki 

en hızlı 2 işlemcili sunucu ol

duğunu söyledi. Compaq'ın 64 

bit mimarisine vaatleri de sürü

yor. Digital Unix olarak bilinen 

işletim sisteminin ismi Tru64 

Unix olarak değiştirildi. Bu 

isim değişikliği ile başından 

beri 64 bit'lik mimariye göre 

tasarlanan işletim sisteminin, 

64 bit'in tüm özelliklerini ve 

performansını kullandığı vur

gulanıyor. Tru64 Unix'in son 

uyarlaması V4.0F'nin ise EV6 

platformlarını destekleyen per

formansı artırıcı farklı özellik

lere sahip olduğu belirtiliyor. 

Ayrıca Compaq 2001 yılına ka

dar Tandem Nonstop Integrity 

Servers serisi ürünlerde de 

EV6 Alpha işlemcileri ve 

Tru64 Unix işletim sistemi kul

lanıyor olacak. 

Compaq, kurumsal pazarda

ki Proliant 5500 6000,6500 ve 

7000 ürünlerinin işlemci, bel-

lek ve ağ kartlarını yenilediğini 

duyurdu. Başlangıç seviyesinde 

ise Proliant 800 yeni işlemciyle 

pazara sunulurken, Proliant 

400 isimli yeni bir ürün çıkı

yor. Dünya PC sunucu pazarı

nın yüzde 32'sine, Avrupa PC 

sunucu pazarının ise yaklaşık 

yüzde 50'sine sahip olduğu 

açıklanan Compaq'ın Türki

ye'de de yüzde 23'lük bir paya 

sahip olduğu belirtiliyor. 1998 

yılında Türkiye'de başlangıç 

seviyesindeki PC pazarında 

yerli ve toplama PC'lerin ağır

lık kazanmasıyla istediği pazar 

payını yakalayamayan Compaq 

Türkiye, özellikle yeni ürünüy

le fiyat avantajı sağlayarak pa

yını hızla artırmayı hedefliyor. 

Compaq'ın yeni taşınabilir 

bilgisayarları Mart ayından iti

baren Türkiye pazarında yer 

alacak Intel Pentium II ya da 

Intel Mobile Pentium II işlem

cili Compaq Armada ürünleri 

ise her seviyedeki gereksinime 

karşılık vermeyi hedefliyorlar. 

Geçtiğimiz sene 4 bin 500-5 

bin adet taşınabilir bilgisayar 

satan Compaq Türkiye'nin 

1999 hedefi 8-9 bin adete ulaş

mak. 

Hizmet pakete giriyor 
Compaq Türkiye, CarePaq 

adı verilen hizmet paketlerinin 

Türkiye'de tanıtılması için ça

lışmalar yoğunlaştırıldı. Care-

Paq yelpazesi, kısaca Compaq 

donanımlarının garanti süresini 

ve kapsamını genişletiyor. Ga

rantinin ürünlerin farklı bölüm

leri için farklı kapsamları oldu

ğunu ve bunun bazı kullanıcıları 

yanılttığım hatırlatan Compaq 

Türkiye yetkilileri, CarePaq pa

ketleriyle sayesinde ürünlere tek 

bir noktadan hizmet sağlanaca

ğım belirtiyorlar. Ürünle birlikte 

30 gün içinde satın alınması ge

reken CarePaq'ın, bir kereye 

mahsus olmak üzere 1 Ocak 

1999 tarihinden itibaren alman 

ürünler için de satın alınabilece

ği bildiriliyor. 

Posta, dünyaya 
açılmayı hedefliyor 

ASLI EVREN 

2000 yılında PostaNet 2000 projesini tamam
layacaklarını belirten Posta İşletmesi Genel 

Müdürlüğü, 2000 yılı sonrası vizyonunu açıkla
dı: Sistemi Türk Cumhuriyetlerine taşımak. 

P
osta hizmetlerinin 

iyileştirilmesi ve ül

ke çapında yaygın

laştırılması amacıyla 

1993 yılından bu yana sürdü

rülen ve 2000 yılında tamam

lanması planlanan PostaNet 

2000 projesiyle, ileri teknoloji 

ve çağdaş işletme yöntemlerini 

kullanarak günümüz koşulları

na uygun, modern, kaliteli, 

sağlıklı ve gelişmiş ülkeler dü

zeyindeki hizmetleri ekonomik 

olarak halka sunan bir sistem 

amaçlanıyor. 1998 yılı itibariy

le 80 ilde toplam olarak 351 

Posta Merkezi'nde hizmete alı

nan sistemin 2000 yılında ta

mamlanarak 1159 Posta Mer

kezi ve 2 bin 400 posta şubesi

nin otomasyona alınmış olması 

hedefleniyor. Projenin 6 yıllık 

geçmişinde harcanan toplam 

miktar, 4 trilyon TL civarında. 

Posta İşletmesi Genel Mü

dürü Nuri Alagöz ve projeyi 

yürüten İnfo Otomasyon Ge

nel Müdür Yardımcısı Ümit 

Atalay ile gazetemiz adına 

yaptığımız görüşmede projenin 

detaylarını öğrendik. Alagöz, 

2000 yılında bitirmeyi hedefle

dikleri proje için şunları 

söyledi: "Proje kapsamında 

ülkenin 80 iline online hizmet 

sağlanmış, İstanbul, Ankara, 

İzmir, Adana, Bursa gibi bü

yük şehirlerde bulunan tüm 

Posta Merkezleri ve ilçeleri 

online olarak devreye alındı. 

24 Avrupa ülkesi, ABD ve 

Japonya ile EuroGiro 

çerçevesinde para transferi 

yapılıyor. Bu merkezlerde 

online telefon tahsilat, emlak 

ve temizlik vergileri, posta 

çeki işlemleri, yurtiçi/yurtdışı 

para transferleri, efektif ve 

seyahat çekleri işlemleri bilgi

sayar yardımıyla yapılıyor. 

Hizmetler hızlı ve güvenli bir 

şekilde her aşamasında 

kontrollü ve her merkezde 

aynı standartlara uygun olarak 

veriliyor. Edirne, Hakkari veya 

İstanbul Şişli merkezlerinde 

müşteri gidip aynı hizmeti 

aynı hızla alabiliyor." 

Projeyle ilgili olarak bugü

ne kadar Ankara, İstanbul ve 

Mersin'de 3 eğitim merkezi ta

mamlanmış ve 2 binin üzerin

de posta elemanı bilgisayarlı 

eğitim görmüş durumda. Pos

taNet 2000 ağma dahil olan ve 

tüm ülkeye dağıtılmış olan 

Posta Merkezleri, bilgisayar 

aracılığıyla Ankara-PÇB tara

fından kontrol ediliyor. En son 

Mayıs 1998 itibariyle 84 yeni 

Online posta merkezi harekete 

geçirilerek toplam online posta 

merkezi sayısı 351'e çıkarıldı. 

Nuri Alagöz, proje bittiğin

de nasıl bir işletmeye ulaşmayı 

hedeflediklerini şöyle anlattı: 

"Proje bittiğinde, 1159 posta 

merkezi, 2 bin 400 online şu

besi ile tüm ülkeye, en küçük 

yerlerde online hizmet verile

cek. Merkezi bir yerden Posta

Net 2000 kontrol edilip en 

ufak bir problemde gerektiğin

de uzaktan müdahale edilmek

tedir." 

Genel Müdür, sistemin ta

mamlanmasından sonraki he

defini de açıkladı. Hedef, bu 

sistemle elde edilen deneyimi 

kullanarak Türk Cumhuriyet

lerine bu projeyi satmak. 
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PDI-Erkom'dan "Seferberlik 
Otomasyon Projesi" 

B
ilgi çağı, bilginin en 

büyük güç olduğu ve 

teknoloji savaşları

nın yoğun olarak ya

şanacağı bir dönem olacak. Bu 

çağın en önemli yanı, genel 

anlamıyla enformasyon ve do

kümantasyon sistemlerinin bil

gisayarlarla otomasyonu, dola

yısıyla bilgiye hızlı ve güvenli 

bir şekilde erişim olarak özet

leniyor. Bu nedenlerden dola

yı da, seferberlik faaliyetleri

nin her aşamada gereklilik ve 

sürat ilkeleri çerçevesinde ye

rine getirilebilmesi bilgisayar, 

ortamında çalışmayı zorunlu 

hale getiriyor. 

Ankara merkezli PDI-Er-

kom A.Ş Seferberlik faaliyetle

rinin ilk olarak 1992 yılında 

bilgisayar ortamında yürütül

mesi gerektiğini belirtti ve bu 

konuda çalışmalar yaptı. An

cak teknolojinin baş döndürücü 

gelişiminden dolayı proje 1997 

yılının sonlarında tekrar ele 

alındı ve 1998 yılının sonların

da sonuçlandırıldı. PDI Erkom 

yetkilileri Seferberlik otomas

yon projesi hakkında özetle şu 

bilgileri verdiler: "Projede in

san, araç ve mal-hizmet-kay-

nak planlamasının tamamen 

bilgisayar ortamında yapılması 

ve gereksinimler doğrultusunda 

planlaması ile dokümantasyon 

ve arşiv sistemi yer almaktadır. 

Bu amaçla, sistemin, dünyada 

kullanılan İstemci/Sunucu mi

marisi üzerine kurulu bilgisa

yar sistemlerine bir an önce ge

çirilmesi ve projenin yürütül

mesinde modem çağın gerekle

rine adaptasyon açısından tek

nolojinin son ürünleri ile ve 

gelişmelere açık bir sistem ol

ması düşünülmüştür." 

Seferberlik Sistemi; Hewlett 

Packard'ın HP 9000 K370 En

terprise Server, HP Kaynak 

XA-s İşistasyonları, HP Laser

Jet 4000N ve HP DeskJet 890 

C yazıcıları, HP SureStore 

320ex JukeBox, HP ScanJet 

6100C tarayıcı, HP SureStore 

CD-WriterPlus 7200i, HP 

OmniBook 4100 PC donanım

ları ile Oracle Version 8.04 

RDBMS, Oracle Developer 

2000 Uygulama Geliştirme 

Yazılımı ve ByteQuest Dokü

man Yönetim Sistemi Yazılımı 

ve Microsoft Office Pro Yazılı

mı kullanılarak geliştirilen uy

gulama yazılımları ve VİS'in 

gerçekleştirdiği iletişim ağın

dan oluşuyor. 

Meteksan 1999da temkinli büyüyecek... 
T U Ğ B A Ç I N A R 

M
eteksan Sistem 1999'daki bü

yümesini daha dikey boyuta 

taşımayı hedefliyor. 1999'da 

müşterilerin gereksinimlerine 

çözümlerle yanıt verebilen bir yapılanmanın 

içerisine girmeyi düşündüklerini kaydeden 

Meteksan yetkilileri, seçimler ve ekonomik 

kriz nedeniyle temkinli olmaya zorlandıkla

rım belirterek, "O yüzden hedeflerimizi da

ha ayaklan yere basar şekilde koyduk, "de

diler. Meteksan yetkilileri, kendi bünyele

rinde şirket otomasyonunu gerçekleştirdik

lerini ifade ederek, tüm faaliyetlerini tek bir 

otomasyon paketi üzerinden kontrol edebil

diklerini söylediler. 

Yeniden yapılanma çalışması yürüttük

lerini belirten Meteksan Sistem Satış 

Müdürü Özgür Cankara, sektörler ba

zında birtakım iş grupları oluşturduklarım 

söyledi. Yemden yapılanma kapsamında, 

sağlık ve eğitim sektörüne yönelik iş 

grupları oluşturduklarım kaydeden Canka

ra, şöyle konuştu: 

"Daha önceden bu faaliyeder satış mü

dürlüğü adı altında yürütülüyordu. Biz 

bunların özelikle çözüm isteyen sektörler 

olduğunu düşündük ve buralara çözüm gö

türülmesinin bir uzmanlık gerektirdiğine 

karar verdik. Bu uzmanlığın da bünyemiz 

içerisinde belli gruplar altında toplanması

nın faydalarına inandık, bu şekilde daha 

sağlıklı bir büyümeye kavuşabileceğimizi 

düşünerek sektörel bölünmelere gittik. Bu

nun dışında sene içinde birtakım yeni 

grupların oluşması da söz konusudur." 

Gelecek sene özellikle Internet teknolo

jileri ve elektronik ticaret üzerine birtakım 

yatırımlar yapmayı düşündüklerinin altını 

çizen Cankara, üretim ve finans sektörüne 

yönelik iş grupları kuracaklarım bildirdi. 

Özgür Cankara, TCDD ihalesi ile ilgili 

bilgi de verdi. İhalede sadece Meteksan'ın 

teklif vermesinin, ihalenin iptal edilmesi

ne yol açıp açmayacağına ilişkin sorumu

za ise Cankara şu yanıtı verdi: 

"İhalenin iptal edilmesi akla gelebilir. 

Fakat bu ihalenin konumu, açılması ve 

özelliği çok farklı. TCDD kaynaklarının 

etkin kullanılmamasından dolayı çok bü

yük zarar ediyor. Proje, TCDD'nin sene

lerdir umutla beklediği bir proje. Birkaç 

defa iptal edildiği için tekrar iptal edilece

ğini sanmıyoruz. Verdiğimiz teklif bence 

dört dörtlük bir teklif. Yabancı ortaklan

ınız General Electric ve Harris Company 

şirketleri tamamen demiryollarına odak

lanmış ABD'nin dev şirketlerindendir. Biz 

de sistem entegratör kimliğimizle kendi

mizi ispatlamış bir şirketiz. TCDD'nin bi

zi iyi bir alternatif olarak görüp, değerlen

direceği kanısındayız. Zaten ihale şartna

mesinde de tek şirketin olmasında bir sa

tanca olmayacağı yer alıyor. İptal beklen

tisi içine girilmemesi gerekir." 

Meteksan Sistem Pazarlama ve İş 

Geliştirme Müdürü Mustafa Atilla ile 

de, BDE konusunda görüştük. Donanım 

ihalesinin ertelenmesinin, şirketlerine belli 

ölçülerde daha iyi hazırlanma olanağı 

verdiğini belirten Atilla, "Ama çok uzun 

süre ertelenmesi sektöre birtakım olum

suzluklar getirir."dedi. Atilla konuyla ilgili 

şu bilgileri verdi: 

"Şartnamede birtakım maddeler ağırdı. 

İhale öncesi yapılan toplantıda verilen ya

nıtlar, şartnamedeki bazı maddelerle çeli

şiyordu. Yani ciddi kapsamlı bir şartname

ye güzel bir ek yayınlanması gerekiyordu. 

Bu belirsizlik ve çelişkileri ortadan kaldır

mak için ertelenmesi iyi oldu. Ama uzun 

süreli olarak ertelenmemeli. ikinci olarak 

kurulumların kış aylarına kalmaması gere

kiyor. Bu hem Bakanlık hem de şirketler 

açısından ciddi sıkıntılara yol açar. Ancak 

umutluyuz, MEB şimdiye kadar en ciddi 

olarak bu işle ilgileniyor. MEB'i çok fazla 

eleştirmemek lazım. Bu Türkiye'deki en 

büyük ihale ve MEB'in elinde çok fazla 

nitelikli eleman bulunmuyor. Dünya Ban

kası ile çalışmak da çok zordur, kılı kırk 

yararlar. Böylesine büyük bir ihalede bu 

kadarlık bir gecikme tolere edilebilir. An

cak bunun arkasına saklanıp da 34 ay 

uzatmamalılar." 

TİTİZCE 
M. Tınaz Titiz 

Bugüne kadar üstüne 
alınmayanlar: 
Artık alının!-1 

İ
nsanlık tarihi boyunca kitleleri yönetmek için kulla-

mlagelmiş en etkin araçlardan birisi cennet ve 

cehennem kavramlarıdır Her araç gibi onun da "daha etkin" olduğu sı

nırlar vardır Okuryazar kesimde -genelde, bu iki kavram yerini ahlaki 

değerlere bırakmaya baslar. 

Çocukluğundan beri kızgın yağ kazanları, alev alev yanan fırınları ile koşul

landırılıp kendisine ezberletilen doğru-iyi-güzeller konusunda beyinleri 

yıkanmış olan kişiler için bir yanlış yapmış olmak ne ise, bu kavramlar

dan kendini bir biçimde kurtarabilmiş insanlarda da, "gelecek nesillerin 

gözünde suçlu duruma düşmek" sanki eşdeğer bir korkutuculuğa sahip

tir. 

Sevgili Çetin Alton'ın "Lanetliler Bahçesi" Fikri gerçekleşir mi bilinmez. İnsan

lık suçu işlemiş kişilerin heykellerinin yar aldığı bir bahçe için gereken 

büyüklükte bir yer bulunabilse herhalde olur. Ama zaten tarih de bir ba

kıma hem lanetliler hem de minnet duyulacaklar bahçeleri değil midir! 

Kendi şaşmaz yasalarına göre işleyen evrenin bir parçası olan insanlarımızı, 

onları milyonlarca yıllık koza beladan bugünlere salimen getiren özelliği 

olan müthiş öğrenme yeteneğine boş verip, nehir ve padişah adlan, 

meydan savaşı tarihleri, sevilecek ve nefret edilecekler listeleri gibi saç

malıkları "ezbere belleten" ve bunu da kutsal bîr işmişçesine toplumun 

eleştiri alanının dışında bir tabu gibi tutabilmiş olan eğitim sınırının tarih 

içinde hangi bahçede yer alacağı artık konuşulmalıdır. 

Adına eğitim diyerek her sorunun çözümü olarak ortaya sürülen panzehirin 

ne olduğunu artık kalıpları kırarak sorgulayabilmeliyiz. istendik bilgi ve 

becerilerin kazandırılması olan öğretim ile istendik tutum ve davranışların 

kazandırılması olarak anlamlandırılan eğitim tanımı içindeki "istendik" 

ve "kazandırılması" hangi ideolojide olursa olsun kimse tarafından sor

gulanmadı. 

En aklı başında olanlar dahi, insanların kendi başlarına bir şey öğrenemeye

ceklerini, öğrenirlerse de onların zararlı şeyler olacağını, bu yüzden de 

"istendik" bilgi, beceri, tutum ve davranışların toplum -ve onun adına 

devlet- tarafından belirlenmesini tartışmasız kabul ediyorlar. Belirlenen 

bu içeriğin çocuk ve gençler başta olmak üzere eğitilecek olanlara, bir 

şekilde öğretilmesi gerektiğinde de lam bir fikir birliği var. 

Kendilerini, dışlarındaki tüm canlılardan üstün gören -ki ne akıl almaz bir 

salaklıktır- bu insanlar, tüm diğer canlıların üstün öğrenme yeteneklerini 

görüp kabul ediyor, ama kendisinin öğrenme konusunda onlardan aşağı 

olamayacağını idrak edemeyerek hemcinsleri için bir "jenosit" uygulu

yor. Zihinsel jenosit! 

Öğretmenlik başta olmak üzere eğitim sınıfı bugüne kadar hakkında hiç ko-

nuşulamayacak alanlardan birisi olarak geldi. Eğitimdeki sorunlar da, 

bu alana gerekli önemin verilmeyişiyle açıklandı. Bu alandaki meslek 

mensuplarının yaşam sorunları olduğu, bunların düzeltilmesi için tüm 

toplumun görevli olduğu doğrudur. Matta, diğer meslek dallarına göste

rilmesi gereken özenden daha fazlasının gösterilmesi gerektiği de doğru

dur. 

Ama bu, eğitim sınıfının uygulamakta olduğu zihinsel soykırımın gerekçesi 

olamaz. Yaşam sorunları olan kesimler, bunların karşılığını, evrenin, hiç

bir canlıdan esirgemeden eşit -ama farklı biçimlerde- dağıttığı öğrenme 

yeteneğini, yaratıcılığını köreltip yok ederek tazmin ettiremezler. Zihinsel 

soykırım budur. Bunun, kimin emriyle yapıldığı, bu yapılmazsa müfettiş

lerinin yazdıkları kitaplarda böyle yapılmasının yazılı olduğu gibi ayrın

tılar, bu büyük trajediyi değiştiremez. 

Bunları üzerlerine almaları gerekenler, geri kalmış yörelerimizde geçim sava

şı veren, evini geçindirmek için ikinci ya da üçüncü iş yapan öğretmenler 

değildir. Onlar söz konusu bile değildir. 

Bu insanlık suçunun sanıkları, çocuklarımızın ve velilerin gönüllü olarak 

onayladıkları biçimde ve de toplumun geri kalan kesimlerinin hayranlık 

duyduğu en pahalı okullarda bu işleri yapan, tüm eğitim sınıfına ve de 

devlete örnek olan eğitimcilerdir. 

Bu felaket fark edilmelidir. Bu zihinsel dondurma işleminin, gereksinimin olan 

ve aslında bol miktarda mevcut olan yaratıcı insanları birer hareketli ce

set haline getiren kök, neden olduğu fark edilmelidir. Eğitim, böyle bir 

şey olamaz. Bu denli insana saygı duymayan, onu küçümseyen, aşağıla

yan bir süreci kim yaparsa yapsın, bugüne kadar kendini yüce sayarak 

ne kadar korunmuş olursa olsun, lanetliler bahçesine gitmekten kurtula

maz. Kurtulmanın tek çaresi yine kendini fark edip bu yanlıştan geriye 

dönmektir. 

Birbirini aşağılamak için diğer canlı türlerinin adlarını kullanan insanlarımız, 

onların öğrenme yeteneklerinden daha aşağı olmadıklarını idrak edebil

melidirler. 

titiz@turk.net 

mailto:titiz@lork.net
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HARMAN 
Sinan Oymacı/Rio Çözümevi 

Sırça köşk 
Hiç sokağa çıkıp, yürümeyen, ev için alışveriş 

yapmayan, trafikte araba kullanmayan veya 
toplu taşıma araçlarına binmeyen, bilgisaya
rına veya kullandığı yazılıma müdahale er
meyen kişiler bunlarla ilgili sorunları yaşa
yanların halinden anlayabilir mi? Örnekleri 
daha da çoğaltmak mümkün. 

Aynı şekilde üst kademelerde oturan bazı kişiler, son kullanıcıların 
nelerle karşılaştığını yüzeysel takip ederek, ortalığı sorunsuz zan
nederken, dışarıda neler olduğunu izlemiyorlar. 

Çok merak ediyorum acaba Internet erişimi sağlayan bazı şirketlerin 
yöneticileri akşamları evlerine gittiklerinde son kullanıcıların erişi
mi için verdikleri numaraları kendileri bağlanmak için deniyorlar 
mı? Denemediklerine eminim. Deneseler hiç olmazsa düzeltmek 
için biraz çaba gösterirler. Yine buna benzer olarak, yazılım ge
liştiren şirketlerdeki elemanlar ürettikleri yazılımları kendileri kul
lanmayı deneseler neyle karşılaşacaklar? 

Aslında burada sorun denemekten kaynaklanıyor. Denemek değil 
kullanmak gerekli. Günlük işlerinizi yapmak için gereksinim duy
duğunuz bir aracı devreye aldığınızda yaşayacağınız sorunlar, 
deneme esnasında ortaya çıkmayabilir. Burada sadece hatalar
dan söz etmiyoruz. Performans, kullanılabilirlik diğer kriterler. 
Yazılımı geliştiren veya test eden kişilerin önlerine teknolojinin ye
ni ürünü bilgisayarları koyarsanız, son kullanıcının bütçesine uy
gun sistemler daha aşağı seviyede ise geliştiriciler son kullanıcının 
çektiği sıkıntıyı anlayabilirler mi? Çok zor. Kurunun üstüne yazar
lar: "Yazılımın çalışması için gerekli minimum konfigürasyon 
80486 işlemcili 8 MB hafızalı bilgisayardır". Eğer gerçekten bu
na inanıyorlarsa alsınlar aynı konfigürasyonda bilgisayarları şir
ketteki tüm elemanlarına dağıtsınlar. Nasıl iş yapıyorlar görsün
ler. 

Ayaklarımızın biraz yere basması gerekiyor. Yukarılardan aşağılara 
inmekte yarar var. 

"Blade - Bıçağın iki Yüzü". Stephen Norrington'un yönettiği filmin 
başrollerinde, Wesley Snipes, Stephen Dorff, Kris Kristofferson ve 
N'Bushe Wright yer alıyor. Yazar, "Dark City" ve "Crow" 'u da 
hazırlayan David S. Goyer. 

Filmden kısaca söz etmek gerekirse vampir avlama filmi. Gündüz ge
zen lakabı ile anılan Blade'in annesi bir vampir tarafından ısırıl
diği için doğum esnasında ölmüştür. Blade gündüzleri dolaşabil-
mekte ve karşısına çıkan vampirleri tanıyarak, öldürebilmektedir. 
Vampirlerin dünyayı ele geçirme planlarına karşı mücadele eder. 

Kan, kavga, vahşet, vampir, zombie, hareket hepsi bu filmde. Bu türe 
ilgi duyanların kaçırmayacağı bir film. Herkese önerilemez. Fil
min yazarına bakarsanız görürsünüz. Fantastik sinemaya ilginç 
yapıtlar sunan bir kişi. Benim gittiğim seansla izleyicilerin yüzde 
doksanı erkekti. 

"On beş yaşında kendimi öğrenmeğe verdim. Oluz yaşında irade
me sahip olabildim. Kırk yaşında seziş yolu ile her şeyi kavradım. 
Yetmiş yaşında doğru olan şeylere zarar vermeden kalbimin is
teklerini yerine getirebildim." Çinli filozof Konfüçyus'ten bir alıntı. 

sinanoym@triosh.com 

Oracle'dan sertifikalı 
iş ortağı dönemi 

Oracle Türkiye'de 

"Sertifikalı İş Or

takları" dönemi baş

ladı. Özellikle Internet plat

formu için geliştirilen ilk In

ternet veritabanı olarak ge

çen Oracle 8i ve İş Yönetim 

Sistemi Release 11 ile büyük 

bir ivme kazanan Oracle iş 

ortaklarının da seviyesini 

yükseltmeye çalışıyor. Orac

le'ın bu konuda tüm dünya

da başlattığı uygulamaya 

geçtiğimiz aylarda Türkiye 

de dahil oldu. 

Türkiye'de Oracle'ın 6 iş 

ortağı Sagbim, Neptün, Ko

ra, Akademi, Baysis ve Lo

go, 'Sertifikalı İş Ortağı' sta

tüsünü aldı. Yurtdışında be

lirlenen kriterler ve bu kri

terler çerçevesinde verilen 

Sertifikalı İş Ortağı yapısının 

genişleyerek devam etmesi 

hedefleniyor. 

Türkiye'de toplam 140 iş 

ortağı olan Oracle'nın Serti

fikalı İş Ortağı olmak iste

yen 10 BT şirketinin başvu

rusunun da değerlendirme 

aşamasında olduğu öğrenildi. 

Oracle Türkiye'nin hedefi 

bu yıl içerisinde iş ortakları

nın yaklaşık yüzde 20'sini 

Sertifikalı İş Ortağı statüsü

ne getirmek. Sertifikalı İş 

Ortağı konusunda gelmek is

tenilen nokta ise toplam iş 

ortaklarının yüzde 30-40'nın 

bu statüde olması yönünde. 

Ali Talip Özdemir: 

"Orkestramızı gelin 
birlikte yönetelim" 

Geçtiğimiz hafta ikincisi 
düzenlenen Sağlam Fikir' 

toplantılarının konuğu 
İstanbul Belediye Başkanı aday 

adayı Ali Talip Özdemir'di. 
Özdemir, seçimlere harcanan 

paralar ile İstanbul'daki 
okulların bilgisayarlarla 

donatılabileceğini ve 
bilişimciler tarafından 

başlatılacak bir kampanyada 
bunun öncülüğünü yapmaya 

hazır olduğunu söyledi. 

İ
stanbul Büyükşehir Belediyesi aday 

adayı Alî Talip Özdemir, geçtiğimiz 

hafta ikincisi gerçekleştirilen 'Sağ

lam Fikir' toplantılarının konuğuy

du. Seçimlere çok fazla para harcandığını 

vurgulayan Özdemir, bu para ile adayların 

bilgisayar almasına yönelik bir kampanya 

oluşturulmasını önerdi. Şu anda İstan

bul'da 37 bin derslik olduğunu belirten 

Özdemir, bilişimcilerin bu sınıfların bilgi

sayarlar ile doldurulması için kampanya 

başlatmaları halinde ilkini kendisinin sa

hipleneceğini ifade etti. Ali Talip Özdemir 

son 3 aylık 3.5 milyar lira tutarındaki mil

letvekilliği maaşını bir bilgisayar sınıfı 

kurmak için bağışlayacağını da açıkladı. 

İstanbul'un şehir planlamasındaki so

runlarına değinen Özdemir, bu alandaki 

sorunların büyük bir kısmının teknoloji 

aracılığı ile nasıl giderilebileceğini açıkla

dı. İnterpro Toplantı Salonu'nda 17 Şubat 

1999 tarihinde düzenlenen toplantıya katı

lan bilişimciler, toplantı süresince Özde-

mir'e çeşitli sorular yöneltmenin yanı sıra 

seçimlerden önce teknolojik gelişmeleri 

meclise taşıma yollarını araştırdılar. 

Bilişim konusunda ülkemizde sıkıntılar 

olduğuna değinen Ali Talip Özdemir, ön

celikle bilişimcilerden daha aktif olmaları

nı istedi. Kendisinin Türkiye Bilişim Der

neği üyesi olduğunu hatırlatan Özdemir, 

2000 yılı sorununu parlamentoya getirmesi 

ile özellikle kendi partisindeki arkadaşları 

tarafından olumsuz eleştiriler aldığını an

cak Türkiye'nin teknoloji açısından geri 

kalmaması için her türlü girişimi yapmak

tan çekinmeyeceğini ifade etti. Şu anda 

mecliste bulunan bilişimciler ile önemli bir 

şans yakalandığına dikkat çeken Özdemir, 

dünya ülkeleri 22'nci yüzyıla girerken 

Türkiye'nin 19'uncu yüzydda kalmaması 

için bunun çok iyi kullanılması gerektiğini 

vurguladı. 

İstanbul'daki trafik sorunu üzerinde du

ran Özdemir, bunu kurmayı düşündüğü 

kent bilgi sistemleri sayesinde aşılabilece

ğini savundu. "5270 kilometre kare yüzöl

çümüne sahip İstanbul'un zabıtalar ile ta

kibini sağlamak mümkün değil. Trafiğe 

her gün 500 yeni araç çıkıyor. Bunun ya

nında trafikte 19 bin taksi bulunuyor. Yani 

yollarımız insan taşımaktan çok araç taşı

yor, Noktasal iletişim sayesinde şehri yu

karıdan izleyerek bunun önüne geçebile

ceğimize inanıyorum" diyen Özdemir, 

GIS ve GPS sistemlerinin kurulması ile 

araçlarla istenildiğinde mesajlaşılarak ya 

da yukarıdan takip edilerek trafik soru

nunun belli bir oranda azaltüabileceğini 

söyledi. 

İstanbul Belediyesi'nin kendi ağ bilgi

işlemi olması gerektiğine inandığını söyle

yen Özdemir, böylelikle otoyolların izle

nebileceğini, şu anda sahipsiz gibi görü

nen belediye araçlarının da kontrolünün 

daha etkili bir şekilde yapılabileceğini be

lirtti. Akıllı kart kullanımını da gündeme 

getiren Özdemir, böyle bir uygulamanın 

özellikle köprülerde gerçekleştirilmesi ile 

buradaki uzun trafik kuyruklarının üste

sinden gelinebileceğini açıkladı. Kendisi

ne yöneltilen bir soru üzerine İstanbul Bo

ğazı 'na kurulması düşünülen 3'üncü köp

rü için düşüncelerim açıklayan Özdemir," 

Ben İstanbul'da raylı sistem kurulmasını 

savunuyorum. Toplu taşıma için tüp geçit

ler kurulmalı ve yollarımız araç taşımak

tan kurtarılmalı. Bunun dışında E5'e ilave 

bir köprünün gerekliliğini de reddetmiyo

rum. Ancak benim kafamdaki düşünce da

ha farklı. Bence 2 köprü yan yana inşa 

edilmeli ve ortalarına da bir raylı sistem 

kurulmalı. Bunun dışında Arnavutköy'e 

yapılması düşünülen köprünün bir cinayet 

olacağı kanısındayım" dedi. 

Konuşması boyunca yapacağı tüm ça

lışmalarda bilişimcilerle birlikte hareket 

etmek istediğini vurgulayan Özdemir, 

kendisine 'maestro' benzetmesini getirdi. 

Bilişimcilerle bir orkestra oluşturduklarını 

düşündüğünü söyleyen Özdemir, birlikte 

uyumlu ve planlı bir çalışma sayesinde 

Türkiye'yi teknoloji alanında diğer ülke

lerden daha ileriye götürmeyi amaçladığı

nı belirtti. Bilgi teknolojilerine özel bir 

merakı olduğunu dile getiren Özdemir, 

Belediye Başkam seçilmesi durumunda 

bunda bir değişiklik olmayacağını ve 

zamanın büyük bir bölümünü yine bu 

alandaki gelişmeleri takip ederek 

geçireceğine işaret etti. Ancak her zaman 

için bu işin içinde olan kişilerin bilgilerine 

gereksinimi olduğunu ve bu alanda 

yapılacak yatırımlarda özellikle bilişim

cilerle biraraya gelerek konuyu tartışmayı 

düşündüğünü belirtti. Ayrıca, Alman

ya'nın bu alandaki gelirlerinin üçte birini 

fuarlar aracılığı ile elde ettiğine dikkat 

çeken Özdemir, İstanbul'un da bir fuarlar 

şehri haline gelmesini istediğini sözlerine 

ekledi. Mecliste halen daha bu konuda bil

gi açığı olduğunu, bunun da birlikte 

yürütülecek çalışmalarla aşılabileceğini 

söyleyen Özdemir, "Ben gelecekten ümit

siz değilim. Bu bilişim dönemim kaçır

mayalım ve gelin birlikte orkestramızı en 

iyi şekilde yönetelim" diyerek tüm 

bilişimcilere çağrıda bulundu. 

mailto:sinanoym@triosh.com
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AYRINTI 
Kemal Balcı/Gazeteci-Yazar 

Çöpçatan 

On yıl öncesine kadar meslektaşlarım 

en büyük aşkları telefonla yaşardı. 

Yüzünü hiç görmedikleri telefon sant

ral memurelerinin seslerine vurulur, bi

raz mahcup, biraz utangaç, biraz da gizlenerek, kadranlı 

telefonlardan (02)'yi çevirir ve görev numarası belli baya

nın sesine ulaşmaya çalışırdı. Sayısal telefon iletişimi bu 

melankolik aşklara son verdi. 

Şimdilerde elektronik posta aşkları yaşanıyor, eskisinden da

ha gizli, daha uzun süreli ve dala kolay gerçekleşiyor yeni 

tür elektronik aşklar, arada bir elektronik aşkların evliliğe 

kadar uzandığına da tanık oluyoruz. Ama daha ilginci, 

elektronik aşkların artık tedavisi gereken psikolojik sorun

lara yol açacak kadar yaygınlaştığını duymam oldu. Hafta 

sonunda birlikte geçirdiğimiz uzman bir doktor hastaları

nın giderek daha fazla sıklıkta e-posta iletileri ile başvur

duklarını söyledi, iletilerin içeriğini çözümlemede yardım 

isteyen hastaları için yeni tür iletişimi öğrenmeye karar 

verdiğini bildirdi. Önde gelen bir devlet hastanesinde yet

kili konumda olan doktor arkadaş, yeni iletişimin yarattığı 

sorunları anlamak için e-posta iletişiminin tıbbi açıdan in

celenmesi gerektiğini de vurguladı. 

E-posta temalı bir filmin gösterimde bulunduğu bir sırada bir 

ruh doktorunun söyledikleri ayrı bir önem taşıyor. Geçen

lerde bir TV yarışmasının e-posta ile tanışan ve birbirlerini 

ilk kez nikah için geldikleri kilisede gören çifti konu seçtiği

ni izlemiştim. E-posto giderek hayatımızın her alanını sarıp 

sarmalamaya başladı. Yeni iletişimin ticari amaçlarla kul

lanılmasını doğal karşılamak mümkündü ama, çok özel 

duyguların tuşlarda dolaşan parmaklarla bu kadar yoğun 

yaşanabileceğini ve bu denli yaygınlaştığını kabullenmem 

doğrusu kolay olmadı. Bir telefon ve bir bilgisayar. Yapa

yalnız insanı dünyayla buluşturan ve isterse ıssız sahillerde 

dolaştıran, isterse en yoğun duygu girdabında kaybeden 

donanımlar. Sanal dünya bu olsa gerek. 

Sanal dünya, yalan dünya. Ben gerçek dünyamı isterim. Göz

lerimle görmek, kulaklarımla duymak yetmez. Koklamak, 

dokunmak, tatmak gerek. Çünkü hayat, sevmek demek. 

kbalci@tr-net.net.tr 

Vestel'den tasarım öğrencilerine "Uçuş Talimi" 

V
estel Şirketler Grubu, Endüstriyel Ta 

sarımcılar Meslek Kuruluşu ETMK 

ile işbirliği yaparak, endüstriyel tasa

nın öğrencileri için bir yarışma dü

zenliyor. "Altın Gönye Endüstriyel Tasarım Ya

rışması" ile tasanm sektörüne başarolı gençleri 

kazandırmayı amaçlayan Vestel, bu yarışmayı 

bir "Uçuş Talimi"ne benzeterek, öğrencilerin 

hayal güçlerini ve yaratıcı zekalarını kullanma-

ları için büyük bir olanak sunduğunu bildiriyor. 

Katılımcıların, televizyon, uzaktan kumanda, 

ekran ve avuç içi bilgisayar tasarımlan yapa

caklar yarışmanın tanıtılması ve öğrencilerin 

bilgilendirilmesi amacıyla konferanslar 

serisi düzenleyecek olan Vestel, ilk top

lantıyı İstanbul Teknik Üniversitesi Mi

marlık Fakültesi'nde gerçekleştirdi. 

Konferansta öğrencilere, yanşma koşul

lan ve amaçlan ile ilgili bilgi veren Ves

tel Elektronik Tasanm Bölümü'nden 

Aslan Riza ve ETMK Başkan Yardımcı

sı Fatma Esen, geleceğin tasarımcılan ile mes

leki fikir alışverişinde bulundular. Vestel'in bu 

yanşma için özellikle ETMK ile işbirliği içinde 

olmayı tercih ettiğini belirten Riza, ETMK'nın 

tasarımcılar ve sanayiciler arasında bir köprü 

oluşturduğunu kaydetti. 

15-25 Şubat 1999 tarihleri arasında konfe

ranslara devam edecek olan Vestel, sırasıyla 

Marmara Üniversitesi Güzel Sanatlar Fakültesi, 

Ortadoğu Teknik Üniversitesi Mimarlık Fakül

tesi ve Mimar Sinan Üniversitesi Güzel Sanat

lar Fakültesi'ni ziyaret edecek. Yalnızca endüst

riyel tasarım dalında öğrenim gören li

sans ve lisansüstü öğrencilerinin katı-

labildiği yarışma sonunda, birinci ge

len esere 5 bin dolar, ikinci esere 3 bin 

dolar, üçüncü esere ise bin 500 dolar 

tutarında ödül verilecek. 30 Nisan 

1999'da gerçekleşecek olan Vestel-

ETMK Altın Gönye yarışmasının se

çici kurulu ise şu isimlerden oluşuyor: Vestel 

Yeni Teknolojiler Koordinatörü Cengiz Ul-

tav, ETMK Başkan Yardımcısı Fatma Esen, İs

tanbul Teknik Üniversitesi'nden Prof.Dr. Ni-

gan Beyazıt, ODTÜ'den Doç.Dr. Gülay Hasdo-

ğan, Marmara Üniversitesi'nden Prof.Dr. 

Şermin Alyanak, Mimar Sinan Üniversite

si'nden Prof.Dr. İlhan Erhan ve Art Decor Der-

gisi'nden Akadur Töleğen. 

mailto:kbalci@tr-nei.net.lr
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NESNELERİN DİLİ 
Öykü Gençay 

Bir örnekle, "Başarıyı 
gölgeleyen insan 

(aktörü" (BÜ kayıt sistemi) 

Birkaç ay önce gündemin sıcak konularından biri 

İTÜ'nün öğrenci kayıt sistemi için bol miktarda sı

fırlı dolarları yurtdışında yazılımını satmak bile is

temeyen bir şirkete vermekteki ısrarıydı. Bu konunun duyulması üzerine 

İTÜ rektörlüğü hiçbir açıklama yapmamış, ancak diğer üniversitelerden ve 

sektörden, ihale şartnamesine konan "yabancı şirket olma" şartına büyük 

tepki gelmişti. Hatta pek çoğu bu sorunu kendilerinin halleltiğini, eğer is-

terlerse İTÜ'ye bu konuda yardım edebileceklerini ifade etmişlerdi. Deği

şen hiçbir şey yok, konu kaldığı yerde emeklemekte 

Öte yandan bu dönem, Boğaziçi Üniversitesi, geçen dönem test aşamasında 

olan Internet üzerinden kayıt ve üniversite içerisinde öğrenci bilgi sistemi

nin bazı bölümlerini oluşturan bir uygulamayı devreye soktu. Bu sistemin 

çalışmaya başlamasıyla pek çok bilgi, merkezi olarak toplanabilecek ve 

en azından kayıt sancısı dindirilebiiecek. Fakat bu işleri yaparken önemli 

bir ayrıntıyı unutuyoruz, işin insan boyutunu tamamen gözardı ediyoruz. 

Bana soracak olursanız, en iyi web uygulaması çalışan web uygulaması

dır. Güzel veya çirkin önemli değil, çalışması önemli. Boğaziçi Üniversite

si BİM'in yaptığı uygulamayı da bu boyutlarıyla değerlendirelim. 

Uygulamanın amacını, hedefini ve misyonunu kesinlikle paylaşıyorum ve yü

rekten destekliyorum. Fakat uygulamaya ilişkin çok ciddi pürüzlerin altını 

çizmek gerekliğini de düşünüyorum. Öncelikle Microsoft altyapısına ve 

ASP'ye dayanan bir sistem. Dolayısıyla ASP'yi çok iyi tanımak gerekiyor. 

Uygulamanın çeşitli yerierinde çok uzun zaman süren sorgular sizi "za

man aşımına uğradınız isterseniz registry içinden zaman aşımı ayarlarını 

değiştirebilirsiniz* konulu nefis hata mesajı karşılıyor. Sorun uygulamada 

mı? Belki evet, belki Hayır. Evet çünkü o hatanın en çok çıktığı sayfa en 

yoğun ve web sunucuyu en çok yoran sayfa. Hayır çünkü uygulamanın 

kaç kişi tarafından hangi zaman süresince kullanılacağı uygulamayı ya

zanın değil webmaster'ın karar vererek gerekli ayarlamaları yapmasını 

gerektiriyor. Bu noktada sorulması gereken önemli bir soru var. Bant ge

nişliği nedir? Olması gerekenin çok altında bir yanıl alıyorsunuz. Web 

konusunda hala öğrenemediğimiz bir şey var ki, bir tanesi de bu tip uy 

gulamaların CPU ve bant genişliği canavarı olduğu. Hele hele bir de bu 

işi NT üzerinde A5P tabanlı yapmayı planlıyorsanız, gereken yatırımı üç

le çarpın. 
Özetle İTÜ'lülerin örnek olmasını diliyorum Uygulama bazı pürüzlerine rağ

men başarıyla çalışıyo: Fakat işin bir de insan boyutuna gelelim. En iyi 

web uygulaması çalışan web uygulaması olduğu gibi en kötüsü de çalış

mayanıdır. Eğer sizin için kritik önemde bir şeyi web üzerinden yapıyor

sanız, yardıma ihtiyacınız var demektir. Boğaziçi Üniversitesi BIM'İ bu 

konuda "sınıfta" kalmıştır. Yardım için telefon ettiğiniz zaman görüşmeniz 

gereken yerin BİM olduğunu bilmiyorsanız 5, 6 eğer biliyorsanız mini

mum 3 kişi sonra ulaşıyorsunuz. Eminim benim gibi pek çok insan ara

mıştır. Çünkü bant genişliği, talebe göre son derece dar. Sürekli deneme

niz ve saatlerinizi Internet'in önünde geçirmeniz gerekiyor. Ben de hemen 

telefona sarıldım. Sorduğum soru gayet basitti. "Internet'ten kayıt sistemi 

çalışıyor mu?" Yanıt da oldukça basit olmalıydı. "Evet" ya da "Hayır" gi

bi. Ancak bu basit soruyu soran bininci kişi olsam gerek telefondaki ha

nımefendi beni bir güzel terbiye etti. Saatlerdir denediğimi aktarmama 

rağmen ikinci bir kez bu sefer "avaz avaz" bağırarak ne kadar sabırsız 

olduğum konusunda beni terbiye etti. ismini söylememek konusunda da 

ısrarcı olan bu hanımefendi, önemli bir yanlış yaptı. Çünkü okuluna bağ

lı, Boğaziçili olmaya önem veren bir insanı kızdırmayı başardı ve Boğa

ziçi Üniversitesindeki böylesi önemli bir projeyi iç kaynaklarla başaran 

BİM'in başarısı yerine çalışanının terbiyesizliğini başlığıma taşımama ne

den oldu. 

Toparlamak gerekirse, niyet iyi, girişim doğru, amaç doğru, yöntem başarılı, 

çalışma vasat, destek yok, terbiyesizlik dizboyu. BİM'in kayıt dönemi son

rasında gözden geçirmesi gereken ilk nokta, öğrencilere ve öğretim gö

revlilerine bu derece yaygın bir uygulamaya nasıl bir destek sağlaması 

gerektiğidir. oykug@interpro.com.tr 

Ankara'dan 'sektör 

dayanışması' çağrısı 
TUĞBA ÇıNAR 

I
nterpro'nun düzenlediği 5'inci An-

kara'lı Dostlarla Sohbet Toplantısı, 

12 Şubat'ta Ankara'da, KoçSis-

tem'in ev sahipliğinde yapıldı. Top

lantıda, bilginin güvenliği ve kurumsal ya

pılanma gibi bazı bilişim politikalarının 

oluşturulması, danışmanlık müessesesinin 

gelecek projelerde yer alması, devletin ka

mu ihaleleri ile ilgili olarak ne yapacağım 

açıkça belirtmesi, rekabet ortamının yara

tılması, projelerin hizmet sözleşmeleriyle 

zenginleştirilmesi, BDE ihalesinde sektör 

dayanışmasının sağlanması ve işi yazılım 

olan şirketlerin değerlendirmeye alınması 

ile seçimlerde bilişimcilere destek veril

mesinin gerektiği vurgulandı. Katılımcılar 

ayrıca, kamu kesiminin 2000 yılı sorunu

nu sektör şirketlerinin üzerine atmasının 

endişe verici olduğunu kaydettiler. 

Toplantıdan önce, geçtiğimiz günlerde 

23 yıldır görev yaptığı KoçSistem'den 

emekli olan KoçSistem Genel Müdür 

Yardımcısı Abdullah Büyükbayram'a 

sektör temsilcileri yeni yaşamında başarı

lar diledi. Sektör şirketlerinin güncel olay

lar karşısında düşüncelerini paylaştıkları, 

geçmişe ait değerlendirmeler yaptıkları 

toplantının ilk gündem maddesi 1998 yılı 

değerlendirmesiydi. 1998 yılını, bilişim 

sektörü açısından 'iyi bir yıl' olarak değer

lendiren sektör yöneticileri, kamu projele

rinin gerçekleştirilmesi açısından başarılı 

bir yıl geçirildiğini belirttiler. Bilginin gü-

verdiğini sağlamanın 'zor' olduğu ve bu 

konuda bilişim politikalarının oluşturul

ması gerektiğine işaret eden katılımcılar, 

sektörün bu anlamda yasal olarak yapılan

ması gereğine işaret ettiler. Yöneticiler, 

devletin kamu ihalelerine çözüm getirmesi 

gerektiğini kaydederek, "Devlet hizmet al

ma sürecini başlatmalı, ne iş yapacağının 

ihalesini yapmalıdır" dediler. Havelsan, 

TAI ve Aselsan'ın sektörde sıkıntı yarattı

ğını söyleyen katılımcılar,vakıf kuruluş 

yapısında olan bu şirketlerin kurumlarının 

açığa kavuşturulmasını istediklerini kay-

dederek, "İhale yasasında devlet bir başka 

devlet kurumuna iş yaptıracağı zaman iha

le etmesine gerek yoktur maddesi var. Bu 

maddenin değişmesi lazım" dediler. 

Rekabet ortamının yaratılması ve da

nışmanlık müessesesinin yeni projelerde 

mutlaka çalıştırılması gerektiğini de ifade 

eden sektör yetkilileri, "En azından belli 

konularda bilgi birikimine sahip olan kişi 

ve kuruluşların biraraya getirilmesi ve 

ihaleye en güzel şekilde çıkılması için ça

lışma yapılması gerekir" dediler. BDE 

ihalesi konusunda ise, ihalenin otomatik 

olarak seçim sonrasına ertelendiği ve se

çim öncesi fazla bir gelişme olmayacağı 

belirtildi. Sektör yöneticileri, BDE konu

sunda dayanışma içinde olunması gerekti

ğini de vurguladılar. 

Toplantıda, Türk Telekom'un 2000 yılı 

sorunuyla ilgili bazı BT şirketlerine gön

derdiği yazı da gündeme geldi. Yazıda 

özetle 2000 sorununun üretim hatasından 

kaynaklandığı ve bu nedenle BT şirketle

rinin sorunu çözmesi gerektiği vurgulanı

yordu. Kamu kesiminin 2000 yılı sorunu

nu sektöre yüklemesinin önemli bir sorun 

yaratacağı vurgulanarak şunlar söylendi: 

"10 yıl sonra olası bir şeyin akla 

gelmesi ve bunun kabul edilmesi söz 

konusu değil, hiçbir sözleşmemizde bu 

yok. Yarınki koşullar taahhüt altına 

alınamaz. O nedenle 2 0 0 0 sorunu dünyada 

BT sektörü açısından fırsat olarak 

değerlendirilirken bizde kriz haline 

dönüşmemesi gerekir." 

Parlamentoya girmek isteyen bilişim

cilere, geçmişten daha iyi bir destek sağ

lanması gerektiği görüşünü taşıyan katı

lımcılar, "Bizden birini Meclis'e gönder

mek Meclis'te sesimizin çıkmasını sağlar" 

şeklinde görüşlerini belirttiler ve her türlü 

desteğin verilmesi gerektiğini vur

guladılar. 

mailto:oykug@interpro.com.tr
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HEDEF 
Prof.Dr. Asaf Varol/Fırat Üniversitesi 

Eğiticilerin eğitimi-
enformatik sertifika 

programı (eğiten) 
Orta Doğu Teknik Üniversitesi (ODTÜ) En-

formatik Enstitüsü'nde bilişim sektörünü 

yakından ilgilendiren bir faaliyet 1 Şubat 1999 tarihinde başlatıl

dı. Eğiticilerin Eğitimi Enformatik Sertifika Programı adını taşıyan 

bu faaliyetin amacı, Türkiye üniversiteleri Enformatik Bölümle-

ri'nde açılacak dersleri verebilecek öğretim elemanlarının yetişti

rilmesidir. 

Üniversitelerimizde farklı bölümlerde okuyan tüm Öğrencileri, bilgisa

yar okur yazan yapmak, kendi olanlarında bilgisayarı etkin kul

lanmalarını sağlamak amacıyla, YÖK Yürütme Kurulu kararı ile; 

üniversitelerimiz bünyesinde enformatik bölümleri kurulmuştu. Bu 

bölümlerde görevlendirilecek öğretim elemanlarının lisans eğitim

lerinin bilgisayar branşında olması gerekmiyor. Örneğin değişik 

fakültelerin farklı branşlarından mezun olan bir eleman, üniversi

tenin temel bilgisayar derslerini vermek üzere enformatik bölüm

lerinde görevlendirilebilecek. Farklı branşlardan elemanların en

formatik bölümlerinde görevlendirilmesinin esprisi, bilgisayarın 

farklı olanlarda erkin kullanımını sağlamaktır. 

Eğiticilerin Eğitimi Enformatik Sertifika Programı iki dönemden oluşu

yor. Birinci dönem 1 Şubat - 28 Mayıs 1999 tarihleri arasında 

yapılacak. 1-12 Şubat 1999 tarihleri arasında ODTÜ Enformatik 

Enstitüsü'nde toplam 48 saat kurs, yüzyüze eğitim şeklinde yürü

tülüyor. 15 Şubat - 28 Mayıs 1999 tarihleri arasındaki eğitim ise 

Internet üzerinden uzaktan eğitim şeklinde yapılacak. İkinci dö

nem ise 21 Haziran - 2 Temmuz 1999 tarihleri arasında yine 

yüzyüze eğitim ve 2 Temmuz -1 Ekim 1999 tarihleri arasında da 

uzaktan eğitim şeklinde yürütülecek. 

Bu sertifika programında Bilgi Teknolojisi Uygulamaları, Algoritmalar 

ve Veri Yapıları, Çokluortam Bilişim Sistemleri, Bilgisayar Orga

nizasyonu ve İşletim Sistemleri, Bilgi Sistemleri/Yazılım Uygulama 

Geliştirme ve Veri iletişimi ve Bilgi Ağları dersleri verilecek. Bu 

dersleri başarı ile tamamlayan öğretim elemanları, üniversitelerde 

Enformatik Bölümlerince yürütülecek olan Temel Bilgi Teknolojisi 

Kullanımı ve Temel Bilgisayar Bilimleri derslerini yürütebilecek se

viyeye gelebilecekler. 

Bu faaliyet Türkiye'de yıllardır mücadelesi verilen "Bilgisayar dersle

rini sadece bilgisayar mühendisleri veya elektronik mühendisleri 

vermelidir" iddiasını çürütmüş olmaktadır. Bilgisayar yazılımı ko

nusunda çalışan elemanların mutlaka bilgisayar veya elektronik 

mühendisi olması gerekmez. Farklı branşlardan elemanların bil

gisayar yazılımı alanında çalışmaları sayesinde, bilgisayann ilgili 

alanlarda daha etkin kullanılması sağlanacaktır. Örneğin takım 

tezgahlarını kullanarak makine parçalarını GAD/CAM yöntemle

ri ile üretecek bir elemanın hem bilgisayar yazılımını hem de ma

kine alanındaki gerekli temel bilgileri bilmesi gerekiyor. CAM ko

nusunda bir elektronik veya bilgisayar mühendisinin başanlı ol

ması elbette ki beklenemez. Bilgisayar yazılımı multi-disipliner bir 

anabilim dalı olup, aynen nasıl araba sürmek için şoför ehliyeti 

almak günümüzde artık zorunlu bir gereksinim ise, bilgisayar 

okur yazarı olmak da yakın gelecekte aynı konuma girecektir. 

ODTÜ Enformatik Enstitüsü Müdürü Prof.Dr. Neşe Yalabık ve eki

bini, Enformatik alanındaki bu gelişmelere vesile oldukları için 

candan kutlamak gerekiri 

avarol@firat.edu.fr 

Akademedia bilgi toplumuna 
giden yolu açıyor 

Akademedia, Deneme 

Bilim Merkezi'nde ta

nıtıldı. Akademedia öğrenci

leri bilgilendirmenin ötesinde 

projeleri, deneyleri bizzat 

gerçekleştirerek öğrenmeyi 

en üst düzeye çıkarmayı 

amaçlıyor. Öğrenci, öğretmen 

ve laboratuvar ortamı için üç 

ayrı uyarlaması bulunuyor. 

Lise 1,2,3 sınıf müfredatı pa

zarda olan Akademedia, ya

kında ilköğretim 6,7,8 sınıfla

rı için de hazır olacak. 100 

Türk genci tarafından üretilen 

Akademedia'nın ABD ve Çin 

uyarlamaları yapılırken, 5 yıl 

içinde 36 ülkede Akademedia 

uyarlamalarının gerçekleşti

rilmesi hedefleniyor. Akade

media çok yakında Mac orta

mında da sunulacak. 

Ankara'dan Tübisad'a 

alternatif: BİLSİAD 
TUĞBA ÇINAR 

B
ilişim sektörüne, Bilgisayar Sa

nayicileri ve İşadamları Derneği 

(BİLSİAD) adı ile yeni bir der

nek katıldı. Tüm yasal işlemleri

ni tamamladıklarını ve üye kaydına başla

yacaklarını bildiren dernek yetkilileri, 

BİLSİAD'ın sektörde faaliyet gösteren 

şirketlerin her türlü sorunlarına yardımcı 

olabilecek, şirketlerin birbirleriyle işbirliği 

yapmalarını sağlayabilecek, her türlü ku

rum, kuruluş, şirket ve tüketicinin danışa

bileceği bir yapıda olmasını amaçladıkla

rını söylediler. Başkan Musa Karatay tü

keticiyi bilinçlendirecek çalışmalar da ya

pacaklarını kaydederek, "Biz kişi, grup ve 

şirketlere tavsiye niteliğinde yardımcı ola

bilecek, onların sorunlarına yol gösterebi

lecek bir yapıda olmak istiyoruz. Bu ko

lay bir şey değildir, bunu zaman içinde 

oturtacağız" dediler. Sektörde mesleki da

yanışma ve örgütlülüğün eksikliğini gör

düklerini ve bu nedenle dernek kurdukla

rını vurgulayan BİLSİAD yetkilileri, sek

tördeki diğer derneklerle iletişim kurduk

larını belirterek, "Derneğimizin tüm Tür

kiye çapında üye kaydı yapabilmesine 

karşılık, aynı amaçla kurulmuş bölgeler

deki faaliyetlerini demeğimiz bölge der

nekleri ile işbirliği yaparak sürdürecektir" 

dediler. BİLSIAD'a bilgisayar sektöründe 

faaliyet gösteren bir şirketin sahibi olan ve 

şirketinde aktif olarak çalışanlar üye ola

bilecekler. 

Ankara merkezli Bilgisayar Sanayici

leri ve İşadamları Derneği'nin tüzüğünde, 

derneğin yurt çapında şube açma yetkisine 

sahip olduğu da belirtiliyor. Tüzükte, der

neğin kuruluş amaçlan ise şöyle sıralanı

yor: 

"Bilgisayar sektöründe faaliyet göste

ren şirketlerin, ortak gereksmimlerini kar

şılamak, mesleki faaliyetlerini kolaylaştır

mak, mesleğin genel menfaatlere uygun 

olarak gelişmesini sağlamak, meslek men-

suplarının birbirleriyle ve halkla olan iliş

kilerinde dürüstlüğü ve güveni hakim kıl

mak üzere meslek disiplinim ve ahlakını 

korumak, bilgisayar şirketlerinin ve çalı-

şanlannın koordinasyonunu sağlamak, bil

gisayar donanım ve yazılım kullanıcıları-

mn ve satıcılarının haklarını korumak, bil

gisayar alanında yapılacak yatırımları des

teklemek, ülkemizin ileri teknoloji alanın

da gelişmesi ve yatırım yapması konusun

da faaliyetlerde bulunmak, üretim, eğitim 

ve destek hizmetlerinde toplam kalitenin 

yakalanabilmesi için, sosyal, ekonomik, 

eğitim ve kültür düzeyinin çelişmesinde 

teknoloji, sermaye ve fikir koordinasyonu

nu sağlamak ve daha ileri düzeye ulaşma

sına yardımcı olmaktır." 

Derneğe üye olacakların şirket sahibi 

olması gerektiğini bildiren BİLSİAD Yö

netim Kurulu Başkan Yardımcısı Enver 

Şimşek, meslekle ilgili tüm verileri bün

yelerinde toplamayı hedeflediklerini belir

terek şöyle konuştu: 

"Herhangi bir kurumla satıcı arasında 

bilirkişi rolü oynayabiliriz. İhalelerde, ku

rumların tek başına alımlarında, teknik ya 

da mevzuat yetersizliğinden dolayı herke

sin kendi başına birtakım uygulamaları 

var. Örneğin 2 sene önce alınmış olan ma

kineler, 2 sene hiç kullanılmıyor ve bu sü

re sonunda eksiklerin olduğu görülüyor. 

Yani bizim sektörde çok fazla sorun var. 

Biz en azından belli kişi, grup ve şirketle

re yardımcı olacak, onların sorunlarına yol 

gösterecek bir yapıda olmak istiyoruz. Bu 

kolay bir şey değil, bunu da zaman içinde 

oturtacağız." 

Demek ilk etapta, altyapısını oluştura

cak ve iç yapılarını zenginleştirecek. 

IBM. çözüm ortaklarıyla 
birlikte büyüyecek 

IBM Türk geçtiğimiz 
hafta 1998 senesi 

içinde çeşitli 
alanlarda başarılı 

olan çözüm 
ortaklarını 

ödüllendirdi. 

G
eçen yıl dünyada ve 

Türkiye'de oluşan 

ekonomik ve siyasi 

dalgalanmalara rağ

men özellikle yılın ikinci yan

sında pazarda daha etkin ol

duklarını vurgulayan IBM 

Türk Çözüm Ortakları Bö

lüm Müdürü Hüseyin Ayan

lar, 1998 yılında çözüm ortak

ları ile beraber çok başarılı 

projelerin altına imza atıldığını 

söyledi. Ayanlar, "Gelir bazın

da 1997 yılına oranla yaklaşık 

yüzde 20'lik bir büyüme sağ

ladık. Bu rakam geçmiş yıllara 

oranla oldukça iyi bir perfor

mans sergiliyor. Bu sonuç 

IBM'in çözüm ortaklan ile bü

yüme hedefinin iyi bir göster

gesidir" dedi. 

Çözüm ortaklarına aktanlan 

fırsatların da çok iyi değerlen

dirildiğini belirten Ayanlar, 

"Doğrudan pazarlama aracılığı 

ile 7 milyon dolan aşan 245 

fırsat, tarafınızca satışa çevril

miştir" dedi. 

1999 yılında pazar payını 

artıracaklarını söyleyen Ayan

lar, bunu çözüm ortaklarının 

etkinliklerini artırarak, çözüm 

ortaklannın müşterilere kattığı 

değeri en üst düzeye getirerek, 

işbirliğini geliştirip çözüm or

tağı memnuniyetini en üst dü

zeye getirerek başaracaklarını 

vurguladı. 

E-ticaretin önemine değinen 

ve bu alanda öncü olmayı he

deflediklerini söyleyen IBM 

Türk Genel Müdürü Hüseyin 

Kızıltay ise çözüm ortaklan ile 

birlikte büyümeyi hedefledikle

rini, çözüm ortaklarının genel 

sonuçlara yüzde 37 katkıda bu

lunduğunu belirtti. Kızıltay, 

IBM Türk ve çözüm ortaklan

mn ortak amacının toplam 

müşteri memnuniyetini artır

mak olduğunu vurgularken, 

1998 senesinde göstermiş ol

duklan başarılar dolayısıyla çö

züm ortaklanna teşekkür etti. 

IBM Çözüm 
Ortakları'98 Ödülleri 

Üstün Başarım dal ında lndex, 
İstanbul Pazarlama, Tepum, 
Byte&Muhsinoğlu 

Gelişim dalında: Boyut 

En Başarılı Proje dalında: IGDAŞ 
projesi ile Obje, Garanti Bankası 
projesi ile Bordata, SSK projesi ile 
Biltaş, Ögertur projesi ile Peritus 
ve Egebank projesi ile Probil. 

IBM'in 1998 yânda Başarılı Satış 
Noktaları: 

1998 Satış Noktası Prote 
Ödülleri: Compuser Bilgisayar, 
Etam Bilgisayar, İstanbul 
Pazarlama, Yalçın Bilgisayar, 
Lamer Bilişim. 

1996 Satış Noktası geliştirme 

Ödülleri: Analiz Bilgisayar. Bıldes 
Bilgisayar, Insis, Nurbil Bilgiişlem, 
Servodata. 

1998 Satış Noktası Ödülleri: 

Connect Bilgisayar, Elektroklink. 

Destek Bilgisayar ise 10 yılı aşkın 
bir zamandır IBM Türk'ün çözüm 
ortağı olması nedeniyle ödüle 
layık görüldü. 
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SOKAK ÇOCUĞU 
M. Siyamı Kahyaoğlu/Linux International 

1998'e bakış -1 
Geleceği görmek için geçmişe bak

mak gerek, elerler. Ben çok uzak
lara gitmeyeceğim, sizlere sadece 
ay ay 1998'i hatırlatacağım. Bu ça
lışma Linux Weekly News tarafın

dan yapıldı ve artık sürekli olarak yapılacak. 
Sebep ise oldukça açık, sektörümüzde özellikle işletim sistem

leri konusunda "geleceği satmak" ve bu konuda verilen 
sözleri unutmak biraz moda halini aldı. 

Herhalde günlük işlerimizden hafızamızın yorgun düşeceğini 

hesaplıyor işletim sistemi imalatçıları. 
1995'te "2-3 yıl içinde olağanüstü olacak" diyerek aldığı

mız, binlerce dolar ödediğimiz işletim sistemleri ortada, 
bırakın olağanüstü olmasını, güvenilirliği bile halen yok. 
Ve gözlerimizin içine bakıla baktla "2003'de müthiş ola
cak" deniyor hala. 

Verilen sözlerin, yaratılan beklentilerin en iyi cevabı geçtiği
miz yıla bakmak. Umarım Linux için yapılan bu çalışmayı 
diğer işletim sistemleri de yapma cesaretine sahiptir. 

Ocak 1998 

a- Netscape, ürünlerinin serbestçe dağıtılacağını ilan elti. Bu 
tüm dikkatlerin Linux gibi serbest lisansla dağıtılan ürünle
re toplanmasına yol açtı. 

b- Red Hat laboratuvarları kuruldu. Red Hat GNOME projesi 
için "Rasterman", Federico Mena Quintero gibi önemli 
geliştiricileri laboratuvar kadrosuna dahil etti. 

c- Stampede Linux ilan edildi. Gerçek Linux hackerlarına hi
tap ettiğini söyleyen ürün ilgi topladı. 

d- Titanic filminin tüm render çalışmaları Alpha'lar üzerinde 
Linux ile büyük bir başarı ile gerçekleştirildi. 

Şubat1998 

a- Cobalt Qube ilan edildi. Yayın organlarının büyük ilgisini; 
ucuzluğu, fiyatı ve yapısı dolayısıyla toplayan ürün tü
müyle Linux'la çalışıyor. 

b- Linux kullanıcıları Infoworld'ün en iyi teknik destek ödülü
nü aldı. Red Hat 5.0 Infoworld'ün en iyi işletim sistemi 
ödülünü aldı. Bu ödüller özellikle Linux'un desteği yok di
yenlere iyi bir cevap oldu. 

c- Red Hat sürekli destek programı ilan etti. 
d- Eric Raymond ve arkadaşları "Open Source" (açık kay

nak) deyimini deklare etti. (http://opensource.org) 
e- Linus Torvalds ve Richard Stallman EFF ödülünü (Electronic 

Frontier Foundation) özellikle elektronik hürriyet konusun
daki çalışmaları dolayısıyla aldılar. 

f- Caldera 1.2 ilan edildi. Caldera Iibc5 kullanmaya devam 
ediyor, Iibc6 ilan etmedi. 

g- Open BIOS projesi ilan edildi. 
http://www.freiburg.linux.de/OpenBIOS 

h- Linux genel mağazası açıldı. http://www.linuxgenerals-
tore.com/ 

Bu yazı dizisi biraz uzun sürecek, ancak Linux meraklılarına 
iyi bir kaynak olacağını düşünüyorum. 

Haftanın sözü: Sakla samanı, gelir zamanı. 

siyami@sbt.com.tr 

THY, 2 0 0 0 SORUNU IÇIN 

NATURAL GENART'ı SEÇTI 

S
oftware AG, Türk Hava Yolları'nın 2000 yılı sorunu 

çalışmaları için Natural Genart Çözümü'nü tercih 

ettiğini bildirdi. Türk Hava Yollan, 1998 yılında, 

"Uçuş Kontrol Sistemi" ve "Ekip Planlama" 

uygulamalarının 2000 yılı uyumlu hale getirilebilmesi için 

Software AG ile bir anlaşma imzalamıştı. Software AG, pro

je kapsamında, Natural Genart ile envanter analizi, etki ana

lizi, teknik strateji tanımlanması, proje planlaması, uygula

maların düzeltilmesi ve test yapılması uygulamalarım ger

çekleştirecek. 

Ayrıca bu proje, 2000 yılından etkilenen Natural 

kodlarının otomatik olarak 2000 yılı uyumlu hale 

getirilmesini de sağlayacak. 

Türk Telekom'dan 

ültimatom 
ASLI EVREN 

Türk Telekom, birlikte 
çalıştığı şirketlere bir yazı 
göndererek tüm ürünler 

hakkında Y2K garantisi istedi. 
Sorunu bir üretim hatası 
olarak niteleyen kurumun 
mektubu sektörde büyük 

tepki topladı. 

T
ürk Telekom 2000 yılı sorununa 

kolay bir isim buldu: Üretim 

hatası. Türkiye'de tüm sektör bu 

sorunla uğraşadursun, Türk Te

lekom iki hafta önce şu ana kadar çözüm 

almış olduğu şirketlere bir mektup gönde

rerek üretim hatası olarak gördükleri 2000 

yılı sorununun Kasım 1999'a kadar düzel

tilmiş olması gerektiği, aksi takdirde Alım 

Satım ve İhale Yönetmeliği hükümleri 

uyarınca işlem yapılacağım bildirdi. Şir

ketler mektuba tarzı dolayısıyla tepki gös

terirken, yurtdışındaki şirketler ve kurum-

ların bu alanda gerginlik değil, uzlaşma 

yoluna giderek sorunu çözmeye çalıştıkla

rına dikkat çektiler. 

Üretim kusuru 

Türk Telekom'un Genel Müdür Yar

dımcısı Emin Akata ve Bilgi İşlem Da

ire Başkanı Sinan Amiklioğlu imzasıyla 

şirketlere yazdığı mektupta şu ifadeler ge

çiyor: "Bilindiği gibi 2000 yılma geçişte, 

yazılım tasarımı ve üretim sırasında 2000 

yılının sayısal karakteri gözönünde bulun

durulmayan sistemlerde sorunlarla karşıla

şılması söz konusudur. 

Ne zaman geleceği ve sayısal karakteri 

miladi takvimin ortaya çıkışından bu yana 

bilinen 2000 yılının, garanti 

süresi ve üzerinde çalıştığı 

platform ne olursa olsun, 

bir yazılım ürününde sorun 

kaynağı oluşturmaması, şa

yet oluşturuluyorsa bu du

rumun 'bir üretim kusuru' 

sayılması gerekir. 

Bu gerçekten yola çıkı

larak, şirketinizden alınmış 

olan ve halen kullanmakta 

bulunduğumuz marka, mo

del ve kullanım yerleri lis

telenen ürünleri, örneği Ek-

1 'de verilen 2 taahhütname 

kalıbından uygun olanına 

girecek biçimde tasnif et

menizi ve bu şekilde hazır

lanacak olan taahhütname

lerin en geç 1.3.1999 tarihi

ne kadar şirketimize teslim 

edilmesini, söz konusu taahhüt

nameleri vermeyen firmaların; 

satmış oldukları ürünlerdeki 

'üretim kusurunun gereğini yap

madıkları sonucuna varılarak, 

bu firmalar için Alım Satım ve 

İhale Yönetmeliği hükümleri 

uyarınca işlem yapılacağının 

bilinmesini önemle rica ederiz." 

İki çeşit taahhütname 
Kurumun örnek olarak gönderdiği iki 

taahhütnamede de oldukça sert ifadeler 

göze çarpıyor. 

İlk taahhütnamede şöyle yazıyor: 

"Türk Telekomünikasyon A.Ş'nin fir

mamızdan almış bulunduğu, marka, model 

ve hizmet yerleri aşağıda gösterilen sis

temlerde 2000 yılma geçişte karşılaşılabi

lecek sorunların tarafımızca hiçbir ücret 

talep edilmeksizin yapılacak çalışmalar ve 

alınacak önlemlerle en geç 1999 yılı Ka

sım ayı sonuna kadar ortadan kaldırılaca

ğını; şayet 2000 yılma geçişte herhangi bir 

sorunla karşılaşılacak olursa bu durumun 

sonuçlarından sorumlu bulunacağımızı ka

bul beyan ve taahhüt ederiz." ikinci taah

hütname ise daha kısa ve net: 

"Türk Telekomünikasyon A.Ş.'nin fir

mamızdan almış bulunduğu, marka, model 

ve hizmet yerleri aşağıda gösterilen sis

temlerde 2000 yılma geçişte hiçbir prob

lemle karşılaşılmayacağım; şayet karşıla

şılacak olursa, bu durumun sonuçlarından 

sorumlu bulunacağımızı kabul ve beyan 

ederiz." 

Sektörden tepki 
Türk Telekom'a şimdiye kadar satış 

yapmış olan şirketlere giden bu mektup, 

özellikle yaptırımcı üslubundan dolayı 

tepki gördü. KoçSistem Ankara Bölge 

Müdürü Murat Yucat 

"2000 yılı sorunu ile 

ilgili olarak Türk Te

lekom tarafından bize 

de bir yazı gönderildi. 

2000 yılı yaklaştıkça 

buna benzer başka ya

zılarla da karşılaşacağı

mızı sanıyorum. Duru

mu inceliyoruz. Ancak dünyadaki bilgisa

yar şirketlerinin konuya yaklaşımından 

farklı bir davranış içinde bulunmamız 

mümkün değil" derken, Türk Telekom'la 

iş yapan bir başka şirketin yetkilisi de 

şunları söyledi: 

"2000 sorunu, kamu veya özel sektör 

olsun tüm kullanıcıların elektronik devre 

içeren ortamları itibariyle dikkate alıp de

ğerlendirmek zorunda oldukları entegre 

bir bütünü ilgilendiriyor. Özellikle; 

donanım, mikrokod, işletim sistemi 

veritabanları, uygulama programlan ve 

değişik arayüz ürünlerinin bir bütün 

halinde çalıştığı ve farklı 

şirket/sağlayıcılardan temin edildiği göz 

önünde bulundurulmalı. Bu şirket ve sağ

layıcıların büyük bir kısmı sorun ve iyileş

tirme çalışmaları konusunda müşterilerini 

bilgilendirmelerine rağmen kullamcılarm 

entegre sistemlerinin sorunsuz hale getiril

mesi konusunda belirli sorumluluk ve ini

siyatifi alması gerekiyor. Aksi taktirde, 

'yaptırımcı' bir üslup içeren ve kullanıcı 

kuruluş ile sağlayıcı şirketlere karşı 

karşıya getiren yaklaşımların daralan 

zaman itibariyle de sorunun çözümüne 

katkı sağlamayacağı açıkça gözüküyor. 

Sektör yetkilileri bu konuyla ilgili 

olarak İngiliz Hükümeti'nin tavrını örnek 

gösteriyorlar. İngiliz Hükümeti 

yayınladığı bir bildirgede kurum ve 

kuruluşlara şirketlerle uzlaşmacı yollarla 

çalışmalarını önermiş, aksi 

takdirde çözüme ulaşmanın 

zor olacağım belirtmişti. Bu 

yaklaşımı örnek gösteren 

yetkililer, özellikle kamuda, 

17/12/97 tarihinde, TC. 

Başbakanlık Personel ve 

Prensipler Genel Müdürlüğü 

tarafından ve Başbakan 

Mesut Yılmaz imzası ile 

yayımlanarak başlatılan 

çalışmada, yurtdışındaki 

kamu kuruluşlarının da 2000 

yılı sorununa yaklaşımın 

dikkate alınması gerektiğini 

belirtiyorlar. İngiliz 

Hükümeti'nin yaptığı 

çalışma ve bu konudaki 

yayınlarını incelemek 

isteyenler için adres: 

http://ww.open.gov.uk/ 

http://opensource.org
http://www.freiburg.linux.de/OpenBIOS
http://www.linuxgenerals-
http://tore.com/
mailto:siyami@sbt.com
http://ww.open.gov.uk/
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TELEGRAF YOLU 
S. Murat Bayraktar/Netron 

Güvenilir sunucular 
ağlarını örüyor 

Merhabalar, iki hafta önceki ilk ma

kalemizde sistem destek maliyetleri

nin (Total Cost Of Ownership) azaltıl

ması çalışmalarından söz etmiş, daha 

az para harcayarak PC sistemlerimizi daha iyi yönelebilme

nin ilk şartının iyi bir directory servisi olduğunu söylemiştik. 

Gelecek yazılarımızda NT, Netware ve Unix işletim sistemle

rinin directory servislerinden de söz edeceğiz, bunları birbir

leriyle karşılaştırıp, uygun durumlarda uygun çözümleri bul

maya çalışacağız. Bu hafta ise sistem destek maliyetlerini 

azaltmanın başka bir yönünden, kümeleme çözümlerinden 

söz edeceğim. Sistemimiz hiç durmadan çalışırsa ve sorun 

çıkarmazsa, destek maliyeti ve kurtarma maliyeti de gerektir

mez, değil mi? 

Sürekli bilgiişlem, BT yöneticilerinin yıllardır istediği bir çalışma 

şekli. Yatırımların kesintiye uğramaması, sistemlerin 3 6 5 

gün/24 saat hizmet vermesi amacına hizmet eden güvenilir 

sunucu sistemleri yıllardır bazı üreticilerin pazara sunduğu 

çözümlerle destekleniyor. Digital (Compaq, Tandem (Com-

paq), NCR gibi üreticilerin müşterilerine sunduğu "Cluste-

ring" çözümleri artık Microsoft sistemlerinde de kullanılıyor. 

Daha makul fiyatlı bilgiişlem yatırımları ile güvenli sunucular 

oluşturup, ağlarımızda yoğun olarak kullandığımız Microsoft 

Windows NT Server'ları kesintisiz olarak kullanabiliyoruz. 

Gelin hep birlikte kümeleme tekniklerini İncelemeye çalışalım. 

Sunucu kümeleri (Server Clusters) kesintisiz bilgiişlemin ilk yapı

taşları. Bir sunucu kümesi oluşturmak için ağ üzerinden birbi

rine bağlı iki sunucu, her sunucunun diğerinin diskine erişe

bilmesi için bir teknik ve bunların ortak çalıştırılabilmesi için 

bir kümeleme yazılımı gerekiyor. Sunucu kümeleme; sistemle

rimize devamlılık, yönetilebilirlik, ölçeklenebiliHik gibi özellik

ler getiriyor. Bu sayede bir sunucu herhangi bir sebeple dur

duğunda, kümedeki diğer sunucu tüm işlemleri devralıyor. 

Kümeleme teknikleri sayesinde dosyalar, yazıcılar, uygula

malar gibi tüm ağ kaynakları kesintisiz bir şekilde kullanabi

liyoruz. Bu işlem küme yazılımı tarafında otomatik olarak ta

mamlanırken, son kullanıcılar ise kullandıklaın uygulamalar

da sadece çok kısa bir kesinti ile karşı karşıya kalıyoılar. 

Kümeleme yazılımlarının çalışma tekniklerini incelersek, sunucu

ların birbirlerinin yedeği olabilmesi için eskiden beri üç ayrı 

teknik kullanılıyor 

• Paylaşımlı disk tekniği (Shared Disks): En eski sunucu kümeleri 

her sunucunun her diske erişimi olan sistemlerdi. Bu işlem 

çok pahalı kablolar, anahtaılar ve özel yazılımlar gerektiren 

bir teknikti. Bununla beraber bu tekniğin kullanılması durum

larında, uygulamaların kesintiye uğramadan çalışabilmeleri 

ise, özel olarak bu tekniği tanıyan bir şekilde kodlanmaları 

ile mümkündü. Bu sistemlere Oracle Porallel Server ve Digital 

VAX kümelerini örnek olarak gösterebiliriz. 

• Aynalanmış diskler tekniği (Mirrored Disks): Daha iyi bir al

ternatif ise her sunucunun kendi diskine sahip olması, küme

leme yazılımının ise yazılan her bir veriyi en az bir başka 

sunucunun diskine de yazması tekniğidir. Bu gibi sistemlerde 

ise disklere eşzamanlı yazım tekniğinin bir gecikmesi oldu

ğundan yüzde 100 güvenlikli bir kümeden söz edilemez. 

• Hiçbir şey paylaşmama tekniği (Shared Nothing): İlginç değil 

mi?Eski yöntemlerin çeşitli kısırlarının olması yeni bir teknoloji 

doğmasına neden oldu."Hiçbir şey paylaşılmayan" teknikte, 

her sunucu kendi disk kaynaklarını kendisi yönetmekte, teorik 

olarak hiç bir şey ortak kullanılmamaktadır (İP adresleri da

hil).Herhangi bir sorun durumunda ise, kümeleme yazılımı 

disk kaynaklarını yönetimini bir sunucudan alarak diğerleri

ne devredebilmektedir. Bu tekniğin en güzel yanı ise, özel 

disk paylaşım teknikleri olmadığından standart uygulamalar

la çalışabilmesidir. Bu tekniği kullanan kümeleme sistemlerine 

Tandem Non-Stop, lnformix Online/XPS ve Microsoft Cluster 

Server' ı örnek olarak gösterebiliriz. 

Bilgi işlem yöneticilerimize ise bu noktada düşen görev, sunulan 

bu çözümleri incelemek, denemek sonra da sistemlerimize 

entegre etmek olacaktır. Bu sayede belki de PC sistemlerimiz 

anabilgisayar sistemleri ile "devamlı açık olma" zamanı 

açısından yarışmaya başlayacak ve bilişim altyapımızın 

daha güvenilir ve sorunsuz çalışmasını sağlayacoktır. Bu 

sayede belki de satınalma kaynaklarımızı dev bilgisayar sis

temlerine değil, farklı sistemlerle entegrasyon, e-ricaret uy

gulamaları, internet/intranet geliştirilmesi, ağ altyapılarının 

iyileştirilmesi gibi alanlara yatırabiliriz. 

murat.bayraktar@netron.com.tr 

Boğaziçi Yazılım: 

"Oracle iş yönetimi sistemlerinde 
en iyi iş ortağı olacağız" 

Boğaziçi Yazılım ve 
Oracle Türkiye, İş 

Yönetimi 
Sistemlerinde 

İş Ortaklığı 
anlaşması imzaladılar. 

Boğaziçi Yazılım bu 
alanda Oracle'ın İş 
Ortaklığı kurduğu 

ilk Türk şirketi 
oldu. 

DİDEM TÜNEL 

pazarındaki faali

yetlerinde son iki 

yıldır yoğunlaşan Oracle Tür

kiye, Oracle Türkiye, Boğaziçi 

Yazılım'la işbirliği anlaşması 

imzaladı. Arthur Anderson, 

Deloitte&Touche, Ernst & Yo-

ung'la iş ortağı olan ve şimdi

lerde yeni bir yabancı şirketle 

anlaşmak üzere olan Oracle 

için Boğaziçi Yazılım bu alan

daki ilk Türk iş ortağı oldu. 

Hedef başarılı projelerle 

büyümek 

Üretim ve hizmet sektörün

de faaliyet gösteren Boğaziçi 

Yazdım, yaklaşık bir buçuk yd 

önce Baan çözümleriyle ERP 

pazarına adım atmıştı. Başarılı 

bir çok proje geliştirdiklerini 

hatırlatan Boğaziçi Yazılım 

Genel Müdürü Özgür Şenel, 

bu süre zarfında Oracle'ın 

ERP uygulamalarında kazandı

ğı esneklik ve yaptığı yatırım

lar sayesinde kendileri için da

ha uygun hale geldiğini belirti

yor. Bundan böyle Oracle 

birimlerini destekleyeceklerim 

belirten Şenel'in iddiası Türki

ye'de Oracle'ın en iyi uygula

ma iş ortağı olmak. Bu hedef 

doğrultusunda gerekli yatırım 

ve çabayı gösterme vaadinde 

bulunan Boğaziçi Yazılım'ın 

hedefi ise cirosunun yüzde 

50'sini bu kanaldan elde et

mek. Bilindiği gibi Boğaziçi 

Yazdım, bilgisayar destekli ta

sanm ve imalat pazarında ol

dukça etkin bir rol oynuyor. 

Aynı zamanda Oracle üzerinde 

geliştirilmiş bir bakım yönetim 

sistemini de pazarlıyor. 

ERP pazarında 1997 yılında 

büyük şirketler topluluklarının 

yaptığı anlaşmalar sayesinde 

büyük patlama yaşandığım 

hatırlatan Oracle Türkiye 

Genel Müdürü Atilla Kıral, 

iş yönetim sistemleri pazarında 

önümüzdeki yıllarda en az 

yüzde 50 büyüme öngörüyor. 

Oracle Türkiye'nin hedefinin 

ise bu büyümeyi ikiye 

katlamak olduğunu söyleyen 

Kıral, müşteri beklentilerinin 

ve müşterinin harcayacağı 

kaynaklatın en başından ortaya 

konması gerektiğini söylüyor. 

Müşteri de yanlış beklentiler 

yaratmanın ve hayal 

kırıklığına uğratmanın pazarda 

olumsuz etkilere neden 

olacağım belirtiyor ve 

Oracle'ın bu konuda taviz 

vermediğim sözlerine ekliyor. 

Kıral, Boğaziçi Yazılım'ın 

aynı prensipleri paylaşması 

nedeniyle iş ortağı olduğunu 

vurguluyor. 

Kendilerine parasal agresif 

hedefler koymayan Boğaziçi 

Yazdım sağlam projelerle ve 

referanslarla büyümek istiyor. 

Senede 5-6 proje ile bunu 

gerçekleştirmeyi tasarlıyor. 

Boğaziçi Yazılımın ilk etapta 

gideceği sektörler, bilgi 

birikimi ve deneyim sahibi 

olduğu üretim sektörü ve 

hizmet sektörü olacak. 

Yıldız Elektronik: 

1999'dan çok umutluyuz 
BELIZ KUDAT 

Kurulduğundan bu yana 

Casper PC markasını sektör

de yerleştirmeye çalışan yıl

dız Elektronik, bu yıl yurtdı

şı pazarın temellerini atacak. 

Romanya, Türk Cumhuri

yetleri gibi ülkelerle iş yapan 

şirket, bu faaliyetlerini geliş

tirecek ve en geç de 2002'de 

borsada yer alacak. 

C
asper Computer'in 

üreticisi Yıldız 

Elektronik, 1998 yı

lı gelirlerini açıkla

dı. Geçtiğimiz yıl içinde 26 

milyon dolarlık ciro elde eden 

Yıldız, dağıtım kanalıyla 

uyumlu bir çalışma yaptığım 

ve bu nedenle 1998'de yaşa

nan krizin şirketin satışlarım 

etkilemediğini bildirdi. 

1998 yılında yaklaşık 18 

bini aşkın PC satışı yapan 

Yddız, 1999 yılı bilgisayar 

satış hedefini ise 30 bin adet 

olarak belirledi. Yddız 

Elektronik, bu satışlar 

gerçekleşirse, bu yd sonunda 

40 milyon dolarlık bir ciro el

de etmeyi bekliyor. 

Yddız Elektronik'in proje

leri hakkında bilgi aldığımız 

Yddız Elektronik Genel Ko-

ordinatörü Yalçın Yıldırım, 

1999 yılı için agresif hedefleri 

olduğunu, durgunluk yaşansa 

bile şirketin büyümesini dur

duramayacağım kaydetti. Şu 

anda Türkiye çapında faaliyet 

gösteren 27 adet showrooma 

sahip olduklarını, bu yd içinde 

showroom sayısını 60'a 

çıkarmayı hedeflediklerini 

belirten Yıldrım, son 

kullanıcıya ulaşmak için 

Casper Computer Center'lar-

daki çalışmalara ağırlık vere

ceklerini vurguladı. Şirket fel

sefesi olarak sadece bilgisayar 

üretmeyi benimsediklerim söy

leyen Yıldırım, bilgisayar üre

timinde en iyi sonuçlan elde 

etmeden başka sektörlere yö

nelik çalışmalar yapmayacak

larım sözlerine ekledi. Canon 

yazıcı ve Casper KGK'larının 

satışım yaptıklarım da belirten 

Yıldıran, bu yd içinde, ancak 

bilgisayann aksamım geliştiri

ci, tarayıcılar gibi ürünlerin sa

tışına yönelebileceklerini 

söyledi. 

Yddınm, sık aralıklarla, fi-

nans ve pazarlama gibi konu

larda bayileri bilgilendirmek 

amacıyla tüm Türkiye'yi do

laştıklarım ifade ederek, bu 

yöntem ile dağıtım kanalıyla 

uyumlu bir çalışma gerçekleş

tirdiklerini vurguladı. Bayile

rin bilgisayar satışı ve pazarla

ma yöntemleri hakkında bilgi

lenmelerinin, satışlara çok 

olumlu yansıdığını kaydeden 

Yddınm, 1999 yılında da aynı 

stratejiyi izleyeceklerini söyle

di. 

Geçtiğimiz yıl, küçük çaplı 

da olsa Romanya ve Kazakis

tan'a bilgisayar satışı gerçek

leştiren Yıldız Elektronik, 

1999'da daha kapsamlı bir şe

kilde ihracat yapmayı ve en 

geç 2002 yılına kadar borsada 

yer almayı hedefliyor. 

ERP 

http://mura1.baymkkirQmiron.am.tr


Sayı: 2 0 6 

2 2 - 2 8 Şubat 1 9 9 9 1 5 

Philips ürünlerinde 
tasarım da ön planda 

GÜNIZ KARAMAN 

P 
hilips, 2002 yılında 45 

milyar dolan bulması bek

lenen PC pazarının yanın

da 60 milyar dolar olacağı 

tahmin edilen PC çevre birimleri 

pazarında da önemli bir oyuncu ol

mayı hedefliyor. 

Teknoloji, tüketici bilgisi, pazar

lama, dağıtım kanallan ve tasarım 

konusundaki uzmanlıkları ile Phi

lips'in bu amacına kolayca ulaşaca

ğım söyleyen Philips Türkiye Ge

nel Müdürü Atok İlhan Philips'in 

dünya üzerindeki stratejisinin ürün 

yelpazesinde çok çeşitli alanlara 

dağılmak değil, var olan alanlarda 

uzmanlaşmak olduğunu söyledi. 

Dünyada olduğu gibi önümüzde

ki yıllarda Türkiye pazannda da 14 

inç'ten 15 inç ve üstü ekranlara 

doğru bir kayma yaşanacağını 

kaydeden Philips Türkiye Satış ve 

Pazarlama Müdürü Atilla Tüfek

çi Philips'in ekran teknolojisinde 

kaydettiği yeni gelişmeler ile ekran 

çapının büyüdükçe derinliğinin art

masının önlendiğini belirtti. Tüfek

çi "Haziran ayından itibaren günde

me gelecek olan 18.1'lik LCD ek

ran 21 inç'lik ekrana eşdeğer" dedi. 

Sunucu üzerinde kullanılmak üzere 

tasarımlanan ve sabit diske gerek 

kalmadan kullanılabilen Net disp-

lay'in de pazara girmesinin yılın 

son çeyreğini bulabileceğini belir

ten Tüfekçi, bu ürünün maliyetini 

düşürmek isteyen kullanıcılar özel

likle fınans sektörü için geliştirildi

ğini vurguladı. 

Dünyadaki teknolojinin gittiği 

yön hakkında öngörüleri aktaran 

Doğu Avrupa Pazarlama ve Satış 

Müdürü Thomas Reder ise ürün

lerin gittikçe renklenip canlandığı

nı, teknolojinin yanında tasarımın 

da ön plana çıktığım ve Philips'in 

de pazarın bu beklentisine karşılık 

verdiğini söyledi. Önümüzdeki dö

nemde DVD-ROM kullanımının 

hızla artarken CD-ROM'un ürün 

ömrünü tamamlayacağım belirten 

Reder, buna benzer bir dönüşümün 

analog ve sayısal hoparlörler için 

söz konusu olduğunu, 1999 yılında 

eşitlenecek sayısal ve analog ho

parlör kullanımınm ilerleyen yıllar

la birlikte sayısala doğru belirgin 

bir artış göstereceğini vurguladı. 

Dikte sistemlerinde ses 
getirecek iki yeni ürün 
Philips Türkiye dikte sistemleri pazarını 
iki yeni ürün ile hareketlendirmeye ha
zırlanıyor. Diz üstü bilgisayarları için 
cep memosu olarak kullanılacak Vo-
ice Tracer ve PC kullanıcıları için ses 
tanıma yazılımı olan Free Speech 98'i 
tanıtan Philips Dikte Sistemleri Uluslara
rası Satış Müdürü Timur Büktaş, bu İki 
ürünün bu alandaki son teknoloji oldu
ğunu ve kullanıcıya sayısal ortamda 
kolaylıklar getirdiğini vurguluyor. Sayı
sal ortamda kaydedilen ses PC veya 
dizüstü bilgisayarlarla dünyanın bir 
ucundan diğer ucuna gönderilebiliyor. 
Konuşurken PC'nin algılamasını sağla
yan Free Speech 98'in bu alanda 
dünyadaki son teknoloji olduğunu vur
gulayan Timur Büktaş, Almanca, ingiliz
ce, Fransızca ve İspanyolca olarak ha
zırlanan Free Speech yazılımına 2001 
senesinde Türkçe'nin de eklenmesinin 
planlandığını söyledi. 

Kod adı: "Road Runner" 

HP, geniş formatlı 
yazıcıların son modeli HP 
DesignJet 1000 serisini 

dünyadan önce 
Türkiye'de tanıttı. 

22 Şubat 1999'da tüm 

dünyada tanıtımı yapıla-

cak olan HP DesignJet 

1000 serisinin geniş formatlı 

yazıcdarda devrim yaratacağı 

söyleniyor. Mevcut ürün ailesindeki 

ürünlere oranla 3 ile 6 kat daha 

hızlı baskı yapabilen yazıcı 

mimarlar ve mühendisleri kapsayan 

teknik, hızı yüzünden baskı 

kalitesini göz ardı edecek grafik 

kullamcıları hedefliyor. Mikro 

boyutlarda tasanm yapıp makro 

boyutlarda görmek ihtiyacında olan 

kullanıcılar için büyük kolaylıklar 

sağlayacağı belirtilen yeni ürün 

ailesi HP DesignJet 1000'de 

yüksek hıza ulaşmak için büyük 

baskı kafaları kullanılmış. HP 

DesignJet 900'den 9 kat fazla 350 

mt'lik mürekkep kartuşu 1 inç 

boyutuna getirilen basta kafası, 

256'dan 512'ye çıkarılan mürekkep 

püskürtme frekansı bu yeni ürünün 

diğer özellikleri arasında yer alıyor. 

HP DesignJet 1000 serisinin 

Türkiye'de 1000 adet satılmasını 

beklediklerini belirten HP Avrupa 

Pazarlama So

rumlusu Arzu Çelikel yüzde 80 

pazar payı hedeflediklerim söyledi. 

HP DesignJet 1000 serisi ürünleri 

renkli 600 dpi, siyah beyaz 1200 

dpi çözünürlükte farklı medyalar 

üzerine basta yapabiliyor. 

Yine bu üründe kullanıcı ürünü 

çalışırken bırakıp gidebiliyor. Ön

ceki ürünlerden 9 kat daha büyük 

çıktı basabilen ürün için daha bü

yük kağıt ruloları kullanılabiliyor.. 

Autodesk'in AutoCAD'i kadar 

Windows 3.1,95/98 ve NT 4.0 için 

geniş bir sürücü seti de birlikte ge

len HP DesignJet 1000 serisinin 

1050 modelinin pazardaki fiyatının 

9 bin 900,1055CM modelinin ise 

14 bin dolar olması hedefleniyor. 





Birleştirilmiş ağlar 
Kurumların belkemiği ve İletişimin doğal bir parçası 

haline gelen bilgisayar ağları, yepyeni bir yüzle endüstride 

boy gösteriyor. Ağlardan artık sadece veri geçmiyor. 

Verinin ses ve görüntü ile birlikte taşınması günümüzün 

çok konuşulan, yarının olmazsa olmaz teknolojisi. Bunun 

yanı sıra kablosuz ağ teknolojileri de gümbür gümbür 

geliyor. Bu gelişmeler yakın bir gelecekte endüstrinin ve 

iletişimin çehresini değiştirecek gibi görünüyor. 

Ağlar dosyamızda tüm bu yeni trendlere göz attık. 

AJDA HOŞGÜL/Netaş 

D
ünyada hızlı bir değişim 

yaşanıyor. Bu değişimlere 

organizasyonlar yapısal 

değişikliklerle tepki 

vermekte, merkeziyetçilikten 

uzaklaşıp daha yatay 

organizasyonlara geçiyorlar. 

Teknoloji ise bu değişimleri hem 

süren, hem de gerçekleyen unsur 

olarak karşımıza çıkıyor. Bu değişim 

rüzgarları ile birlikte 1993 yılından 

sonra, EDI (Electronic data 

interchange) ile başlayan elektronik iş 

akışı, ilerleyen yıllarda mobilitenin 

önem kazanması, sayısal ekonomi ve 

işbirliklerinin doğması ile ağların iş 

hayatındaki rolü ve önemi artmış, 

neredeyse iş ile ağ eş anlamlı hale 

gelmiştir.-» 
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-->> Bu süreç içerisinde başlangıçta 

akademik amaçlı olarak kullanılan ve 

tüm dünyayı saran Internet; bireylere 

her türlü medyaya ulaşma gücünü sağla

yan web sayfalan, elektronik posta, tele-

konferans, ses haberleşmesi, metin dos

yaları, faks gönderimi, video, evden 

alışveriş, ev bankacılığı, etkileşimli uy

gulamalar ve diğer her türlü sayısal bil

ginin taşındığı bir ortam haline gelmiş

tir. İnsanların birbirleri ile haberleşme 

yöntemindeki değişim, şirketlerin iş ya

pış biçimlerini de etkiledi. Yoğun reka

bet ortamında yeni pazarlara açılma ge

reksinimi duyan şirketler için, milyon

larca potansiyel müşteriye ulaşma ola

nağı sağlayan Internet; inanılmaz biçim

de düşük olan işlem başı (business tran-

saction) maliyet ile tamamen yeni bir iş 

modelinin ve yeni müşteri ilişkilerinin 

doğmasında itici güç oluşturuyor. Ancak 

bu yeni modelleri destekleyecek ağlar 

henüz yerini almadı. 

Endüstride yaşanan değişimler, sanal 

olarak her ticari kuruluşu ve organizas

yonu etkileyen eşi görülmemiş değişik

liklere neden oluyor .Örneğin: 

• Dünyada hala ağ yatırımlarının en 

büyük kısmının ses için optimize edil

miş ağlara yapılmasına karşın, veri trafi

ği ses trafiğini geçmektedir. 

• Optik ağlar, çok büyük veri akışla

rının aynı camdan taşınmasını olanaklı 

kılmakta ve yüksek bantgenişliği talebi

nin karşılanmasında merkezi oluştur

maktadır. 

Bu bant genişliğini kritik birkaç kilo

metre mesafede bulunan ev abonesinden 

ağlara ulaştıracak olan erişim ağlan; 

kablo şirketleri, elektrik dağıtıcıları, tel

siz şirketleri ve telefon şirketleri tarafın

dan henüz planlanmaya başlanmıştır. 

Forrester Research'e göre 2001 yılıyla 

birlikte ortalama kullanıcı erişim hızının 

4 katına çıkışma tanık olacağız. 

Her tür kurum, her geçen gün kurum 

içi ve kurum dışı bantgenişliği gereksi

nimlerinin arttığım görmektedir. Bazı bü

yük kurumlarda (Nortel Networks gibi) 

IP trafiğinde yıllık yüzde 100 artış görül

mektedir. Örneğin Web, işlem maliyetle

rinde önemli düşüşleri sağlayan potansi

yel bir araçtır. Bunu havayolları bilet sa

tış ve rezervasyonlarında da görmek 

mümkündür. Dolayısıyla kurumlar, dü

şük maliyetli Internet ticareti ve yüksek 

tedarik zincirlerinin yönetiminde, enfor

masyon teknolojilerinin ve ağlarının kul

lanımına daha fazla yönelmektedirler. 

Servis sağlayıcılar ve taşıyıcılar da 

benzer baskılan hissetmektedirler. Eski 

taşıyıcılar, artan veri trafiğini işleyebil

mek ve taşıyabilmek için ağlarını yeni

den konfigüre etmek gibi oldukça ciddi 

bir işle karşı karşıya kalmışlardır. Yük

sek hızlı optik ağlar, taşıyıcıları anahtar-

lamayı ağın çekirdeğinden kenarına taşı

maya zorlarken, aynı zamanda mevcut 

kurulu ağlarına dayanarak servis verme

yi sürdürebilmek için yem yollar ara

maktadırlar. Yeni taşıyıcılar işe, veri için 

optimize edilmiş yem ağlarla başlamakla 

birlikte, yoğun rekabet ortamında, müş

terilerine kendilerini diğerlerinden ayırt 

edecek, gelir yaratacak yeni servisler 

bulmak zorunda kalmaktadırlar. 

Diğer yandan telsiz telefon pazannda 

patlama yaşanmakta, servis sağlayıcılar, 

maliyetleri düşürmek ve yeni servis ola-

nakları yaratmak için telsiz veri çözüm

lerine yönelmektedir. 

Sonuç olarak uygulamalarda, servis

lerde, taleplerde yaşanan değişimler ve 

yem eğilimler yeni bir ağ anlayışım zo

runlu kılmaktadır. Bu yeni ağ yapısı; 

elektronik ticaretin arttığı, yeni tüketici 

davranışlarının geliştiği, bilginin gün-

celliğinin çabuk kaybetmesinin; pazara 

hızlı sürümü motive ettiği, küresel iş 

hacminde düşük maliyetli mevcudiyetin 

esas olduğu ortamda, kişisel haberleş

me, işbirliği, bilgi yayımım destekleyen-

isteyen yeni uygulamaları tanıyan IP te

melli ağlan öngören toplam çözümler 

sunmak durumundadır. 

Nortel Networks, bu yeni ağ yapışma 

yönelik çözümleri sunan ilk şirket konu

mundadır ve bu anlayışım "Birleştiril

miş Ağlar (Unified Networks)" olarak 

adlandırmaktadır. 
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Kablosuz mobil iletişim yeni bir devrimin eşiğinde 
MAHİR AŞUT 

K
ablosuz mobil iletişim, 

1980 yılında gerçekleştiri

len ilk NMT hücresel ha

berleşmesinden soma bir

kaç defa ciddi olarak yön değiştirdi. 

Analog iletişimden, sayısal iletişime 

geçiş ve dar bir pazardan, tüm tüketi

cilere yönelik kitlesel bir pazara gidiş 

yaşandı. Bu kitlesel gelişim o denli 

inanılmaz bir hızla gerçekleşiyor ki, 

2000 yılının başlarında 500 milyon

dan fazla kişinin bu teknolojiden ya

rarlanması bekleniyor. 

Sayısal iletişimden somaki 

aşamada, yepyeni bir iletişim kavramı 

kapıda bekliyor: Üçüncü nesil, kişisel 

iletişim alanında köklü bir anlayış 

değişikliğim temsil ediyor. Ses 

merkezli mobil iletişim, kişiden 

kişiye, herhangi bir yerden ve 

herhangi bir zamanda konuşma 

olanağı sağlarken, üçüncü nesil, bu 

mekan ve zaman esnekliğini veri, 

video ve görüntü iletişimine taşıyarak 

mobil iletişimi gerçek çokluortam 

haberleşmesine uyarlayacak. 

Yeni hizmetler, yem teknolojiler, 

yeni özellikler ve daha büyük kapasi

teler vaat eden, bir olanaklar dünyası 

yüksek hızlı radyo iletişimi ile gerçek 

olacak. Oldukça iyi bir altyapıya da

yanan günümüzün mobil iletişimi, 

üçüncü nesil teknolojinin uygulanma

ya başlanması ile birlikte köklü deği

şimler yaşayacak. Servis sağlayıcdar 

(operatörler), yeni nesil iletişim ola

nakları ile birlikte, içerik sağlayıcı ro

lü üstlenecekler veya daha önce hiç 

tanışmadıkları sektörlerle işbirliğine 

gitmek durumunda kalacaklar. Bu an

lamda Turkcell, üçüncü nesil teknolo

jinin olanak sağlayacağı yeni hizmet

ler verebilmek amacıyla Ericsson ile 

520 milyon dolarlık bir anlaşmaya 

imza attı. 

Anahtar teknoloji: WCDMA 
1990 yılından bu yana WCDMA 

(wideband code division multiple 

access-geniş bantlı, kod paylaşımlı, 

çoklu erişim) teknolojisi üzerinde 

çalışan Ericsson, İsveç'in başkenti 

Stockholm'de kurduğu WCDMA test 

ağı ile mobil iletişimi standardize 

etmeye çalışan ETSI'ye (European 

Telecommunications Standards 

Institute-Avrupa iletişim standartları 

enstitüsü) oldukça değerli deneyimsel 

veri sağlıyor. Ericsson ayrıca 

Japonya, İtalya ve Almanya'daki bazı 

servis sağlayıcılara, 

Stockholm'dakine benzer WCDMA 

test ağlan kurmuş durumda. ITU 

(International Telecommunications 

Union-Uluslararası iletişim birliği) 

tarafından, 2000'li yılların mobil 

iletişimi için IMT-2000 standardı, 

ETSI bünyesinde benimsenerek 

uygulamaya konmuş bulunuyor. 

WCDMA'nın en önemli avantajla

rından biri çoklu servis olanağı. Bu 

özellik kullanıcıya şirketinin ağma 

bağlıyken, aynı anda e-posta gönder

me ve bu arada telefon konuşması 

yapma imkanı veriyor. Aynca bunları 

yaparken yalnızca aynı teknolojiye 

sahip muhataplarla değil, ikinci nesil 

sayısal teknolojiyi kullananlarla da 

iletişim kurabiliyor. 

Bunu sağlamak için geliştirilen ve 

GSM, D-AMPS gibi hücresel iletişim 

yapdarına veri iletişimi eklemeyi sağ

layan iki tane paket data servisi var: 

GPRS (GSM için) ve IS-I36HS (D-

AMPS için). 

Bugünün ikinci nesil hücresel 

operatörleri için üçüncü nesile giden 

yol artık açık. Ağlarının yüksek hızlı 

paket anahtarlamalı veri aktarımına 

izin vermesiyle birlikte, üçüncü nesile 

yumuşak ve kesintisiz bir geçiş 

yapacaklar. Yüksek hızla iletilen 

verinin sunacağı yeni ve gelişmiş 

uygulamalar aboneleri üçüncü neslin 

çokluortam dünyasma taşıyacak. 

Motorola ve Ericsson gibi 

üreticilerin biraraya gelerek 

oluşturduktan Symbian 

konsorsiyumu, Mobil terminaller 

üzerinde, düşük işlemci gücü ile, hızlı 

ve kompakt çalışacak yazılımlar 

geliştirilmesi üzerinde yoğunlaşıyor. 

Symbian, kullanıcı arabirimi 

yazılımları, uygulama çerçeveleri, 

geliştirme araçları gibi yazılımların 

tasannu konusunda da çalışıyor ve 

çekirdeğinde, Psion'un Series 5 

terminallerinde kullanılan EPOC adı 

verilen bir yazılım bulunuyor. 
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Türkiye ağ pazarında 

yüzde 30 büyüme beklentisi 

Güniz Karaman 

A 
ğ teknolojileri pa

zarı son 10 yıldır 

emekleme devresi-

nı geride bırakarak 

önde giden rakiplerine yetiş

meyi hedefleyen, atılım yapan 

bir pazar haline geldi. İyi ku

rulmuş bir ağ altyapısı mesafe

leri önemsiz kılıyor, dünyanın 

bir ucundan diğer ucuna veri 

aktarmakla kalmayıp görüntü 

ve ses taşıyor. İş böyle olunca 

geçmiş yıllarda konuştuğumuz 

10 MB'lik hatların yerini 100 

hatta 1000 MB'lik hatlar alma

ya başlıyor. Yapısını ileriye 

yönelik teknolojileri göz ardı 

ederek kuran şirketler, bu ya

rışta gerilerde kalırken bu tek

nolojileri iyi izleyen ve zama

nında iyi yatırımlar yapan şir

ketler ağ teknolojilerinin ni

metlerinden faydalanarak kar

lılığını artırıp masraflarım dü

şürebiliyor. "Zaman paradır" 

ilkesini göz önünde bulundu

rup iyi bir altyapı kuran şirket

ler rakiplerine tur atlatırken, 

geleceği düşünmeden yatırım 

yapmış olan şirketler ellerinde 

patlayan ya da zaman içinde 

patlayacak yatırımları ile kalı

yor. 

BT/haber olarak Türkiye'de 

ağ teknolojileri pazarının ne 

durumda olduğunu pazarda 

boy gösteren belli başlı ileti

şim şirketlerine sorduk. Gelen 

cevaplar umut vericiydi. Çün

kü Türkiye ağ teknolojileri pa

zannda teknoloji lideri ülkele

rin seviyesini yakalamış yeni 

teknolojileri yakından izleyen 

bir tablo çiziyordu. 

"Türkiye ağ teknolojileri 

pazarı dünya pazarım yalandan 

takip ediyor. Üretici şirketlerin 

pazara sundukları yeni ürünler 

dünya pazarı ile eşzamanlı ola

rak Türkiye'de kullanıcılara 

sunulabiliyor" diyen Pronet-

work Genel Müdürü Hilmi 

Güngen Türkiye ağ teknoloji

leri pazarını, "Türkiye ağ tek

nolojileri pazarı, içinde bulun

duğumuz ekonomik durum ne

deni ile fiyatlara daha duyarlı 

ve rekabetçi bir pazar" diye 

ifade ediyor. 

Dünya pazannda oluşan 

eğilimlerin Türkiye pazarına 

doğrudan yansıdığım söyleyen 

bir başka sektör yetkilisi de 

VİS Genel Müdürü Ali Yurt

sever. Yurtsever, "Dünya paza

nnda oluşan genel eğilimlerin 

Türkiye'ye yansıdığım görüyo

ruz. Kullanıcılar tek tek ürün 

bazında olmasa da teknoloji 

bazında standartlaşmış çözüm

lerin peşinde gidiyor. Ses-veri 

bütünleşmesinin Türkiye paza

nnda yeni yer edinmesini, ses-

veri-video uygulamalarının ise 

henüz ufukta görünmesini bu

na örnek verebiliriz" dedi. 

Pazardaki insan gücü ve de

neyimin arttığını söyleyen Ar

mada Genel Müdürü Musta

fa Güven, son kullanıcıların 

bilinçli seçimlerinin de tekno

lojinin takip edilmesini tekno

loji, kalite ve performansı orta-

ya çıkaran 

ürünlerin 

kullanıcı 

istekleri

nin de 

yönlendir

mesiyle 

başarıyla 

son kulla

nıcıya su

nulduğunu söyledi. 

BT pazarının büyümesine 
katkısı var 

Ağ teknolojilerinin diğer BT 

alanlarına göre daha dinamik 

bir yapı içinde olduğu ve bu 

nedenle değişen teknolojinin, 

pazarın büyümesine de katkıda 

bulunduğu da bir gerçek. WAN 

tetaolojüerinin en hızlı büyü

yen bölüm olacağım söyleyen 

Intrakets Özel Projeler Mü

dürü Mürşit Süer, "Ülkemiz

de BT sektörü içinde ağ tekno

lojileri gerek az bilinmeleri, ge

rek az kullanılmaları nedeni ile 

istenen düzeyi yakalamış değil. 

Ancak Internet teknolojilerine 

olan talebin hızla artması, ser

maye yoğunlaşması nedeniyle 

çokuluslu/çok bölgeli bir yapı

ya kavuşan şirket sayısının art

ması ve kamunun dağıtık yapı

larım tek merkezden yönlendir

me istemleri, pazarın büyüme 

hızı diğer alanlara göre daha 

çok artırmaktadır" dedi. 

Pazarın büyüme oram için 

tahminde bulunan şirketler pa

zarın ortalama yüzde 30-35 

civarında büyüyeceği konusun

da hemen hemen hemfikir. 

"Bu pazarın büyümesi yal

nızca kendi ürünlerinin yay

gınlaşmasına bağlı olmayıp ge

nel anlamda BT sektörünün 

büyümesi ve satılan toplam 

bilgisayar sayısına da bağlıdır" 

diyen Datel Pazarlama ve 

Kanal Geliştirme Müdürü 

Mutluhan Timurçin, "Evlere 

satılan bilgisayarların da ağa 

bağlanmakta (Internet) ve son 

kullanıcı durumundaki bireysel 

kullanıcılar da değişik ve yeni 

ürünlere gereksinim duymakta

dır" dedi. 

Ekonomik darboğazlar ve 
teknik yetersizlik, pazarı 
sarsıyor 

Pazarda yaşanan genel zor

luklan iki kısma ayıran ve 

bunlardan birinin doğrudan pa

zarla ilintili iken diğerinin ta

mamıyla pazar haricinde geliş

tiğini söyleyen Datel Pazarla

ma ve Kanal Geliştirme Müdü

rü Mutluhan Timurçin, pazarda 

yaşanan sıkıntıları genel eko

nomik durgunluktan kaynakla

nan ve yatırımların yavaşlama

sı ile birlikte ortaya çıkan kriz 

ortamında düşük fiyatlarla iş 

almaya yönelik girişimler ve 

teknik anlamda yeterli olma

yan kişi ve kuruluşların eğiti

me önem vermemesi ile ortaya 

çıkan eksik bilgiye sahip bir 

kesim olarak açıklıyor. 

Pazarın en büyük sorununun 

altyapı sorunu olduğunu söyle

yen Intrakets Özel Projeler 

Müdürü Mürşit Süer, TT'nin 

gereken yatırımları hızla yap

ması gerektiğinin üstünde du

rarak "ISDN gibi bir olanağı 

hala işletemedik. DSL gibi ye

ni teknolojiler TT'nin önünde 

gidiyor" dedi. Süer, altyapı 

derken sadece TT'nin sağladı

ğı olanakları kastetmediğim 

belirterek altyapıyı incelerken 

yetişmiş eleman sıkıntısının bu 

pazardaki en büyük sorunlar

dan biri olduğunu, şirketlerin 

eleman eğitimi için gerekli 

bütçeleri ayırmadığım söyledi. 

Pazarda yaşanan zorluklan 

değerlendiren Tepum Ağ 

Merkezli Çözümler Bölüm 

Müdürü Uğur Gökhan Can, 

temel zorluğun müşterinin 

önerilen 

çözümleri 

doğru ve 

perfor

manslı 

çözüm 

olarak de

ğerlendir

mek yeri

ne düşük 

satın alma maliyetleri gözete

rek yatırım yapması olarak de

ğerlendirdi. 

Pazarda yaşanan zorlukların 

yanında olumlu gelişmelerin 

de olduğunu söyleyen Mustafa 

Güven, "Türk Telekom Ağus

tos 98'den beri sürdürdüğü 

servisleri artırma politikasına 

devam ederse yakın gelecekte 

yüksek hızlı omurga ve WAN 

ürünleri daha yoğun kullanıl

maya başlanacaktır" dedi. Gü

ven, yüksek hızlı servislerin 

yaygınlaşmasının ve 1999 yı

lında fiyatlarda meydana gele

bilecek düşüşlerin de pazarı 

olumlu yönde geliştireceğini 

sözlerine ekledi. 

Yeni dönem teknolojiler 
Türkiye ağ teknolojileri pa

zarı dünyayı çok yalandan ta

kip ediyor. Özellikle bilinçli 

müşterilerin değişik ve modern 

çözümler istemesi bu alanda 

çalışanların yeni teknolojilere 

kolaylıkla uyum sağlamasına 

yardımcı oluyor. 

Yeni ağ teknolojilerine ge

çişte şirketler ve kurumların 

öncelikli olarak mevcut yatı

rımları ko

ruyarak 

olabildi

ğince so

runsuz ya-

tırımları 

tercih etti

ğini söyle

yen Mut

luhan Ti

murçin "ATM, Frame Relay, 

Gigabit Ethernet gibi uygula

malar gerek kamu gerekse özel 

sektörde yaygın kullanılmaya 

başlandı. 98'in ikinci yarısında 

kablosuz iletişim ağları konu

sunda yeni ürünlerin ve uygu

lamaların kullanıcılara erişme

si ile bazı darboğazların kolay 

aşılmasına olanak verecek çö

zümler de kullanılmaya başla

dı. Türkiye'de ağ tasarımlan 

ve altyapı uygulamaları eğer 

kaliteli ve bilgili şirketlerle iş

birliği yapılarak oluşturuluyor-

sa hiçbir zaman Türkiye dün

yadan geride kalmaz" dedi. 

Türkiye'nin teknolojik ge

lişmelerden haberdar olduğunu 

ve gözlemleyebildiğini söyle

yen VİS Genel Müdürü Ali 

Yurtsever, "Ancak yatırımla

rın daha arka planda kaldığını 

belirtmeliyiz" dedi. 

Dünyadaki yapı ile Türki

ye'yi karşılaştıran Pronetwork 

Genel Müdürü Hilmi Güngen, 

"İletişim altyapısındaki sınırla

malar nedeniyle uygulama zor

luğu yaşanan alanlar dışında 

Türkiye dünya pazarındaki ge

lişmeleri yalandan izliyor. 

Dünya pazarında şirketlerin 

birleşerek büyümelerinden eş 

zamanlı olarak etkileniyor" 

dedi. 
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Dünden bugüne yapısal kablolama 
ŞEREF ÖZKAN 

Lucent Technologies GCM Türkiye 

T
eknolojideki gelişmelere 

paralel olarak kişisel bilgi

sayarların hızı da artıyor. 

Hiç şüphesiz, işlemci gücü 

ile ağ trafiği arasındaki bağlantı, ağ 

altyapısını doğrudan etkiliyor. Ana İş

lem Birimi (CPU) tarafından işleme 

sokulan her bir MTPS (saniyede mil

yon komut), yerel alan ağı trafiğinin 1 

Mb/s'lik bölümünü üretebiliyor. Bu 

potansiyel, belli başlı kurumsal yazı

lımların PC iletişim kapasitesinin çok 

az bir kısmını kullanması nedeniyle 

günümüzde pek fark edilmese de, ya

lan gelecekte bu dengenin değişmesi; 

dolayısıyla ağ işletmenlerinin ve tasa

rımcılarının zorlu bir mücadeleyle 

karşı karşıya kalmaları bekleniyor. Bu 

durum, yeni kablolama sistemlerinde 

Ana İşlem Biriminin 100 bin MTPS'te 

çalışacağı varsayımına dayanıyor. 

Hızlı kişisel bilgisayarların piyasa

ya sürülmesi, yüksek hızlı yerel alan 

ağı uygulamaları ve çokluortam sis

temlere yönelik yoğun ilgi, ağ trafiği

nin de artmasına yol açıyor. Doğal 

olarak üreticiler, daha fazla bant ge

nişliği sağlayan uygulamalar geliştir

mek durumunda kalıyorlar. Bant ge

nişliği gereksiniminin artması, deği

şen iş yapma biçimleriyle de ilintili 

olabiliyor. Yatay örgütlenme yapıları

nın yaygınlaşmasıyla birlikte, bütün 

kadroların ortak bilgi kaynaklarına 

hızla erişmesi gerekiyor. Sonuç ola

rak, işletmelerde bant genişliği bakı

mından genellikle yetersiz kalan int-

ranet'ler kurularak, örgüt içindeki bil

gi akışının hızlandırılması hedefleni

yor. 

Günümüzde, PC ağı trafiğinin or

talama yüzde 10'u bu tür yeni uygu

lamalara ayrılıyor. Ne var ki, işlemci 

hızlarının artış oranı da göz önüne 

alınırsa, 6 yıl içinde, masaüstü uygu

lamalarda gigabit hızlara çıkmak ka

çınılmaz olacak. Bu süreç içinde tra

fik akış biçimleri de değişecek. Ağ 

PC'lerinin kullanılması, trafik denge

sini, yerel çalışma gruplarından (yüz

de 80) bireysel kullanıma (yüzde 80) 

doğru kaydıracak. Bu durum da 

omurga sistemlerinde orantısız geliş

meye neden olacak. 

Ethernet LAN gelişiyor 

Masaüstü uygulamalarındaki hız 

artışları, intranet bağlantılı işlemler, 

ağ kullamcılanmn hızla sonuca ulaş

ma istekleri gibi etmenler, yeni bir 

yüksek bant genişliği uygulaması 

olan Ethernet LAN'ların gelişmesini 

sağladı. Bu teknolojinin, 1000 Mb/s 

Ethemet'in sunulmasıyla, 21. yüzyılın 

ağ çözümü olması bekleniyor. 

Gigabit Ethernet, artan bant geniş

liği gereksinimlerine yanıt verebile

cek bir çözüm olarak gösteriliyor. Bu 

teknoloji ilk aşamada, yüksek hızlı 

omurga sistemlerinde ve özel çalışma 

gruplarında kuruluyor. Bazı çevreler, 

masaüstü uygulama hızının artmasına 

ve LAN uygulama biçimlerinin değiş

mesine karşın, gigabitin masaüstüne 

geçemeyeceğim düşünüyor. Daha ileri 

görüşlü kişiler ise, bu geçişi heyecan

la bekliyorlar. 

LAN teknolojisinin ve yapısal 

kablolamanın evrimi 

1980'li yıllarda yerel alan ağlarına 

yönelik olarak yapılan analizler, UTP 

sistemlerinin yüksek hızlı veri iletişi

mim desteklemek amacını taşıyordu. 

Bell Laboratuvarları, kavramsal geli

şime ve potansiyel kullanıma ilişkin 

araştırmalar yaptı. İlk sonuçlar, 

Mb/s'lik UTP iletiminin potansiyel 

gücünü gösteriyordu. Teknolojik ge

lişmeler, bunu Gb/s standartlarına 

yükseltmiş bulunuyor. 

Bell Laboratuvarlan, 10 BASE-T 

standardında UTP üzerinde çalı

şan 10 Mb/s 

teknolojisinin gelişimine katkıda bu

lundu. Geniş bir çevrenin kabul ettiği 

10 BASE-T ürünleri, UTP üzerinden 

veri iletiminde güçlü bir çözüm hali

ne geldi. 

1980'li yılların bükümlü çift tekno

lojisi, 10 BASE-T'nin uygulanması 

için yeterli değildi. Yanses özellikli, 

inceltme performanslı ve ısıya daya

nıldı bu araçların, hızlı kullanım sıra

sında sorun yaratacağı belirlendi. O 

dönemde, Kategori 3 standartlarına 

uygun kablolama sistemleri kullanıla

biliyordu. 1990'lı yıllarda Bell Labo-

ratuvarları'nın geliştirdiği Kategori 5 

kablolama sistemiyle bu sorun çözül

dü. Söz konusu teknoloji, yerel alan 

ağı desteğine yönelik üstün perfor

mans gösteren bir tasarıma sahipti. Bu 

teknolojiyle uyumlu bir donanım sis

teminin de geliştirilmesiyle, yerel alan 

ağı hızlarım destekleyebilecek bir top

lam çözüm hedefine daha da yaklaşıl

mış oldu. Bu gelişme, 100 Mb/s-

PMD, 100 Mb/s 

hızlı Ethernet ve 155 Mb/s ATM gibi 

veri protokollerini destekleme olanağı 

da sunuyordu. Bell Laboratuvarlan, 

bu standartların teknik açıdan uygula

nabilirliğini kanıtlamak için, IEEE, 

ANSI, ATM Forum gibi ağ standartla

rını desteklemeyi sürdürdü. 

Kategori 5 ilk kez piyasaya sürül

düğünde şüpheyle karşılandıysa da, 

bir süre sonra bu kablolama standar

dına hızlı bir geçiş gözlemlendi. Bu 

geçiş hakkındaki gerekçeler çeşitli ve 

varsayımsaldı; ama temelde, Kategori 

3 sistemlerinin nispeten karmaşık ya

pısı, buna bağlı olarak gündeme gelen 

yüksek maliyet ve daha düşük güve

nilirlik düzeyi etkili oldu. 

Bugün Kategori 5 hız sının, sani

yede 622 megabite ulaşmış bulunuyor 

ve masaüstü uygulamalarda 550 MHz 

geniş bant video teknolojisi tam anla

mıyla kullanılabiliyor. Bell Laboratu

varlan, kablolama standartlarını geliş

tirmek için ATM Forum'la birlikte 

çalışıyor. 

Geçmişte de IEEE, ANSI, EIA, 

TIA, ISO/IEC gibi örgütlerle ortak 

çalışmalara imza atan bu laboratuvar-

lar, ilk kablolama standardı AN-

SI/EIA/TIA-568Öin de geliştirildiği 

yer olarak önem taşıyor. 

Yapısal kablolama nedir, 

ne sağlar? 

Yapısal kablolama sistemi, ses, 

veri, video ve hatta çok büyük bi

na yönetim sistemleri de dahil ol

mak üzere bütün bilgi trafiğini 

yöneten, tek bir çokluortam ağ 

anlamına geliyor. Yapısal kab

lolama teknolojisi, uzun vade

de yatırımları koruyan bir sis

tem olarak önem kazanıyor. 

Kurumsal yerel 
alan ağlarına bakış 

OĞUZ TAŞKENT/Datem 

Bilgi sistemleri uzmanlarının, gele

ceğe yönelik planlar yapma aşama

sında karşılaştıkları pek çok sorun ol

duğu açıktır. Yerel Alan Ağlan 

(LAN) tasarımında ve kurulumunda 

göz önünde tutulması gereken en 

önemli unsurlar şöyle sıralanabilir: 

* PC performansı 

* Çokluortam uygulamaları 

* Değişen LAN yapılan 

* Ağ bilgisayarlarının üretilmesi 

Çok sayıda hub (göbek) ve NIC 

üreticisi, geleceğin LAN sistemlerine 

ilişkin talepleri karşılamak amacıyla 

Gigabit Ethernet çözümleri üzerinde 

çalışıyorlar. Aşağıda, IEEE 802.3z ta

rafından Gigabit Ethernet standardının 

ortaya çıkarılış aşamaları belirtiliyor: 

Kasım 1996: Standardın temelim 

oluşturacak tekliflerin son hali 

Mart 1997: Yeni özellikler için bi

tiş tarihi 

Temmuz 1997: Oy kullanım hakkı 

için belirlenen standart 

1998'in ilk yansı: Standardın be

nimsenmesi 

Ethernet, Gigabit Ethernet, 
ATM... 

Ethemet'in başarısı, kumlu taban 

yapısına, ölçeklenebilirliğine, geçiş 

kolaylığına, düşük maliyetli oluşuna 

ve öğrenim kolaylığına bağlıdır. Gi

gabit bağlantı ise, 100 Mbps adaptör

lere sahip işistasyonlarının neden ol

duğu bant genişliği sıkıntısını ortadan 

kaldırmak üzere omurgadaki yerini 

kısa zamanda alacaktır. 

Birkaç yıl önce pek çok kişi, 

ATM'nin, tercih edilen LAN protoko

lü olacağım düşündü. ATM'nin o dö

nemdeki başarısızlığı çeşitli nedenle

re dayandırılabilir. Belli başlı gerek

çeler, maliyet, birlikte çalışabilirlik 

sorardan, ATM ile eski ağlar arasın

daki geçiş zorluklandır. İlk ATM 

adaptörleri, aşın pahalı olup, nere

deyse yok denecek kadar az bir 'ser

vis kalitesi' yeteneğine sahipti. Aynca 

teçhizat, birden fazla üreticiden satın 

alınmışsa, tescilli sinyalleme proto

kolleri, ağ yönetmenlerini, istedikleri 

her ağ bağlantısı için kalıcı devreler 

kurmaya zorlamaktaydı. 

ATM tamamen farklı bir LAN pro

tokolüydü. Bilgi sistemleri yöneticile

rini ATM'den uzak tutan pek çok ko

nu büyük ölçüde düzeltildi ve yöneti

ciler, bu teknolojiyi yeniden düşün

meye başladılar. Masraflar azaldı; 

sinyalleme protokolleri ve servis kali

tesi gibi soranlar çözüldü. 

ATM'nin avantajları 

ATM protokolü, ses, video ve veri

yi tek bir LAN üzerinden bütünleştir

me, aynı zamanda ölçeklenebilir, gü

vendir ve esnek bir çözüm sunma ye

teneğine; 51 Mbps'den 10 Gbps'ye 

kadar çeşitlenen pek çok bit oranına 

(hız seçeneği) sahip bulunuyor. 

Yüksek hızın yanı sıra ATM'nin 

kapsamlı servis kalitesi özellikleri, 

yoğun ağ trafiğim eşzamanlı olarak 

yönetebiliyor. ATM'nin genştirilmiş 

nitelikleri, ağ trafiğinin akışını sürekli 

gözlemleme ve denetleme yeteneği 

sunuyor. ATM ağlarının çoğu, fiziksel 

katman protokolü olarak SONET kul

lanıyor. SONET'in avantajı, LAN'ı, 

kampus omurgasını ve WAN'ı bağla

mak için kullanılabilmesi; böylece 

kuramsal ağ mimarilerim büyük ölçü

de basitleştirmesi olarak gösteriliyor. 

Ne var ki, tek bir protokol çözümü 

uygulanamıyorsa, ATM Forum'un 

Yerel Alan Ağı Emülasyonu (LANE) 

özelliğine dayanılarak, Ethernet gibi 

eski LAN'lar ve ATM birlikte kulla

nılabiliyor. 

Son söz teknolojinin... 

LAN trafiğinde kuramsal Intra-

net'lerin ve daha hızlı ağlara geçişin 

neden olduğu değişim, günümüzün 

yaygın yönlendirme teknolojisine yö-

nelik beklentileri artınyor. Tasarımcı

lar, bu sorunu çözmek için, mevcut 

yördendirme yöntemlerim değiştirme

ye çalışıyorlar. Önerilen çözümler 

arasında Hızlı IP (Fast IP) ve Yönlen

dirme imli Anahtarlama (Tag Switc-

hing) yer alıyor. Bu öneriler ve/ya da 

başkaları, omurgada yüksek hızlı 

anahtarlamamn önünü açacak ve po

tansiyel LAN sorunlarını ortadan kal

dıracak. 

Sonuç olarak, bilgi sistemleri yö

neticileri, yalnızca en yeni teknoloji

leri ve standartları izlemekle yetinme

meli; bu güçlerin, gelecekteki kurum

sal LAN sistemlerim nasıl etlrileyece-

ğini öngörebilmelidirler. Kablolama 

altyapısı, her tür işletmenin merkezi 

sinir sistemidir ve sağlıklı olması ge

rekir. Gigabit çağma girmekte oldu

ğumuz şu dönemde, bilgi sistemleri 

yöneticisinin, modası geçmiş teknolo

jilere karşı dikkatli olması; geleceğe 

dönük kablolama ortamlarım tasarla

ması ve önermesi şarttır. 
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Ağlar artık evlerde 
MAHİR AŞUT İletişim ve yapısal 

kablolama şirketleri ağların 
evlere girmesi, gelişmesi 

konusunda çalışıyor. 
Cisco, Lucent, Mod-Tap gibi 
şirketler gelişen eğilimlere 
paralel olarak ev pazarına 

yöneliyorlar. 

Y
apısal kablolama alanında 

çalışan üreticilerin en 

büyüklerinden biri de 

Mod-Tap. Mod-Tap, bu 

alandaki standartları belirleyen 

uluslararası kuruluşlarda da söz 

sahibi. Geçtiğimiz günlerde, Mod-Tap 

yetkili sistem kurucusu Biltam'ın 

konuğu olarak görüştüğümüz, Mod-

Tap Satış Bölümü Başkanı olarak 

görev yapan Giovanni Constantinou, 

Mod-Tap ve yapısal kablolamanın 

geleceğine ilişkin oldukça ilginç 

saptamalar yapıyor. 

Sürekli eğitim 

Yapısal kablolama alanında çalışan 

tüm kuruluşlar gibi Mod-Tap da, 

uzun süreli uygulama ve ürün 

garantisi sağlıyor. Bazı şirketler, 15 

yıl civarında ürün garantisi sunarken 

Mod-Tap, ömür boyu ürün garantisi 

ve 15 yıl performans garantisi 

veriyor. Bu denli uzun süreli ve 

kapsamlı bir garanti sözleşmesinin, 

pazarda sunulmasının önemli 

olduğunu belirten Constantinou, 

böyle bir garantinin, kendileri 

tarafından onaylanmış "Registered 

Installer" (yetkili kurucu) şirketler 

tarafından kurulan yapılara 

verildiğinin altını çiziyor. 

Ciddi eğitim ve kontrol 

programlan gerektiren bu yaklaşım 

ve ağ mühendisleri için hazırlanan 

geniş kapsamlı teknik dokümanlar, 

yapısal kablolamanın, sağlıklı olarak 

uygulanmasının önemini daha açık 

biçimde ortaya koyuyor. Biltam 

Erişim Ürünleri Müdürü Refik 

Kocabaş, Biltam olarak Mod-Tap'a 

başvurduklarında, oldukça uzun ve 

zorlu bir prosedürden geçtiklerini, 

ürün mühendislerinin Mod-Tap 

merkezinde kapsamlı eğitimler 

aldığını belirtiyor. Constantinou, 

Türkiye'de yaklaşık 20 kadar yetkili 

kurucu'nun bulunduğunu kaydederek, 

aynı prosedürün tüm şirketlere 

uygulandığım ve bir kez yapılan 

eğitimlerin kendileri açısından yeterli 

olmadığını, ilgili şirketleri sürekli 

olarak teknik yeniliklerle ilgili olarak 

bilgilendirdiklerini ve belirli 

dönemlerde testler yaptıklarını 

söylüyor. 

Category 7 geliyor! 

Giovanni Constantinou, Mod-Tap 

mühendislerinin, geleceğin önemli 

teknolojik sıçramalarına yardımcı 

olacak Category 7 kablolamasına ait 

standartları belirleyen komitede aktif 

rol aldıklarını belirtirken, bazı 

şirketlerin Category 6 standartlarında 

çalıştıklarını iddia ettiklerini, ancak 

Category 6 konusundaki çalışmalara 

terk edildiğini ve böyle bir standart 

bulunmadığını vurguluyor. 

Böyle bir komitede yer almaları-

nın, kendilerine ürün geliştirme 

aşamasında oldukça büyük yardımları 

olduğunu söyleyen Constantinou, 

ABD merkezinde görev yapan büyük 

bir ekibin tamamıyla Category 7 

standartlarına uyacak ürünler 

üzerinde çalıştığım ve Category 7'nin 

resmi olarak duyurulması ile birlikte 

pazardaki talebe hazır olacaklarını 

sözlerine ekliyor. 

"Türkiye, Avrupa'nın en büyük 
pazarı" 

Constantinou, Molex ve Mod-Tap 

şirketlerinin, Türkiye'yi Avrupa'nın en 

büyük pazarı olarak gördüklerine dik

kat çekiyor. Kendi ürünlerinin yerel

leştirilmesi, Türkçe kullanım ve kuru

lum kılavuzlarının hazırlanması gibi 

çalışmaları tamamladıklarım bildiren 

Constantinou, özellikle yetkili sistem 

kurucularında çalışan mühendis 

kadroları için hazırladıkları kurulum 

kılavuzlarının Türkçeleştirilmesine 

büyük önem ve öncelik verdiklerini 

vurguladı. 

Yapısal evler 
Mod-Tap, ofisler ve fabrikalar gibi 

klasik müşterilerinin yanı sıra 

yepyeni bir pazara girmeye 

hazırlanıyor: Evler. Mod-Tap, yeni 

üretimine başladığı RCS (Resident 

Cabling System) ürünleri ile, ev ve 

apartmanlara komple kablolama 

çözümleri sunacak. Aynı çözüm, 

evlerin yanı sıra tatil köyleri gibi 

turizm komplekslerinde de uygulama 

alanı bulacak. 

ABD pazarına sunulmaya başlanan 

RCS ürünleri, bina girişlerine konan 

özel kutuların, tüm binaya giren 

kablo TV, telefon, elektrik vb. 

kabloları toplamasını ve dairelerin 

içindeki odalara Mod-Tap'ın 

geliştirdiği bir yapı içinde 

dağıtmasını sağlıyor. Bu dağıtım, 

klasik yapının aksine, kablo 

karmaşası ve emisyon üretmeden tüm 

odalardan, tüm hizmetlere 

ulaşılabilmesini olanaklı kılıyor. Her 

şeyden önemlisi de bu altyapının 

oldukça ucuz yapıtışlarından 

meydana gelmesi. 

ABD pazarına sürülen bu yeni 

teknolojinin Avrupa ve dolayısıyla 

Türkiye pazanna girmesi ise biraz 

zaman alacak. Bunun nedeni de 

Avrupa ülkelerinin standart bir elekt

rik ve iletişim bağlantı sisteminin ol

maması. Örneğin İngiltere'de duvar 

prizleri, diğer ülkelerden tamamıyla 

farklı bir yapı sergiliyor. Bunun gibi 

telefon soketlerinde de kesin bir 

Avrupa standardı yok. Mod-Tap'ın 

yanı sıra, Lucent Technologies de, 

ABD'de ev ağlan pazanna yönelik 

iletişim yongaları ailesi Home Wire'ı 

piyasaya sunmaya hazırlanıyor. Bu 

uygulama ile ev kullanıcıları, tek bir 

Internet bağlantısı ve modem telefon 

hattı üzerinden pek çok işlem 

gerçekleştirebilecekler. Lucent'in ev 

ağlarına yönelik ürünleri, ABD'de 

300'ü aşkın evde güvenilirlik testine 

tabi tutulan bir iletişim ağı 

teknolojisine dayanıyor. Saniyede 1 

Mbit veri aktarım oranlan sağlayan 

Lucent çözümü, 1999'un ilk yansında 

pazara sürülecek. Ayrıca ürün ile 

1999'un ikinci yansında ev ağlarında 

veri transferi oranlarım saniyede 19 

Mbit'e çıkarmak. Aynı şekilde, Cisco 

Systems de benzer teknolojilerin 

evlere girmesi konusunda çalışmalar 

gerçekleştiriyorlar. 

Bakır yeniden gözde olacak 
Fiber optik kabloların ve 

bağlantıların gündeme gelmesi, 

konuyla ilgili herkesin "bakırın sonu 

geldi" diye düşünmesine neden oldu. 

Ancak mevcut durum beklendiği 

gibi değil. Fiber, kendi özgün 

kullanım alanını ve pazarını bulurken, 

balar kablolar ucuz fiyatlarıyla hala 

en çok tercih edilen kablolar 

durumunda. Mod-Tap, gerçekten 

hareket ederek, balar alaşımları 

üzerinde çalışıyor. Yeni alaşımlar, 

daha yüksek hızda ve daha güvenilir 

veri akışına izin verecek ve bakırın 

gelecekteki yerini bugünden 

belirleyecek. 

"Ağ, sistem demektir" 
Gelecekte, ağların dünya 

ekonomisi ve iletişimi için neler ifade 

edeceğini Constantinou şöyle 

vurguluyor: "Gelecek ağlann. Bilgi 

ve iletişim tüm dünya ülkeleri 

arasında bilgisayar ağlan üzerinden 

akacak. Ağın durması, sistemin 

durması demek olacak". 

Constantinou, kablosuz iletişimin 

gündeme geldiği bir dönemde, kablo 

altyapılarım nasıl bir geleceğin 

beklediği konusundaki sorumuza da 

ilginç bir yanıt veriyor: "Kablolama 

ölecek diyenler, kablolamaya en 

büyük gereksinimi duyacak olanlar 

aslmda. Kablosuz iletişim altyapıları, 

bir defa kendi içlerinde devasa bir 

kablo ağı içeriyorlar! Aynca, veri 

güvenliğinden emin olmak istediğiniz 

her ortamda kablolan kullanmak 

zorundasınız. Yani kablo ölmüyor. 

Tam tersine yeniden doğuyor." 
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IP ve çoklu servis çözümleri 
Cisco SYSTEMS 

V
eri-ses-video tümleşimi 

(DVVI)ya da diğer adıyla 

çoklu servis (multi-service) 

ağ işlemleri, ağ kaynakları

nı tek bir birim üzerinde birleştirmek 

isteyen kurumlar için bir seçenek ola

rak hızla gelişiyor. Çalışma mantığı 

basit: Paket hücre tabanlı altyapı kul

lanan bir ağ tüm trafiğinizi taşıyor. 

Böylece aktarmak istediğiniz verinin 

resim, ses, video ya da normal veri 

olmasının önemi kalmıyor. Ancak 

çoklu servis uygulamasının gerçek

leştirilmesi için ağ altyapısının doğru 

seçilmesi çok önemlidir. Bir çok ağ, 

farklı veri türlerini aktarabilse de, 

gerçek zamanlı ses aktarımını hisse-

dilebilir bir gecikme ve bozulma ol

madan yapamamaktadır. Bu, çoklu 

servis ağ tasarımcılarının karşılaştığı 

en önemli sorundur. Ses aktarımının 

bu zorluğu nedeniyle, çoklu servis ağ 

işlemlerinin geleceğe dönük bir geliş

me olduğu, o noktaya doğru stratejik 

olarak adım adım ilerlendiği gibi yan

lış bir kanı mevcut. Ancak, gerçekte 

ses aktarımı bugün yapılabilmekte ve 

dünya genelinde ileriye dönük kuru

luşlara rekabet avantajı sunmaktadır. 

Standart tabanlı IP veya ATM tek

nolojilerini kullanan tek bir ağ, tüm 

trafiği taşıdığından karmaşıklık orta

dan kalkıyor. Bu da, daha az ağ ele

manının kullanılmasını ve dolayısıyla 

sermaye ve işletim maliyetinin düş

mesini sağlıyor. İleriye dönük tah

minler yapan şirketler 2002 yılına ka

dar, ses dahil tüm şirket içi iletişimin 

çoklu servis ağlar üzerinde yapılaca

ğını söylüyorlar. 

Ses, pakete giriyor 

Normal olarak 64 Kbps'lik (veri 

için geniş sayılabilecek) bir bant ge

nişliğinde aktarılan ses veri paketleri

ne girmesi için sıkıştınlıyor. Ses pa

ketinin en önemli yanı, IP, Frame Re-

lay ya da ATM gibi farklı yollarla ile-

tilebilmesi ve maliyeti büyük ölçüde 

düşürmesidir. İletişim maliyetlerinin 

göreceli olarak düşük olduğu ülkeler

de bile ses paketinin maliyeti, stan

dart telefon maliyetinin üçte biri ile 

yansı arasında olmaktadır. 

Ses, veri ağına girerken analog ses 

yapısını alıp, bir veri paketi olarak 

kodlayan ve adına çoklu servis aygıtı 

olarak adlandınlan bir cihazdan ge

çer. Bu veri daha sonra, ağ üzerinden 

karşı tarafa deşifre edilmeden gönde

rilir. Veri paketi, konuşmayı oluşturan 

sesin yaratılması için gereken tüm ve

riyi içerirken, normal bant genişliği

nin şişmesine neden olan sessiz bö

lümleri içermez. Dikkat edilmesi ge

reken en önemli unsur, ortalama gö

rüş değerine karşılık sıkıştırma yönte

minin kalitesidir. CS-ACELP gibi sı

kıştırma teknikleri, çoğunlukla analog 

sesle hemen hemen aynı ses kalitesini 

sunar. 

Sesin paket veri haline getirilmek 

üzere kodlanması her zaman gecik

meye neden olur. Bu gecikme süresi 

standartlara göre değişmekle birlikte, 

bazı durumlarda oluşan 

yankının yok edil

mesini gerektirebi

lir. Ses paketi gide

ceği yere ulaşmak 

için izlediği yol üze

rinde bazı aygıtlardan 

geçtiğinden gecikme 

süreleri artabilir. Bir 

servis kalitesi konusu 

olarak temel sorun gecikmenin dalga

lanmasıdır. Sesin düzensiz aralıklarla 

iletilmesine neden olan rastgele ge

cikmeler konuşma sesinin doğal yapı

şım bozar. 

Ses paketi Internet ya da intranet 

yoluyla IP teknolojisinden, hücre ta

banlı sabit ya da değişken ATM tek

nolojisine kadar birçok farklı ağ yapı

sı üzerinden gönderilebilir. Servis ka

litesi ve gecikme sorardan tüm ileti

şim kurallarında mevcuttur. Internet 

gibi diğerlerinde ise servis kalitesi de

netimi yoktur. Kiralık hatlı ve sabit 

ücretli ağlan da kapsayan eşzamanlı 

devre anahtarlı ağlar, normal telefon

lar ile aynı teknolojiyi kullanırlar. 

Bant genişliği sabittir ve bu nedenler

den dolayı gereksiz yere kullarıdır. 

Bant genişliğinden tasarruf etmenin 

tek yolu daha düşük bit hızı kullan

maktır. Ancak bu her zaman mümkün 

olmaz. Özenli bir denetim gerektirir. 

Kare-hücre tabanlı iletim seçeneği, 

Frame Relay ve değişken hızlı ATM'i 

kapsamaktadır. Bant genişliği sağla

mak için ses, bir çoklu servis aygıtı 

tarafından kodlanır ve sıkıştınhr. Ağ 

gecikmeleri ve 

gecikmelerdeki düzensizlik çoğunluk

la santraller tarafından düzeltilir. Bu 

tür ağlardaki gecikmeler düşük oldu

ğundan zaman-işaretleme yöntemi 

gereksizdir. 

Bağlantısız veri iletimi ve 

IP üzerinden ses gönderme 
Gerçekte, IP tabanlı Internet'ler 

olan bağlantısız ağların kendilerine 

özel tasanm gereksinimleri vardır. 

Gecikme ve düzensizliğin en aza in

dirgenmesi için özel ölçümler yapıl

malıdır. Ses, IP'ye ait User Datagram 

Protocol (UDP) tarafından iletilirken, 

gecikme düzensizlikleri Real Time 

Protocol (RTP) tarafından düzeltilir. 

IP ağlan artık ses paketleri için ağ 

kaynaklan ayıran Resource Reserva-

tion Protocol (RSVP) ve belirli veri 

türleri için öncelikli ses kalitesi kuy-

ruklan oluşturan Weighted Fair Qu-

eueing (WFQ) gibi farklı servis kali

tesi araçlan kullanarak belirli bir hiz

met düzeyi sunmaktadır. 

(Not: Yukarıdaki kavramlarla ilgili 

detay www.cis-

co.com sitesin

den alınabilir) 

Ağda güvenlik: Virüs 

ve vandal tehlikesi 
SİNAN TUNÇ/Intellect 

V
irüs bir bilgisayar yazılımı

dır. Bulaşacağı dosyayı de

ğiştirerek kendini onun içe

risine kopyalar. Zarar ver

mek amacı gütmeyebilir fakat genel

de zararlıdır. Virüsler bulaştıkları dos

ya ile bilgisayardan bilgisayara taşı

nırlar. Ancak taşıyıcı dosya, kullanıcı 

tarafından çalıştırılırsa, aktif duruma 

geçer. Bu tür yazılımlar Uluslararası 

Bilgisayar Güvenliği Birliği (ICSA) 

tarafından durdurulana kadar çok hız

lı bir şekilde yayıldılar. Birliğe göre 

organizasyonların virüsten korunma

sı, bilinen veya bilinmeyen virüs tür

lerinin periyodik olarak taranmasıyla 

sağlanır. Bu amaçla önce virüsler sı-

nıflandırıldı: Dosya virüsleri, sıradan 

dosyalara kendilerini ekleyerek bula

şırlar. Bu dosyalar genellikle .COM, 

.EXE veya .SYS, .OVL, .DLL gibi 

çalışabilir kodlann bulunduğu sistem 

dosyalandır. Çoğu dosya virüsleri, ta

şıyıcı dosya çalıştığı anda kendilerini 

bellekte bir yere kopyalar ve ardından 

açılan diğer dosyalara bulaşırlar. Bazı 

akıllı dosya virüsleri zamanla kendi 

kendilerini değiştirerek farklı varyas-

yonlannı üretirler. Bu tip dosya virüs

lerine polimorfik virüsler denir. 

Macro virüsler, Microsoft Word 

veya Microsoft Excel dokümanlanna 

bulaşırlar. Visual Basic gibi bir script 

dilinde yazılmışlardır. Bulaştıklan do

küman ile beraber çalışıp, do

küman renginin değiştirilmesi; 

sabit diskin formatlanması veya 

dokümanın kullanıcıya haber 

vermeden başka bir yere e-posta 

ile gönderilmesi gibi zararlar vere

bilirler. "File System" virüsleri, sa

bit diskin veya dosya yerleşim tab

losunu değiştirerek taşıyıcı dosya 

çalıştınlmadan önce kendilerinin ça-

lıştrnlmasını sağlayarak faaliyete ge

çip zarar verirler. "System/Boot 

Record" virüsleri, sabit diskin veya 

disketin sıradan dosya olmayan fakat 

sadece çalıştırılabilir kodlann 

bulunduğu kısımlarına bulaşırlar. 

"Boot-Sector" virüsleri veya MBR 

(Master Boot Record) türleri vardır. 

Ba

zıları da normal bilgisa

yar işlemcisi ile ilgili olmayan 

CMOS Belleği bozarak zarar verir. 

Vandal yeni bir bilgisayar tehlike

sidir. Yalnız antivirüs yazılımları ile 

tespit edilip durdurulamazlar. Virüsle

rin aksine kullanıcının taşıyıcı dosya

yı çalıştırmasını beklemeden kendi 

kendilerine çalışıp zarar verebilirler. 

Aynca yine virüslerin aksine sadece 

zarar vermek değil özel bilgilerin ça

lışmasına da sebep olabilirler. İlk ör

neği 1997'de bir "web tarayıcısı" ek

lentisi olarak piyasaya çıktı. Internet 

üzerinden film seyredilmesi için yazı

lan program gizlice bilgisayar mode

minden uluslararası bir numarayı ara

yarak kullanıcının binlerce dolar kay

betmesine sebep olmuştur. -->> 

http://www.cis-
http://co.com
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-> A r d ı n d a n bir " H a c k G r u 

b u " ; (yazdık lar ı Act ive-X kont

rolü ile) kiş isel f inans bilgi leri

n i n gir i ldiği Internet ü z e r i n d e 

bell i b a n k a h e s a p l a n a r a s ı n d a n 

transfer y a p a b i l e n bir p r o g r a m 

olan " Q u i c k e n " yaz ı l ımını d e 

ğişt irerek, k e n d i h e s a p l a r ı n a 

p a r a transferi gerçekleşt irdi ler . 

Tabii bu i ş lem gerçek leş i rken 

kul lanıc ı h iç bir şeyin farkına 

v a r m a d a n onlar ın w e b sitesini 

z iyaret e d i y o r d u . Vandal lar Ja

va Applet i , Act ive-X K o n t r o l ü . 

Java Scr ipt v e y a w e b sayfaları

nı z e n g i n l e ş t i r m e k için kul lanı

lan yeni p r o g r a m l a m a dilleri 

ile yaz ı lan kodlardır . P u s h tek

nolojisi ile t ransfer edi len veri

lerin içer iğ ine, e-postalara iliş

tiri len d o s y a l a r a veya zararl ı 

w e b w e b tarayıcısı eklent i ler i

ne gizlenebil ir ler . 

Genel l ik le kurban vandal 

atağının farkına v a r m a z v e y a 

farkına vard ığ ında çok geç olur. 

Bu özel l ik ler iy le de v i rüs lerden 

ayrılırlar. Yani aktif o lduğu sı

rada veya d a h a sonra fark edi

lebilirler. O t o m a t i k çalışt ıkları 

için bir kiş iye veya gruba yö-

neltilebilirler. Dolayıs ıy la van-

dalları d u r d u r a c a k yazı l ımlar ın 

aktif ve bu türden yazı l ımları 

tanıyabil ir ye teneğe sahip ol

ması gerekir. 1CSA raporlar ına 

göre kuruluş lar geçen yıl van

dal veya virüsler n e d e n i ile 2 

m i l y a r do lar kaybetmiş lerdir . 

E-posta h a b e r l e ş m e s i b u g ü n 

I n t e r n e t h a b e r l e ş m e s i n d e e n 

çok kul lanı lan teknoloj idir . E-

p o s t a l a r a h e r tür d o s y a e k l e n e 

bilir. D o l a y ı s ı y l a b i r e-posta 

vanda l la r ı ve v irüs ler i taş ıyabi

lir. H e r k e s v a n d a l taş ıyan bir 

e-posta alabi l i r v e y a g ö n d e r e 

bilir. Vandal k o r u m a s ı y o k s a 

bu her türlü zararı verebi l ir . 

W e b sörfü, Internet haber

l e ş m e s i n d e e n çok ku l lan ı lan 

ikinci teknoloj idir . J a v a ve A c -

tive-X gibi y e n i y a z ı l ı m di l ler i 

d i n a m i k , renkl i v e ç o k l u o r t a m 

ile b e s l e n m i ş w e b say fa lan ha

z ı r l a m a y a o l a n a k tanır. B u 

sayfa lar ın z iyaret e d i l e b i l m e s i 

için de ilgili t e k n o l o j i y e (Java, 

A c t i v e - X ) izin v e r m e k gerekir . 

İzin v e r m e k d i y o r u z ç ü n k ü bu 

teknolo j i le r b e r a b e r l e r i n d e bir 

g ü v e n l i k r iski de get ir iyorlar . 

Z i r a b u k o d l a r kul lanıc ı bi lgisa

y a r ı n a ge l ip b u r a d a o t o m a t i k 

o larak ça l ı şan yaz ı l ımlardı r . 

D o l a y ı s ı y l a bir k e r e iz in ver i l

d i k t e n sonra art ık ç o k geçtir. 

B a z ı s i teler z iyare t edi ld iğ i 

s ı rada k u l l a n ı c ı y a a tak y a p a n 

sitelerdir. Ü c r e t s i z ilgi çekic i 

bi lgi ler i y a y ı n l a y a n bu siteler 

b ö y l e c e kul lanıc ıy ı k e n d i l e r i n e 

ç e k e r e k z a r a r v e r m e y i a m a ç l a r 

lar. B a z ı k u r u l u ş l a r bu siteleri 

t a k i p e d e r e k ku l lan ıc ı la r ın ın bu

ra lara g i r m e s i n i engel ler ler . 

N o r m a l b ir i ş l e m olan d o s y a 

a l ımı s ı ras ında d a v a n d a l tehl i

k e s i m e v c u t t u r . Ç ü n k ü g e l e n 

d o s y a l a r ı n n e o l d u ğ u t a h m i n 

ed i lmeyebi l i r . A n c a k ç o k gü

v e n d i ğ i n i z s i te ler i le b ö y l e b i r 

i l işki i çer i s inde bulunabi l i r s i 

n iz . B u tür y a z ı l ı m l a r h a b e r l e r 

g i b i d i n a m i k d e ğ i ş e n b i lg i ler in 

k u l l a n ı c ı l a r ı n a sürekl i u l a ş t ı n l -

m a s ı n ı h e d e f l e y e n yaz ı l ımlar

dır. " P u s h " teknolo j i s i d e d e n i 

len t e k n o l o j i n i n içer i s inde Van

da l la r saklanabi l i r . Ç ü n k ü k u l 

l a n ı c ı i s tediğ i N e t C a s t s i t e s ine 

a b o n e o l m u ş t u r v e g e l e n ver iy i 

k o n t r o l e t m e z . K a y n a k e r i ş i m i , 

en teh l ike l i vandal lard ı r . Sabi t 

d i sk g ibi s i s t e m k a y n a k l a r ı n a 

er i ş ip s i lme, k o p y a l a m a v e y a 

ç a l m a gibi faa l iyet lerde b u l u n a 

bilirler. B u t ü r e ö r n e k b i r v a n 

d a l a ş a ğ ı d a k i s i tede y a y ı n l a n 

m a k t a d ı r : 

http ://www.axent.com/swat 

/lattacks/win95/Showfi-

le/showfile.htm 

" D e n i a l o f S e r v i c e " adı ver i

lenler ise, bi lgi ç a l m a k v e y a ka

lıcı z a r a r v e r m e k y e r i n e s i s tem

ler in k i l i t l e n m e s i n e s e b e p o l a n 

vandal lard ı r . K u l l a n ı c ı s i s temini 

c e v a p v e r e m e z h a l e get i rerek 

k i l i t l e n m e s i n i sağlar lar . Bu tür 

v a n d a l l a r a ö r n e k o larak e-posta 

b o m b a r d ı m a n l a r ı göster i lebi l i r . 

Ayrıca w e b sörf s ı ra s ında aç ı lan 

y ü z l e r c e J a v a o t u r u m u s is temi 

k i l i t l eyen d i ğ e r bir v a n d a l türü

dür. Vandal la r h t t p , ftp v e y a 

smtp paket ler i içer i s inde iletil

dikler i için g ü v e n l i k duvar la r ı 

ta ra f ından d u r d u r u l a m a z l a r . F a 

kat içer ik k o n t r o l ü n e izin v e r e n 

g ü v e n l i k duvar la r ı bu p a k e t l e r i n 

ö n c e b i r a n t i - v a n d a l s u n u c u ta

raf ından kontro l e d i l m e s i n i ar

d ı n d a n k a b u l e d i l m e s i n i sağla

yabil ir ler. Tek bir b i l g i sayar ın 

I n t e r n e t akt iv i tes i i ç i n d e anti-

v a n d a l yaz ı l ımlar ı m e v c u t t u r v e 

b i l i n e n v a n d a l p a t e r n l e r i n i t e s

pi t e d i p durdurabi l i r ler . Bi l in

m e y e n tür Vandallar için ise sis

t e m k a y n a k k u l l a n ı m ı n ı t a k i p 

e d e r e k i s t e n m e y e n bir k u l l a n ı m 

o l d u ğ u a n d a ku l lan ıc ıy ı u y a r ı p 

faal iyet i d u r d u r u r l a r . 

http://www.axent.com/swat
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NET GÖRÜŞ 
Önder Eker/Netron 

Katma değerli 
iletişim servisleri 

Dünyada ve tabi ki ülkemizde kullanıcılar
dan gelen çok yoğun bir baskı var: Data 

+ multimedia (ses ve görüntü] + internet 
entegrasyonu. Daha doğrusu data + multi-
media entegrasyonu ve böylece oluşturu
lan hibrid yapıdaki verilerin Internet üze

rinden aktarılması. Bu trendin pazarda yapacağı en Önemli de
ğişiklikleri hemen görebiliriz; 

1. Telekom üzerine yoğunlaşan şirketler data işine girmek zorunda

lar, 

2. Data işinde bulunan şirketler ise telekom işine girmek zorundalar. 
Sonuç olarak önümüzdeki günlerde ortalığın karışacağını bekleyebi

liriz. Şu anda iki farklı kamp oluştu: Mavi köşede Cisco, kırmızı 
köşede ise Alcatel, Siemens, Nortel, Lucent, Ericsson gibi dev te
lekom şirketleri. 

Gidişat, Internet'e doğru gibi gözüküyor. Şu anda Amerika'da gele
neksel ses trafiği dahil hemen hemen tüm iletişim Internet'e doğ
ru kayıyor. Özellikle İP telefonlarının ortaya çıkıp yaygınlaşmaya 
başlaması bunun en büyük göstergelerinden biridir Ülkemizde 
de bu trend çok yakında hissedilecek. Internel'te Cisco'nun son 
derece ezici üstünlüğü bulunmakta, telekom şirketleri de bunun 
kendilerine karşı büyük bir tehdit olduğunun bilincindeler. Cisco 
bir kaç sene önce kendini SNA trafiğini en iyi aktarabilmeye 
adadı ve bunu çok iyi başardı, şimdi de tüm gayretlerini aynı ağ 
üzerinden ses ve görüntü taşımaya odakladı ve çok başarılı gidi
yor. Telekomcular da hızla data ürünleri çıkarmaya başladılar, 
onlar do iyi gidiyorlar. Cisco, ses şirketlerini satın alıyor, tele-
komcular da data şirketlerini satın alıyorlar. 

işin başka bir boyutu ise bence geleceğin taşıyıcı (carrier) şirketleri 
Internet servis sağlayıcıları olacak. Yüksek hızlı bir altyapı ve İP 
üzerinden veri + multimedia aktarımı, şahıs ve şirketlerin tüm ile
tişim dertlerini çözebilen bir mükemmel bir altyapı olarak gözü
küyor. 

Tam bu noktada durup ülkemiz için soruyoruz: Türk Telekom ne za
man özelleşecek? Çalışanlarının değerli gayretlerine rağmen 
devlet kurumu olmasının sıkıntısını çekiyor. Halbuki ileriye doğru 
hızla gitmek için hiç vakit kaybetmeden özelleştirilmeli ve daha 
da önemlisi rekabete açılmalı. Özelleştirilemeyecekse en azın
dan rakiplerinin doğmasına izin verilmeli. Aynı medyada olduğu 
gibi. Bu yapılmadığı sürece yukarıda bahsettiğim gelişmeler 
Amerika'da olur, Avrupa'da olur, biz de Türkiye olarak onlara 
bakar dururuz. Gereksinimimiz olan sayısal sinir sistemini kur
mak bir yana, en basit kiralık hattı bile aylarca bekleyip en so
nunda araya torpilli adamları koyup çözüm bulmaya çalışırız, 
bırakın Intemefi sesi, görüntüyü... 

onder.eker@netron.com.tr 

Ekincilerin iletişim ağı VİS'ten 

Ekinciler Yatırım ve 

Menkul Değerler, bilgi

işlem altyapısını VİS ile yeni

ledi. Şirketin Bilgi İşlem Mü

dürü Özlem Tiftikçi, mevcut 

kablolama altyapısı üzerinde 

yaptıkları testlerin, yapıda za

yıflıklar olduğunu göstermesi 

üzerine öncelikle bunların ye

nilenmesi gereğine karar ver-

diklerini ve yaptıkları görüş-

meler sonucunda VİS'in öner

diği ATM anahtarlama altyapısını tercih ettiklerini kaydetti. 

Ekinciler Holding bünyesinde, ATM teknolojisine geçilme

sinin verdikleri kararda etkili olduğunu söyleyen Tiftikçi, bir 

finans kuruluşu olmalarından ötürü veri iletişiminin kendileri 

için oldukça kritik bir faktör olduğunu da sözlerine ekledi. 

Etibank, ağ altyapısını 
Biltam ile yeniledi 

Etibank, yerel alan ağı ve geniş alan ağının yapılandırıl

masında ve kablolamasında, Biltam'ı tercih etti. Proje

de Motorola, Lucent Technologies ve Extreme Networks 

ürünleri kullanıldı. 15 yıl ürün ve uygulama garantisinin veril

diği çözüm, yapısal kablolamanın tüm avantajlarını içeriyor. 

Kullanıcı basma ikişer veri ve telefon hattı çekilerek de, gele

cekte ortaya çıkabilecek gereksinimler için önlem alındı. 

Cisco ve Motorola, 
kablosuz Internet için elele 

Motorola, tüm dünyayı kapsaya

cak ve Internet bazlı kablosuz 

ağlar yardımıyla oluşturulacak 

yeni bir iletişim altyapısının ilk aşamasını 

duyurdular. 

Kablosuz iletişim standartlarını yeni 

boyutlara taşıyacak ve ses, veri, video gibi 

servislerin bir arada verilmesini sağlaya

cak bu işbirliği, tamamıyla IP (Internet 

Protocol) bazlı, ilk kablosuz hücresel 

platformu meydana getirecek. 

Cisco ve Motorola, kablosuz Internet'i 

gerçekleştirmek için dört veya beş yıllık 

çalışma boyunca 1 milyar dolara yakın ya

tırımda bulunacaklar. Her iki şirket tara

fından üretilecek teknolojiler, karşılıklı 

olarak lisanslanacak ve birbirini tamamla

yıcı ürünler geliştirilecek. 

Bunlara ek olarak şirketler, tüm dünya

ya yayılacak dört ayn "Internet Çözümleri 

Merkezi" kurarak, kablosuz iletişimcilerin 

ve üçüncü parti şirketlerin, açık Internet 

standartlarında geliştirecekleri hizmetler 

konusunda destek sağlayacaklar. 

Her iki şirketin kuracağı yeni mimari, 

Sprint gibi servis sağlayıcılar tarafından 

merakla bekleniyor ve geleceğin iletişim 

yapılarına yönelik büyük bir atılım olarak 

görülüyor. Sprint Başkan Yardımcısı Keith 

Paglusch şunları söylüyor: "Ağ işletim 

maliyetlerini düşüren, daha güvenilir ileti

şim sağlayan ve ağa yeni özellikler ekle

yen her teknoloji bizler için stratejik önem 

taşır." 

Cisco ve Motorola, IP sinyallerinin ha

vadan gönderilmesi ile birlikte tamamıyla 

yeni bir ürün ve hizmetler kategorisine 

sıçrama yapıyorlar. Buradaki ana fikir, 

kablosuz cihazların taşınabilirliklerinden 

dolayı iş dünyasına ve başka alanlara ge

tirdiği avantajları, sınırsız bilgiyle dolu In

ternet dünyası ile birleştirmek. Örneğin el 

terminalleri kullanan satış personeli, şir

ketlerindeki müşteriler veritabanına olduk

ça güvenli bir şekilde erişip kullanabilir

ler. Hücresel telefonların sesli mesajları, 

gidecekleri yere çok daha güvenli bir yol

la iletilebilir veya abonelerine herhangi bir 

yayını aktarmak durumunda olan kuruluş

lar bu işi çok daha efektif yollarla gerçek

leştirebilirler. 

Cisco Systems adına konuşan Başkan 

Yardımcısı Don Listwin, Cisco ve Moto-

rola'nın kablosuz iletişim endüstrisine 

yepyeni bir soluk kazandıracağını söyle

yerek şöyle devam ediyor: "Bu, Internet'i 

kablosuz bir dünyaya doğru açacak ve ve

rinin, sesin, videonun Internet bazlı hücre

sel bir yapı altında toplanması konusunda

ki ilk büyük atılımı temsil edecek." 

Motorola Başkan Yardımcısı Bo 

Hedfors, yarattıkları işbirliğinin her iki 

şirketin en güçlü olduklan yönlerini orta

ya koymalarını sağladığım belirtiyor ve 

insanlığın bugüne dek yarattığı en iyi ileti

şim teknolojilerinden, yepyeni bir karışım 

hazırlayacaklarını kaydediyor. Hedfors ye

ni mimarinin,kendi pazarını yaratacağını 

ve endüstriyi büyük ölçüde etkileyeceğini 

vurguluyor. 

K.V.K, iletişimdeki 
deneyimini BT'ye taşıyor 

K.V.K, Compaq SOHO ürünü 
olarak bilinen ve Türkiye 

pazarı ile ilk kez tanışacak 
Presario serisini satmaya baş
lıyor. Compaq Presario'ların 
yanında Compaq taşınabilir 
bilgisayarlar ve Palmtop'ları 
da dağıtacak K.V.K bayileri, 

son kullanıcıya çözüm sunan 
noktalar haline dönüşüyor. 

K.V.K geçtiğimiz hafta bayileri-

ne yeni hedeflerini anlattı. 

K.V.K dağıtıcılığım üstlendiği Compaq 

Presario ürünü ile birlikte sadece iletişim 

ürünleri satmakla katmayacak, bilişim 

ürünlerini satan çözüm noktalan haline 

gelecek. K.V.K bu yeni yapılanma ile tü

keticinin bütün gereksinimlerine bir anda 

çözüm sunan bayiler haline gelmeyi 

amaçlıyor. K.V.K olarak dinamik yapılan

ın BT sektörüne taşımayı hedeflediklerini 

söyleyen K.V.K Genel Müdürü Muzaf

fer Akpınar, beyaz eşya bayileri gibi 

müşterinin kapıdan içeri girmesini bekle

meyeceklerini, aktif satış taktikleri izleye-

ceklerini ve 1999 yılı içinde bu yolla 10 

bin bilgisayar satmayı hedeflediklerim 

söyledi. Akpınar K.V.K'mn yeni hedefini, 

"Yüksek teknoloji ürünlerinin satıldığı bir 

ağ oluşturmak'' olarak vurguladı. 

Dünya üzerindeki iletişim biçiminin 

kablosuz ve mobil iletişim kavramlarının 

çevresinde bütünleştiğini söyleyen Akpı

nar, çok yakın zamanda kablolu ve kablo-

suz iletişim fiyatlarının eşitleneceğini, 

mobil telefon kullanıcı sayısının da önü

müzdeki 5 sene içinde 1 milyara çıkacağı

nı belirtti. Avrupa ve Amerika'da inter

netle birlikte patlayan ev pazarının Türki

ye'de de patlama yapmak üzere olduğunu 

söyleyen Akpınar, K.V.K'nın organizasyo

nunu bu yapıya adapte etmeye hazırladığı

nı vurguladı. 

Tüketici elektroniği pazarının 

bilgisayar dünyasının yabancı olduğu bir 

pazar olduğunu belirten Compaq Türkiye 

Genel Müdürü Mehmet Nalbantoğlu, 

Presario'yu doğru bir yapı ile pazara 

sunmayı beklediklerini ve K.V.K ile 

birlikte bu doğru yapıya ulaştıklarını 

söyledi. "K.V.K ile birlikte destan 

yazacağız" diyerek bu dağıtım kanalından 

oldukça ümiıli olduklarını belirten Nal

bantoğlu Compaq'ın hedefinin bilgisayar 

dünyasında toplam çözüm sunan bir şirket 

olmak olduğunu bir kez daha vurguladı. 

K.V.K, BT sektörü için farklı bir kanal. 

Dinamik ve heyecanlı satış politikalan BT 

sektörüne kazandırılırsa cep telefonlarında 

yaşanan patlama BT sektöründe de 

yaşanabilir. K.V.K bayilerinin 

motivasyonu, 10 bin ev bilgisayarından 

fazlasının satılabileceği umudunu veriyor. 
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AÇIK KAPI 
Yalçın Gerek/f . i .t. 

Aslında ne olmadı! 

90 
'lı yılların başında yaşantımı-
Iza büyük renk geldi. Artık ül

ke olarak biz de özel bir TV 
kanalına sahiptik. Nasrettin Hoca'nm 
dediği gibi "Yaptım oldu" yaklaşımıy
la bir devlet büyüğümüzün oğlunun 
ortak olduğu şirket hiçbir otoriteden 

izin almadan yayına başladı. Geçen zaman içerisinde 
kanalların sayısı arttı. Ülke çapında yayın yapan kanal 
sayısı birkaç onlu rakama ulaştı. Bunun yanı sıra hemen 
her şehirde birkaç yerel TV kanalı açıldı. TV'lerden cesa
ret alan radyocular boş dururlar mı? Onlar da televizyon
cuları takip ettiler. Bir baktık ki her taraf radyo doldu. Bu 
işe en çok Tahtakale'de TV ve radyo salanlar sevindi. Ta
lep arttığı için onların da satışları artmıştı. Bir ara devlet 
radyoları yasakladı. Kızılca kıyamet koptu. Frekans kirlili
ğinin tehlikesini yaşayanlar sevindi. Yasaldan sevmeyen 
halkımız tepki gösterdi. Hatta dönemin Başbakanı konuya 
tepkisini göstermek için siyah kurdela bile taktı. Sonra 
radyolara tekrar izin verildi. Birkaç yıl sonra Internet'çiler 
ortaya çıktı. Onlar da Intemet'i bize uydudan getirdiler. 

Neydi bu üç gurubun ortak özelliği? TV, radyo ve Internet 
neden başlangıçta yasaklandı? Neden sonra izin verildi? 
Sonra... Sonrasını biz de tam olarak bilmiyoruz. Bu soru
lara cevap aramak için göz atmamız gereken yer, kanun 
br. Aşağıda konuyla ilgili iki kanundan alıntılar bulun
makla: 

1983 yılında yayınlanan 2813 numaralı Telsiz Kanunu'nun 
3. madde'sinin (a) bendinde Telsiz terimi "Aralarında 
herhangi bir Fiziki bağlantı olmaksızın elektromanyetik 
dalgalar yoluyla açık veya kodlu veya kriptolu ses, dala 
ve resimleri vermeye, almaya veya yalnızca vermeye ve
ya almaya yarayan sistemler" olarak tanımlanmıştır. Aynı 
kanunun 4. madde'sinin (a) bendi, "Her türlü telsiz siste
minin kurulmasına ve işletilmesine müsaade edilmesi ile 
kontrolü devletin yetki ve sorumluluğu altındadır" şeklin
dedir. 4. madde'nin (c) bendinde ise, "Her türlü telsiz ya
yınının birbirlerini taciz etmemesini ve frekans bantlarının 
en verimli şekilde kullanılmasını sağlamak amacıyla böl
gesel, ülke çapında ve uluslararası frekans planlaması ya
pılır ve uygulanır" açıklaması bulunur. 

1994 yılında yayınlanan 3984 numaralı Radyo ve Televiz
yon Üst Kurulu Kanunu'nun Üst Kurul'un görev ve yetkile
rini açıklayan 8. madde'sinin (a) bendi "Ulusal ve bölge
sel frekans planlamalarını yaptırmak" şeklindedir. Kanal 
ve Frekans Bandı Tahsis Yetkisi'yle ilgili 16. madde'de 
"2813 sayılı Telsiz Kanunu'nun diğer hükümleri saklı kal
mak kaydıyla, kamu ve tüm özel radyo ve televizyon ku
ruluşlarına kanal ve frekans bandı tahsisi ile yayın izni ile 
lisansı vermek ve bu tahsis ve izni iptal etmek yetkisi, 
münhasıran Üst Kurul'a aittir" açıklaması bulunur. Kanal 
ve Frekans Bandı Tahsisi'ni tanımlayan 17. madde ise, 
"Ulusal kanal ve frekans bandı planlamasındaki kanal ve 
frekans bantlarının dörtte biri Türkiye Radyo ve Televiz
yon Kurumu'na tahsis edilir. Kanal sayısı üçten, frekans 
bandı sayısı dörtten az olamaz. Bu kanalların birinden 
Türkiye Büyük Millet Meclisi faaliyetleri yansıtılır. Hangi 
faaliyetlerin ne ölçüde yayınlanacağına Türkiye Büyük 
Millet Meclisi Başkanı karar verir. Geriye kalan ulusal, 
bölgesel ve yerel kanal ve frekans bantlarının yansı tam 
gün üzerinden, diğer yansı ise istek halinde zaman pay
laşımlı ve gerekirse dönüşümlü olarak tahsis edilir. Tahsis 
süresi beş yılı aşamaz" der. 

Aslında neyin olmadığı çok açık değil mi? Bizim havayı 
düzenleyen bir frekans planlamamız yok. Perşembe'nin 
gelişini Çarşamba'dan görüp gerekli düzenlemeler yapıl
mış olsa kaos yaşanmayacak. Kaos yaşandıkça bu kaos
tan çıkmak için üst kurullar kurulmayacak. 

Frekans Planlamasını Telsiz Genel Müdürlüğü yapmamış, 
RTÜK de yapmamış. Peki kim yapacak? Bu hava kirliliğini 
ortadan kim kaldıracak? Sistemli, planlı ve yasaksız bir 
frekans planlamamız olacak mı? Yoksa bazıları 'kurt pus
lu havayı sever' misali bu havadan mı hoşlanıyor? 

Galiba bu havanın temizlenmesi için Internet Üst Kurulu 
Kanunu'nun çıkmasını bekleyeceğiz! 

gereky@fit.com.tr 

Java'ya ilgi büyük 
I

BM ve çözüm ortağı 

Peritus, 16 Şubat tari

hinde düzenledikleri 

"Java On AS/400" se

minerini, yoğun kanlım nede

niyle 2 gün daha sürdürdü. 

TfiM'in Java stratejisi, prog

ramlama ortamı olarak Ja-

va'nın getirdiği yenilikler, 

AS/400 ve Java birlikteliği ve 

AS/400 üzerinde geliştirilen 

Java uygulamalan konularında 

düzenlenen toplantılarda, 

TfiM'in tüm platfonnlan için 

ortak geliştirme aracı olarak 

tasarladığı VisualAge for Ja-

va'nın özellikleri anlatıldı. 

Platformdan bağımsız yapı

sı, istemci/sunucu ortamında 

uygulama geliştirmeye açık 

yapısıyla Java, JfiM için stra

tejik bir geliştirme ortamı du

rumunda. Tüm İBM işletim 

sistemleri ile bağlantıları bulu

nan Java, AS/400 için de özel 

eklentiler ve kitler içeriyor. 

ET/400 olarak adlandırılan 

kit, AS/400 verilerine Java 

aracılığı ile erişim, 5250 gö

rüntü dosyalarının Java AWT 

dosyalarına dönüştürülmesi, 

AS/400'ün RPG,Cobol, C ve 

CL gibi programlama dillerine 

bağlantılı Java sınıfları/be-

anleri oluşturma, AS/400 dos

ya sistemine Java dosyalarının 

aktarımı gibi olanaklar sağlı

yor. Bu araçlar örneğin Peritus 

Yazılım'ın, NT ortamında Öger 

Tur için geliştirdiği Incoming 

yazılımım bir gün içerisinde 

AS/400 üzerine taşımasında 

yardımcı olmuş. IBM Türk, 

yazılım birimi aracılığı ile Ja

va programlama eğitimleri ve

riyor. Peritus'ta, uygulama sü

recinde kazandığı bilgi biriki

mini mentoring programlan ile 

şirketlerin BT departmanlarına 

aktarmayı hedefliyor. 

Victoria's Secret: 

internette dünya rekoru! 

Dünyaca ünlü iç giyim üreticisi Victoria's Secret'in, bahar 

koleksiyonunu tanıtmak amacıyla Internet üzerinden ya

yınladığı ilk defilesi, 1,5 milyon ziyaretçi tarafından izlendi. 

Bugüne dek gerçekleştirilen benzeri canlı yayınlar arasında, en 

fazla ziyaretçi sayısı ile dünya rekoru kıran defile yayım, yalnızca 

sayısal açıdan değil, teknik açıdan da oldukça başarılı bulundu. 

Siteye girmeye çalışan herkesin başanyla bağlanıp izleyebildiğini 

vurgulayan Başkan Ed Razek, erişilen rakamların ancak prime ti

me televizyon programlarında görülen düzeylerde olduğunu ve bu 

durumun, Victoria's Secret şirketinin başansı yanı sıra, web'in sı

nır tanımaz gücünü gösteren bir örnek olduğunu kaydetti. 

Şirket, etkinliğin gerçekleştiği haftayı izleyen dönemde 250 

milyon hit kaydedileceğini tahmin ediyor. Etkinliği, bölüm bölüm 

de olsa toplam 1 milyar kişinin izleyeceği söyleniyor. Süpermo-

deller Tyra Banks, Stephanie Seymour, Heidi Klum ve Laetita 

Casta'nın yanı sıra 20 model daha bu etkinlikte görev aldı. Yayım 

gerçekleştiren broadcastcom, bu gibi etkinliklerin yanı sıra, 

ABD'nin en çok ilgi gören oyunu Süper Bowl'un da Internet üze

rinden yayınım gerçekleştiriyor. 

HP'den web geliştiricilere 
yeni çözümler 

Hewlett Packard, HP Web Developer ve Internet 

Systems Integrator Partner Program adlı İM yeni prog

ramı tanıttı. Yeni programlar web ve Internet odaklı sistem ge

liştiricilerine teknik desteğe erişim, yeni müşteriler ile bağlan

tı, pazarlama ve satış desteği sunuyor. 

Hewlett Packard tarafından yürütülen programların hedefi, 

müşterilerin e-ticaret ve Internet uygulamalan için harcadıktan 

zamanı ve ayırdıktan bütçeyi minimize etmek. Program, anah

tar Internet çözüm bileşenlerini, web geliştirme servislerini ve 

sistem bütünleştirici hizmetlerini içeriyor. 

Yeni program, Hewlett Packard müşterüerinin HP sistemle

ri üzerinde Internet çözümleri gerçekleştirmiş web geliştirici

lerine ve sistem bütünleştirici servislerine ulaşmalarım sağlı

yor. Dünya Altro Solutions, Dimension Enterprises, DIS Rese

arch, Melilio Gonsulting, Merideo Inc. ve Sage İT Partnere gi

bi dünya çapında birçok şirketin bu programa üye olarak katıl

dığı verilen bilgiler arasında. 

Telsim faturaları internette! 

Telsim, 0542'li cep 

telefonlarına ait 

fatura bilgilerini Internet 

ortamına taşıdı. Telsim 

aboneleri bundan böyle 

fatura bilgilerine www. 

telsim.com.tr adresin

den ulaşabilecekler. Da

ha önce 0212 448 71 01 nu

maralı "Fatura Bilgi Hattı" ile 

abonelerine hizmet veren Tel-

sim'in yeni servisi, Internet 

üzerinden fatura bilgilerine 

ulaşma olanağının yanı sıra, 

fatura ödemesinde 

kullanılabilecek en yakın 

banka şubeleri konusunda da 

abonelere bilgi veriyor. 

Ericsson'dan sivil toplum örgütlerine 250 milyon dolar! 

Ericsson, tüm dünyadaki 

sivil toplum örgütlerine 

yönelik bir Internet yarışması 

düzenleyeceğini duyurdu. ERI-

CA (Ericsson Community 

Award) olarak adlandırılan bu 

yarışma ile, en iyi web projesi

ni hazırlayan sivil toplum ör

gütüne 250 milyon dolar tuta

rında ödül verecek olan Erics

son, ayrıca kazanan Internet 

projesinin hayata geçirilmesi 

için de web geliştirici ortaklan 

ile destek sağlayacak. ERICA 

organizasyonu ile kar amacı 

gütmeden toplumsal hayata 

katkıda bulunan sivil toplum 

örgütlerim desteklemeyi hedef

leyen Ericsson, aynca bu ör

gütlerin Internet aracılığıyla 

misyonlarım ve hizmetlerini 

tüm dünyaya duyurmalarına da 

yardımcı olmayı amaçlıyor. En 

geç 31 Mart 1999 tarihinde 

ERICA'nın www.erics-

son.com/erica web adresine 

yapılacak olan başvurular, 17 

Mayıs 1999 tarihine kadar de

ğerlendirilecek. Kazanan proje, 

Temmuz 1999'da New York'ta 

yapılacak törenle 250 milyon 

dolarlık ödülün sahibi olacak. 

http://www.erics-
http://son.com/erica
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SONET/SDH üzerinden (IP) iletimi-1 

D
ikkat l i o k u r l a r ı m h a 

t ı r layacaklardı r , I P 

i le t i ş imi i le i lgi l i üç 

d iz i y a z ı y a y ı n l a m ı ş 

t ı m . B u n l a r d a n i lki A T M ü z e 

r inden IP, ik incis i k a b l o s u z 

A T M ü z e r i n d e n I P v e s o n u n c u 

s u A T M I P t ü m l e ş m e s i idi. B ü 

t ü n b u y a z ı l a r ı m ı n a m a c ı ge le

c e k t e k i a ğ l a n n I P p a k e t l e r i te

m e l i ü z e r i n e o t u r a c a ğ ı varsay ı

m ı n d a n h a r e k e t l e I P p a k e t l e r i 

n i n ç o k d a h a hızl ı , g ü v e n i l i r v e 

ka l i te l i i l e t i m i n i s a ğ l a y a c a k ye

ni y a k l a ş ı m l a r a aç ık l ık get ir

m e k t i . B u yaz ı d i z i m d e s iz lere 

b u k e z S O N E T / S D H ü z e r i n d e n 

I P i l e t i ş i m i n d e n s ö z e d e c e ğ i m . 

A n c a k b u k o n u y a g e ç m e d e n 

ö n c e o k u r l a r ı m a t a s a c a S O 

N E T / S D H s t a n d a r d ı n ı t a n ı t m a 

y ı d ü ş ü n ü y o r u m . 

SONET/SDH standardının 

amacı 
S O N E T ( S y n c h r o n o u s O p t i -

ca l N e t w o r k ) / S D H ( S y n c h r o 

n o u s D i g i t a l H i e r a r c h y ) a ğ b i

leşenler i a r a s ı n d a z a m a n u y u m 

l u ( s y n c h r o n o u s ) i ş l e m l e r d e n 

y a r a r l a n a n o p t i k t e m e l l i b i r ta

ş ıy ıc ı ağdır. S O N E T t e r i m i 

A m e r i k a ' d a S H D t e r i m i (Tür

k i y e d a h i l ) A v r u p a ' d a ku l lan ı

lır. Ö z e l l i k l e r i n i şu 11 m a d d e d e 

t o p a r l a y a b i l i r i z : 

1- Kendini onaran (self-he-

aling) topolojiler ile yüksek 

erişebilirlik sağlayan bir akta

rım teknolojisidir 

2- D e ğ i ş i k üre t ic i le r in sis

t e m l e r i a r a s ı n d a h e r h a n g i b i r 

ç e v r i m g e r e k t i r m e y e n b a ğ l a n t ı 

lar y a p ı l m a s ı n ı sağ lar 

3- Güçlü çoklama ve geri 

çoklama özellikleri ile zaman 

uyumlu sistemleri kullanan bir 

ağdır 

4 - A ğ k u l l a n ı c ı s ı n a v e y ö n e 

t ic i s ine ç o k g ü ç l ü O A M & P 

( O p e r a t i o n , a d m i n i s t r a t i o n , m a -

i n t a n a n c e v e p r o v i s i o n i n g ) ser

v i s ler i s a ğ l a y a n b i r s i s temdir . 

A y n c a ; 

5- Tüm trafik türlerinin üze

rinden taşınabileceği tümleşik 

bir ağ standardıdır 

6 - S O N E T / S D H s t a n d a r d ı , 

e s k i m i k r o d a l g a v e k a b l o sis

t e m l e r i i le k a r ş ı l a ş t ı n l d ı ğ ı n d a 

m ü k e m m e l b i r b a ş a r ı m sergi le

y e n f i b e r o p t i k ağ lar ü z e r i n d e 

t a n ı m l a n m ı ş t ı r 

7- SONETISDH dünya ça

pında bir standart olduğundan 

değişik üreticilerin ürünlerinin 

hiçbir çevirmeye gerek kalma

dan birbirlerine bağlanmasını 

sağlar 

8 - S O N E T / S D H d e ğ i ş i k yer

l e r d e n g e l e n trafiği b i r l e ş t i r m e , 

t a k v i y e e t m e v e a y ı r m a iş ler ini 

t e k e l d e n v e r i m l i b i r şek i lde 

yapar . G i y d i r m e ( g r o o m i n g ) 

a d ı ver i l en b u i ş l e m , taş ıy ıc ı 

a ğ l a r d a k i g e r i y e nak i l e t m e v e 

b e n z e r i v e r i m s i z t e k n i k l e r i n 

k u l l a n ı l m a s ı n ı g e r e k t i r m e z . G e 

r i n a k l e t m e , k u l l a n ı c ı p a k e t i n i n 

( p a y l o a d ) , ö r n e ğ i n A ku l lan ıc ı 

s ının, A ' y a b a ğ l a n t ı s ı o l a n b i r 

a n a h t a r d a n bir b a ş k a b i r kul la

n ı c ı y a - ö r n e ğ i n B ' y e - g ö n d e r i l 

diğ i teknikt ir . B u n d a n s o m a , 

B ' n i n traf iği d u r d u r u l u r . A ' n ı n 

p a k e t i a n a h t a r a ger i g ö n d e r i l i r 

v e o r a d a n d a A ' y a geri d ö n e r . 

Tabi i b u g ü n b u t e k n i k l e r h e 

m e n t ü m ü y l e k a l k m ı ş d u r u m 

d a d ı r v e y a k a l a n l a r d a k a b l o 

larla, p a n e l l e r l e y a d a e l e k t r o 

n i k ç a p r a z b a ğ l a m a m a l z e m e l e 

r i ile a r k a a r k a y a ç o k l a y ı c ı l a r 

g ibi p a h a l ı ç ö z ü m l e r l e s o n u c a 

g i t m e k t e d i r l e r 

9-SONETISDH arka arkaya 

çoklama dezavantajını giydir

me işleminde kullandığı yeni 

tekniklerle ortadan kaldırır. Bu 

teknikler ekle-bırak çoklayıcı 

(add-drop maltiplexer-ADM) 

adı verilen malzemeler ile uy

gulanır 

1 0 - S O N E T / S D H z a m a n 

u y u m l u özel l ik ler i d a h a s a ğ l a m 

ağ i ş lemler i y a p ı l m a s ı n ı sağ lar 

11- SONETISDH, sayısal ak

tarımını destekler. Böylece tra

fik haberleşme kanalı üzerinde

ki gürültüye ve diğer olumsuz 

etkilere daha dayanıklıdır ve 

sistem verimli TDM işlemlerini 

de kullanır. 

Taşıyıcı sistemleri 

S O N E T / S D H h a k k ı n d a d a h a 

fazla bi lgi v e r m e d e n ö n c e b a z ı 

k a v r a m l a r a aç ık l ık g e t i r m e m i z 

d e y a r a r olacakt ır . 

Ş e k i l - l ' d e d e g ö r ü l e n v e ta-

nı t ı lan T l / E l ses , v i d e o v e ve

r i n i n say ı sa l a k t a n ı m iç in tasar

l a n m ı ş y ü k s e k k a p a s i t e l i sis

temlerdi r . T l K u z e y A m e r i 

k a ' d a , E l i se A v r u p a ' d a u y g u 

l a n m a k t a d ı r . T l t e r i m i b i r te le

fon ş i rket i t a ra f ından gelişt ir i l

m i ş v e taş ıy ıc ı p a r ç a n ı n t ip in i 

b e l i r t m e k iç in kul lanı lmış t ı r . 

B u g ü n ise b u t e r i m g e n e l b i r 

taş ıy ıc ı s i s t e m i n i , ve r i o r a n ı n ı 

v e çeş i t l i ç o k l a m a v e ç e r ç e v e 

k a v r a m ı m b e l i r t m e k iç in kul la-

n ı l m a k t a d ı r . D a h a u y g u n b i r te

rim ise, T taş ıy ıc ı s ı t a r a f ı n d a n 

t a ş ı n a n b i r ç o k l a n m ı ş sayısa l 

s inyal i a n l a t a n D S İ ' d i r . B u 

d u r u m d a D S İ t e r i m i T l i le 

D S 3 t e r i m i d e T 3 t e r i m i i le ay

n ı a n l a m d a k u l l a n ı l m a k t a d ı r . 

A n c a k bir k o n u y a aç ık l ık getir

m e m i z d e y a r a r o l a c a k t ı r sanı

y o r u m . T taş ıy ıc ı s i s temi bel ir

t i l i rken, say ı sa l a k t a r ı m h i y e 

rarş i s i s temler i D S - n o l a r a k b e 

lirtilir. A y n c a (n) i se D S - l ' ı n 

ç o k l a m a sev iyes in i belirt ir . 

Yan taraf taki t a b l o d a O C se

v iye ler i g ö r ü l m e k t e d i r . G ö r ü l 

d ü ğ ü g ib i A T M ' i n h a l i haz ı rda

k i m a k s i m u m h ı z ı n ı n 6 2 2 

M b i t / s n o l d u ğ u d ü ş ü n ü l ü r s e , 

g e l e c e k yıl d e v r e y e g i r e c e k 

0 C - 7 6 8 h ız ı n e r e d e y s e 

A T M ' d e n 8 0 k a t d a h a fazla 

olacakt ır . 

Zaman uyumlu ağlar 
G ü n ü m ü z e k a d a r k u l l a n ı l a n 

sayısa l a ğ l a n n ç o ğ u , z a m a n 

u y u m s u z s i s temler o l a r a k ça

l ı ş m a k ü z e r e t a s a r l a n m ı ş l a r d ı r . 

B u y a k l a ş ı m d a a ğ ü z e r i n d e k i 

h e r u ç k e n d i saat i i le ç a l ı ş m a k 

tadır. B u saat ler o r t a k b i r n o k 

t a d a n u y u m l u h a l e ( s e n k r o n i -

ze) g e t i r i l m e z . B u d u r u m d a 

u ç l a r a r a s ı n d a bir i l e t i ş im s ö z 

k o n u s u o l d u ğ u n d a g e l e n ver i

l e r i n ori j in saat i i le u ç t a k i saat 

a r a s ı n d a bel ir l i o r a n d a fark 

o lacakt ı r . DS1 s inya l le r D S 2 , 

D S 3 gibi s inya l le re ç o k l a n ı r v e 

b u ver i a k ı m ı n a z a m a n l a m a 

fark lar ın ı b e l i r t m e k ü z e r e faz

l a d a n ik i ler (bit ler) eklenir . 

DS1 gibi d a h a a l ç a k d ü z e y l i 

s inya l le r d a h a y ü k s e k h ı z l a r d a 

e r i ş i l e m e z y a d a g ö r ü l e m e z 

olurlar . E ğ e r bu s inya l le re eri-

ş i l e c e k s e ver i a k ı m ı t e k r a r 

ç o k l a n m a l ı d ı r . 

S O N E T / S D H z a m a n u y u m 

l u a k t a n m ü z e r i n e k u r u l m u ş 

tur, y a n i a ğ d a k i t ü m saat ler in 

o r t a l a m a f rekans ı aynıdır . B u 

y a k l a ş ı m ı n s o n u c u o l a r a k saat

ler o l d u k ç a sabi t o l a n bir fre

k a n s n o k t a s ı n a g ö r e ayar lanır . 

B ö y l e c e ver i a k ı m l a r ı n ı n ayar

l a n m a s ı n a y a d a saa t le r in 

u y u m l u h a l e g e l m e s i n e g e r e k 

k a l m a z . D S İ g ib i ç e r ç e v e l e r 

er iş i lebi l i r o l u r ve iki l i a k ı m l a -

n n a e r i ş e b i l m e k iç in t e k r a r 

ç o k l a m a y a g e r e k k a l m a z . 

SONET/SDH topolojisi 

Şekil-2'de t ip ik b i r S O 

N E T / S D H a ğ topolo j i s i g ö r ü l 

m e k t e d i r . B u şek i lde e l e m a n l a -

r ı n g ö s t e r i m i g e n e l k a l ı p l a r 

i ç i n d e ver i lmiş t i r . G e r ç e k t e h e r 

b i r e l e m a n farklı ş i rket taraf ın

d a n ü r e t i l m e k t e v e şeki l len

m e k t e d i r ) . L A N ' l a r ü z e r i n d e 

v e D S 1 , E l g ib i say ı sa l akta

n m s i s t e m l e r i n d e ça l ı şan son 

k u l l a n ı c ı d o n a n ı m l a r ı a ğ a b i r 

S O N E T / S D H servis uyar lay ı

cıs ı i le bağlanır . Bu servis 

u y a r l a y ı c ı s ı n a a y n ı z a m a n d a 

e r i ş i m d ü ğ ü m ü , t e r m i n a l v e y a 

t e r m i n a l ç o k l a y ı c ı s ı a d ı d a ve

r i l m e k t e d i r . B u aygı t L A N , 

D S 1 , D S 3 , E 1 vb., s i s temler

d e n g e l e n v e b u s i s t e m l e r e gi

d e n traf iği k o n t r o l e d e r e k s o n 

k u l l a n ı c ı a r a y ü z ü n ü d e s t e k l e 

m e k l e görevl idir . A s l ı n d a bir 

y o ğ u n l a ş t ı n c ı ( c o n c e n t r a t o r ) 

v e g ö n d e r e n tarafa ç o k l u kul

lanıc ı t raf iğ ini S O N E T / S D H 

ağı ü z e r i n d e n a k t a r ı l m a k ü z e r e 

bir k u l l a n ı c ı p a k e t i ( P a y l o a d ) 

zar f ına çevirir . A l ıc ı ta ra f ında 

ise bu iş in ters i gerçekleşt i r i l i r . 

K u l l a n ı c ı s inya l le r i n e olur

s a o l s u n z a m a n u y u m l u akta

n m s inyal ler i ( S y n c h r o n o u s 

T r a n s p o r t S i g n a l - S T S ) a d ı 

ver i l en v e S O N E T / S D H çokla

m a h i y e r a r ş i s i n i n t e m e l taş ı 

o l a n s t a n d a r t b i r f o r m a t a çevr i

lirler. S T S s inyal i b i r e l e k t r i k 

s inya l id i r v e Ş e k i l - 2 ' d e k i S T S -

n b e l i r t i m i servis uyar lay ıc ı s ı 

n ı n S T S s inya l le r in i t e m e l o r a 

n ı n t a m sayı k a t l a n k a d a r çok-

l a y a b i l e c e ğ i n i g ö s t e r m e k t e d i r . 

T e m e l o r a n K u z e y A m e r i k a ' d a 

5 1 . 8 4 M b i t / s n , A v r u p a ' d a 

1 5 5 . 5 2 0 M b i t / s n dir. Yani S O 

N E T t e r m i n a l i n i n g ö z ü n d e Av-

r u p a ' d a k i S D S t e m e l o r a n ı b i r 

S T S - 3 ç o k l a n m ı ş s inya ld i r 

( 5 1 . 8 4 x 3 = 1 5 5 . 5 2 0 M b i t / s n ) . 

Şekil-2'deki servis uyar lay ı

c ı s o n k u l l a n ı c ı a r a y ü z ü aygıt ı

n a d a b i r t o p l a - b ı r a k ç o k l a y ı c ı 

( a d d - d r o p m u l t i p l e x e r ) o l a r a k 

uygulanı r . B i r top la-b ı rak çok

lay ıc ı çeş i t l i S T S - n gir iş a k ı m 

lar ını o p t i k f iber k a n a l l a r ı n a 

çoklar . B u k a n a l l a r o p t i k taş ı

y ıc ı s inyal i a d ı n ı a l ı r ve O C - n ( 

n - ç o k l a m a kat say ı s ı ) b e l i r t i m i 

i le gösteri l ir . O C - n a k ı m l a r ı d a 

b u aygı t t a ra f ından ç o k l a n a b i -

lir v e t e k r a r çoklanabi l i r . T o p 

la-bırak t e r i m i a y g ı t ı n iki ka

n a l d a n b i r i n e k u l l a n ı c ı p a k e t i 

e k l e y e b i l e c e ğ i n i y a d a k a n a l l a 

r a k u l l a n ı c ı p a k e t i b ı rakab i le

c e ğ i n i i fade eder. G e r i k a l a n 

trafik, ç o k l a y ı c ı ü z e r i n d e n b a ş 

k a i ş l e m e u ğ r a m a d a n geçer. 

S a y ı s a l ç a p r a z - b a ğ l a n t ı 

(Dig i ta l C r o s s - c o n n e c t - D C S ) 

aygı t ı S O N E T / S D H a ğ l a r ı n d a 

g e n e l d e b i r h u b gibi h a r e k e t 

eder . K u l l a n ı c ı p a k e t l e r i m t o p -

lay ıp-b ı rakab i leceğ i g ib i D S 1 , 

O C - n g ib i değ i ş ik taş ıy ıc ı 

o r a n l a r ı n d a ça l ı şabi l i r v e b u n 

lar a r a s ı n d a çift y ö n l ü ç a p r a z 

b a ğ l a n t ı l a r o luş turur . D e ğ i ş i k 

t ip tek i traf iği b i r leş t i r ip ayıra

bilirler. D C S a r k a a r k a y a çok-

lay ıc ı la ra g e r e k k a l m a y a c a k bi

ç i m d e tasar lanmış t ı r . 

Topolo j i b i r h a l k a b i ç i m i n d e 

y a d a n o k t a d a n n o k t a y a o luş tu

rulabil ir . B i r ç o k a ğ d a h a l k a , iki 

o p t i k f iber i le ça l ı şan bir çift 

h a l k a d n . Çift h a l k a topoloj i s i

n i n yap ı s ı a ğ ı n k a n a l l a r d a v e 

kana l-ayg ı t a r a y ü z l e r i n d e o l u 

şan k e s i n t i l e r d e n e t k i l e n m e m e 

sini sağlar. B u n e d e n l e k e n d i n i 

o n a r a n h a l k a ( S e l f - H e a l i n g 

R i n g ) o l a r a k a d l a n d ı n l ı r . 

GELECEK SAYıDA SONETıSDH ÜZE

RINDEN IP ILETIŞIMINI AKTARACAĞıM. 
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Siber terör 
Dünya, tek kutuplu halini pek sevmişe 

benziyor. En azından bu kutbun kural 
koyucuları böyle düşünüyor. Ancak 10 
yıllık bu avantaj, her geçen yıl daha da 

kaybolacağa benziyor. Zira işin doğasına 
aykırı. 

Komünizmin temsil ettiği yıkılan diğer kutbun yerini ne alacak? 
Üzerinde fikir birliğine varılan iki temel kavram var. Birincisi 
fundamantalizm, ikincisi de terör. Dünya bu iki kavram ile 
geçen yıl yüz yüze geldi. Özellikle terörün sınır tanımaz bo
yutlarını daha yakından hissetti. 

Ancak bir başka kutuplaşma da netleşiyor: Madem ki sanal 
dünyadan söz ediyoruz, ekonomiden ticarete, eğitimden sa
vunmaya dek bilgi teknolojilerinin yarattığı evreni konuşuyo
ruz, o halde yeryüzündeki çatışmalar, buraya da yansıyabi
lir. 

Nitekim yansıyor da... 
Siber terör bugün, pek çok ulusun dikkate almak zorunda kaldı

ğı bir kavram. Bu teknolojiyi kullanma yoğunluklarına paralel 
olarak bu ülkelerde siber terörizm, tırmanan bir sorun olmayı 
sürdürüyor. 

Türkiye, sayısallaşma oranı itibarıyla dünya ortalamasının dahi 
altında. Şu anda böylesine bir tehlikenin ülkemiz için abartıl
dığını söyleyenler haklı olabilir. Fakat siber terörün ne çocuk 
katili Apo, ne de Afgan terörüne benzemeyen yanı, onun 
coğrafyaüstü sınır tanımaz doğasından geliyor. 

Yeni kurumlar, ihtiyaçlar doğdukça oluşuveriyor. Siber hukuk, 
siber terör ve siber kuvvetler, bazı ulusların ilgi alanına gir
mekten öteye taşındı. Artık böyle birimler var ve bunların çok 
yakın gelecekte mantar gibi çoğalacaklarını tahmin etmek 
zor değil. 

Türkiye, hızlanan sayısallaşma ile birlikle, bilgi teknolojilerini 
kullandığı ölçüde siber terörizmin hasar alanına girecektir. 
Bu bir kehanet değil, doğal akıştır. 

Bir Arap atasözü, "Gözyaşı dökülmeden büyük işler yapılmaz" 
der. Ama akıllı uluslar artık büyük işler başarmak için gözya
şı dökmüyor. Proaktif davranıp, değişim dalgasının çarpaca
ğı mendirekleri inşa ediyor. 

Biz de yapabiliriz. Tek eksiğimiz bilgi, iletişim ve niyet. Ne der
siniz? 

serefoguz@turk.net 

41 kere 
maşallah! 

TRT izmir ekibinin 

hazırladığı bir prog

ram var; pazar günleri öğle 

saatinde yayınlanan Internet 

TV programı. Önceki hafta 

Sevgililer Günü'nde otur

dum ve sonuna kadar izle

dim. 41 haftalık bir marato

nun coşkusunu gördüm. In

ternet hakkında bıkmadan 

usanmadan insanları aydın

latan bu genç ekibe teşekkür 

etmek gerekiyor. Verilen 

bilgiler, canlı telefon bağ-

lantıları ve sorunlara çözüm 

arayışları övgüye değer. 

Ben de bu programa tele

fon konuğu olmak istedim, 

yoğunluk yüzünden ulaşa

madım. Sorulardan ve bu il

giden ortaya çıkan şu: Türk 

insanı bilgiye aç. Özellikle 

de yarın bilgisine... Acaba 

TRT'nin gösterdiği bu 

duyarlığı özel kanallar da 

gösteremez mi? 

Bilgi değil, 
kanaat toplumu 
O

rtada bilgiden çok 

bilgisizlik varsa, 

mevcut sistemleri

nizle, bilgisizliği 

örgütlersiniz. Bilgi sahibi ol

madan fikir sahibi olur, üretti

ğiniz niteliksiz fikirlerle de çö

zümsüzlük batağına saplanır 

kalırsınız. Bugün Türkiye'de 

pek çok kurum, yukarıdaki ta

nımı doğrulayan laboratuvar 

gibi. En rafine beyinlerini, en 

köklü kurumlarını sosyal gü

venlik sistemi için seferber 

ediyor, fakat bir çözüme ulaşa

mıyor. Kedi köpeği dahi sigor

ta kapsamına alacak insanları

mız, insanımıza, insani ölçekte 

sosyal güvenlik sağlamaktan 

aciz. 

Vergi başarısız

lığımız sanki Al

lah vergisi. Kayıt-

dışılık, kayıtsızlık, 

enflasyon... Bu 

birbirinden farklı 

gibi görünen müz

min sorunların or

tak paydasında 

hep aynı eksik ya

tıyor, bilgi eksikli

ği... Yani kanaat. 

5'e 3 ekleyerek eğitim soru

nunu çözeriz. Enflasyonla tra

fik canavarını bir fiskede devi

receğimizi zannederiz. Türki

ye'yi uçurur, Adriyatik'ten Çin 

Seddi'ne mangalla kül taşırız. 

Hiç kimse bizi eleştiremez. 

Bilgiyle değil kanaatle yola çı

karız. Yan yolda kaldığımızda 

tüm suçu dış güçlere, muhalif

lere, oyun bozanlara atarız. 

Ancak biliriz ki suç bizdedir. 

Zira yola çıkarken yanımıza 

bilgiyi değil, kanaati alırız. 

Bu, genel tutum. Kötü tu

tum. İlkel tutum. Türkiye'yi 

çözümsüzlüğe mahkum eden 

tutum. Kahrolası tutum. Çö

züm üretemeyen tutum. Ancak 

bu yolu değil de bilgiye daya

lı, projeye odaklı çözüm üre

tenler, kendilerini, şirketlerini, 

ülkelerini ileriye, bilgi toplu

muna taşıyor. Üstelik bu in

sanlar Türkiye'de de var. 

Örneğin Proje Yöneticileri 

Derneği... Bu hafta başında ta

nıştığım bu insanlar, bilgiye 

dayalı akılcı projelerle yoğrul

muş beyinler. Mühendisi, mi-

marı, projecisi ve diğerleri... 

İlgi odaklan proje yönetimi. 

Kanaat ile bilgiyi ayırt etme 

yetisine sahipler. Ele aldıkları 

sorunu çözerken, atılacak 

adımların basacağı zemini ta

nımlıyor, adımların sırasını be-

lirliyorlar. Çalıştıkları kurum

larda, bu insanlara, bu özellik-

leri için para ödeniyor. Şimdi 

demekleştiler. Amaçlan, mes

leki formasyonlarım, yöneti

min her kademesine aşılamak. 

Ege teknoloji ve Başarı 

Vakfı kurucu üyesi Ergün 

Özakat'ın bir raporunu inceli

yorum. Özakat, "Her gün bir 

dolar milyoneri yaratabiliriz" 

diye feryat ediyor. Feryadı, 

kanaatini değil, "bilgisini" 

yansıtıyor. Zira elinde bilgiye 

dayalı projeleri var. Daha da 

önemlisi, bilgiye dayalı nite

likli fikirleri var. 

Örneklerim yığınca... Bah

settiğim bu iki örnek, son 2 

günde yaşadıklarımdı. Şunu 

biliyorum ki, kurumunda, ilin

de, partisinde, okulunda, şir

ketinde, böylesi nitelikli fikir

leri olan binlerce insanımız 

var. Sorun, bunların, liderlerin 

"kapsama alanına" girmemesi. 

Bilgi ile kanaati ayıramayan 

liderler çağında Türkiye, asıl 

bu kanaldan kan kaybediyor. 

Lider deyince yalnız Anka-

ra'dakileri anlamayın. Si

zi yöneten, size yön ve 

vizyon verecek koltuklan 

işgal edenlerden söz edi

yorum. Zaten nitelikli bir 

lider, yaşadığı zemini va

haya çeviriyor, diğerleri 

kurumunu çölleştiriyor. 

Bilgi toplumu, adı üs

tünde bilgiye dayanır. 

Kanaatine değil. Nitelikli 

bilgi üretemiyorsanız, 

başınız belada. Kafaları 

değiştirmezsek, bilgi top

lumu d e p , kanaat toplu

mu olur, gelecek bin yıl

da kıt kanaat geçinir gi

deriz. O da şansımız ya

ver giderse. 

Ölçekler değişiyor 

Toplumu, hayatı izlemek için pek çok ku
rum oluşturduk ve yığınca kavram kulla

nıyoruz. Adına istatistik diyor, veri diyoruz. An
cak bilgi toplumuna doğru yol alan dünyada, 
değişen yaşama tarzı, yeni kavramlar, şekil 
değiştiren para, dönüşen toplum ve insan 
davranışları, eldeki 'cetvellerin" artık fazlaca 
işe yaramadığını gösteriyor. 

Eskiden insanlar parmaklarıyla sayardı. Faz
la rakama gereksinim yoktu ve iki elin 10 par
mağı, pratikte tüm sorunları çözüyordu. Der
ken 4 işlem, ardından geometri, cebir, dife
ransiyel hesap ve bilgisayar. Bugün bunlar bile 
yetmiyor, Oklid dışı geometrilerden fuzzy lo-
gic'den medet umuyoruz. 

Gereksinimler, icatların anası olmuştur hep. 
Şimdiki dünyada benzer gözlemler, eldeki ku
rum, ölçek ve verilerin işe yaramadığını gös
termeye başladı bile. 

Dünya ekonomisinde, yeniden yapılanma 
süreci alabildiğine hızlanırken, mevcut ekono
mik göstergeler, klasik istatistiki veriler, yeryü
zünde herkesin hayatını etkileyen "sınai ve tek
nolojik değişime" tanıklık etmede yetersiz kalı
yor. 

Uzmanlara göre, ABD'de geleneksel tipteki 
ekonomik göstergelere, istatistiki verilere bakıl-
dığnda, olan - bitenin aslında üstünün örtül-
düğü, açıklıkla ortaya konulup, ifade edile
mediği gözleniyor. 

Bu klasik istatistiki verilere bakılırsa, gayrisafi 
yurtiçi hasıla, perakende satışlar, işsizlik ve di
ğer bilinen ekonomik faaliyetleri ölçücü veri

ler, hatta enflasyon, geçen yıl dar sınırlar da
hilinde kaldı, pek büyük değişiklik kaydedilme
di. 

Halihazırda yaşanan teknoloji devrimi ise 
çok daha büyük, daha yaratıcı değişimleri 
gündeme getirme yolunda. Yeniden yaratıl
ma sürecindeki, oluşum halindeki dünyada, 
hammadde, toplama, analiz etme, işleme, 
paketleme, transfer etme ve dağıtma da bü
yük ölçüde enformasyona dayanıyor. 

Enformasyonun böylesine temel mal oldu
ğu ortamda Türkiye'nin yerini hiç merak ettiniz 
mi? Doğrusu ben merak ediyorum. Bu konuya 
üniversitelerimizin, şirketlerimizin el atma za
manı gelmiş olmalı. 

Ekonominin bilinen, geleneksel yöntem ve 
kavramlarla oluşmuş verilerine bakıp 1994 krizi
ni göremedik. Sonra bu gafletimizi "kayıtdı-
şı'na yorduk. Kağıt üzerinde fert başına milli 
gelir rakamlarıyla "aşağıya" ittiğimiz Türkiye'nin, 
insan zenginliğinin farkına varamadık. Zira 
bunları ölçecek cetvellerimiz yok. Bu cetveller 
neler olmalı? Bilmiyorum. Bildiğim, toplumda, 
insanımızda, ekonomide, kurumlarda, özetle 
tüm Türkiye'deki topyekün değişime tanıklık 
edecek yeni yöntemlerin gerektiğidir. 

Altın oran 
Şu insanoğlunun garip 

takıntıları var. Bunlar-
aan Diri de altın oran. Antik 
çağlardan bu yana insan
lar mimaride, resimde, este
tikte bu ölçüyü kullanmışlar, 
Bir dikdörtgende en ve boy 
hangi oranda olsun ki este
tik yakalanabilsin? Pisagor 
buna geometrik analizden 
yola çıkarak bir çözüm ge
tirdi. Fibonacci, ardışık sayı
larla çözümü getirdi ve 
1 'den başlayarak ilerleyen 
dizinde her sayı, iki önceki 
sayılar toplamı olursa, bu 
dizinin ilerideki basamakla
rında, yanyana gelen sayı-
lann oranı altın kesit olur de
di. Bu sayı ise 1.618... gibi bir 
şey. İşin tuhafı kısa kenan 
uzun kenara oranlarsanız 
aynı sayı 0.618 diye devam 

ediyor. Meraklısı için formü
lü l+karekök 5 bölü 2. Le-
onardo'nun meşhur kare 
içindeki insan figüründen Si
nan'ın minarelerine, vücu
dumuzdaki pek çok rasyo-
da bunu bulabilirsiniz. 
Ben bu ideal dörtgeni, farklı 
yerde göstereceğim size: 
Cüzdanınızdaki kredi kartı
nız. Eni 8.6 cm, boyu 5.4 cm 
olan bu kartı küresel stan
darda oturtanlar, altın oranı 
kullanmışlar: Eni boya bö
lün, sağlamasını yapın. Peki 
niçin bu oran? Garip bir ce
vabı var bu sorunun. Kredi 
kartını evrensel estetik ölçü
lerinde yaparsak, insanlar 
bunu daha kolay benimser. 
Gördüğünüz gibi... Koca 
koca adamlar, antik çağın 
bu estetik oyununu, bugün 
insanların cebine sokmayı 
başanyor. 

mailto:serefoguz@lurk.net
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Oracle'dan Euro bilgilendirme hizmeti 

A
v r u p a o r t a k p a r a b i r i m i E u r o 

ile i lgili ç a l ı ş m a l a r ı n h ı z l a n 

m a s ı a m a c ı y l a y e n i b i r w e b 

sayfas ı açt ığ ını be l i r ten O r a c 

le, a y n ı z a m a n d a O r a c l e 8 i A p p l i a n c e ' ı n 

H e w l e t t P a c k a r d d o n a n ı m l a r ı ü z e r i n d e 

y ü k l ü o l a r a k p i y a s a y a s u n u l a c a ğ ı n ı d a 

bi ld irdi . 

E u r o ' y a g e ç i ş s ü r e c i n d e ş i rket ler in 

c i d d i stratej ik p l a n l a m a l a r y a p m a s ı ge

rekt iğ in i a ç ı k l a y a n O r a c l e , E u r o ' n u n ge

t i receğ i s o r u n v e o l a n a k l a r h a k k ı n d a 

kul lanıc ı la r ı b i l g i l e n d i r m e k a m a c ı y l a 

w w w . o r a c l e . c o m / e u r o / w e b a d r e s i n i h i z 

m e t e soktu . B u w e b adres i i le, g e l e c e ğ e 

y ö n e l i k i ş s trate j i ler ini v e b u k o n u d a ç ö 

z ü m s u n a n araç lar ın ı t a n ı t m a o lanağ ı 

b u l a n O r a c l e , E u r o ' y a g e ç i l m e s i y l e ya

ş a n a c a k d e ğ i ş i m i a n l a t a n bir r a p o r u d a 

b u s a y f a d a y a y ı n l a m a y a baş lad ı . O r a c l e , 

w e b a d r e s i n d e k i E u r o r a p o r u n d a , değ i ş i

m i n ge t i receğ i s o r u n v e o l a n a k l a r ı şöy le 

s ı ra lad ı : E u r o ' y a g e ç i ş l e m e y d a n a ge le

c e k fiyat farkl ı l ıklar ı , k a r ve k a z a n ç 

o r a n l a r ı n ı n h e m E u r o h e m d e yerel p a r a 

b i r i m i y l e a n ı n d a h e s a p l a n m a s ı v e ö n l e m 

a l ı n m a s ı n ı gerekt i recek; 11 p a r a b i r i m i 

n i n y e r i n e tek p a r a b i r i m i n i n k u l l a n ı l m a 

sı, yerel p a r a b i r i m i n d e k u l l a n ı l a n b a n k a 

h e s a p l a r ı n ı n sayıs ını d ü ş ü r ü r k e n , para

nın akış k o n t r o l ü v e y ö n e t i m i n i ko lay

laş t ı racak; y e n i b a n k a ü r ü n l e r i y a r a t a c a k 

o l a n E u r o , b e r a b e r i n d e yeni k a y n a k v e 

k r e d i o lanak lar ı ge t i recek. 

Bu sorun ve o l a n a k l a r ı n iyi bir şekil

de k o n t r o l e d i l m e s i n i n b ü t ü n l e ş i k ve es

nek bir E R P s i s temi ile y a p ı l a b i l e c e ğ i n i 

s a v u n a n O r a c l e , e n e tk in ç ö z ü m o l a r a k 

h e m yere l h e m d e E u r o b i r i m i n d e h e 

s a p l a m a v e r a p o r l a m a y a p a b i l e n O r a c l e 

A p p l i c a t i o n s R e l e a s e 11'i sunuyor . 

Ö t e y a n d a n , d a h a ö n c e bir s u n u c u ya

z ı l ım p a k e t i n i p a z a r a s ü r e c e ğ i n i d u y u r a n 

v e b u d u y u r u y u t a k i b e n O r a c l e 8 i Appl i-

a n c e ' ı ge l i ş t i ren O r a c l e , b u v e r i t a b a n ı 

y a z ı l ı m ı n ı n H e w l e t t P a c k a r d s u n u c u l a r ı 

ü z e r i n d e ö n c e d e n y ü k l ü o l a r a k p a z a r a 

s u n u l m a s ı a m a c ı y l a , H P ile b i r a n l a ş m a 

i m z a l a d ı ğ ı n ı aç ık lad ı . O r a c l e 8 i A p p l i -

a n c e , N a t i o n s B a n c M o n t g o m e r y S e c u r i -

t ies teknolo j i k o n f e r a n s ı n d a O r a c l e B a ş 

k a n ı L a r r y El l i son tara f ından, H P s u n u 

c u l a n ü z e r i n d e bir s u n u m ile tanı t ı ld ı . 

E l l i s o n , H P b i lg i sayar la ra ü r e t i m a ş a m a 

s ında y ü k l e n e c e k o l a n O r a c l e 8 i Appl i

a n c e ' ı n b i lg i i ş lem m a l i y e t l e r i n i b ü y ü k 

ö l ç ü d e d ü ş ü r d ü ğ ü n ü , k a r m a ş ı k y a p ı l a n 

m a y ı bas i t leş t i rd iğ ini v e p e r f o r m a n s ı b ü 

y ü k ö l ç ü d e ar t ı rd ığ ını i d d i a ett i . 

Software AG, yeni sunucusu 

Tamino'yu piyasaya sunuyor 

S
oftware AG şirketi, w e b için gel işt ir i len yeni s u n u c u s u Tami-

n o ' y u d ü n y a pazar ına sürüyor. T a m i n o ' n u n tanı t ımı için Fran

s a ' n ı n C a n n e s şehr inde bir tanı t ım etkinl iği ve bas ın toplantısı 

d ü z e n l e y e c e k olan Software A G , T a m i n o ' n u n X M L (Exten-

sible M a r k u p L a n g u a g e ) formatl ı bilgileri haf ızas ına alabi len bir sunu

c u o l d u ğ u n u bi ldirdi . G e l e c e k t e k i evrense l w e b s tandart lar ının J a v a ' n ı n 

yanı sıra X M L ile d e bel i r leneceğini bel i r ten Software A G yetkili leri, 

bu yeni ü r ü n ü n özel l ikle e lektronik i ş uygu lamalar ı için yeni seçenek

ler sunacağ ı görüşündeler . T a m i n o , h e m intranet h e m d e w e b uygula

m a l a r ı n d a kul lanı labi lecek. 

Unicenter TNG ve 

CiscoWorks 2000 

entegrasyonu 

sağlandı 

C
o m p u t e r A s s o c i a t e s v e C i s c o 

S y s t e m s , y ö n e t i m ç ö z ü m l e r i 

U n i c e n t e r T N G v e 

C i s c o W o r k s 2 0 0 0 ' i n 

b ü t ü n l e ş i k bir şeki lde ça l ı şabi ld iğ ini 

açıkladı lar . B u e n t e g r a s y o n u n , k u r u m s a l 

m ü ş t e r i l e r ve I S S ' l e r i n ağ i ç i n d e k i kr i t ik 

bilgi ve a r a ç l a r a u l a ş m a l a r ı n ı 

k o l a y l a ş t ı r a c a ğ ı n ı iddia e d e n iki ş i rket in 

yetki l i ler i , bu ç ö z ü m ü n 3 u y g u l a m a y ı 

d e s t e k l e y e c e ğ i n i bi ldirdi ler . İki ü r ü n ü n 

u y u m u ile, s i s t e m y ö n e t i c i l e r i n i n 

is tedikler i her an C i s c o M e r k e z i 

G ö r ü n ü m ' d e n U n i c e n t e r T N G ' n i n Java 

teknolo j i s i ile gerçek leş t i rd iğ i w e b 

a r a y ü z ü n e u l a ş a b i l e c e ğ i n i b i ld i ren 

yetki l i ler, U n i c e n t e r T N G ' n i n C i s c o 

R e s o u r c e M a n a g e r ile d e b ü t ü n l e ş i k bir 

y a p ı d a ç a l ı ş a r a k C i s c o a raç la r ın ın 

aksak l ık lar ın ı tespi t e d i p ç ö z e b i l d i ğ i n i 

kaydet t i ler . Ayr ıca U n i c e n t e r T N G . araç 

e n v a n t e r i n i C i s c o K a y n a k Y ö n e t i c i s i ' n e 

g ö n d e r e r e k s i s t e m l e r için y ü k s e k 

k o r u m a sağl ıyor. 

http://www.oracle.com/euro/
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Astec, Türkiye 

pazarında 

DC / D C d ö n ü ş t ü r ü c ü l e r v e g ü ç k a y n a ğ ı 

ü r e t e n A s t e c , S p e k t r u m ile T ü r k i y e p a z a 

r ı n a giriyor. A s t e c ü r ü n l e r i n i n dağ ı t ıc ı l ığ ın ı al

m a k ü z e r e b ir a n l a ş m a y a p a n S p e k t r u m , m ü ş t e 

r i l e r i n d e n g e l e n y o ğ u n ta lep n e d e n i y l e b ö y l e b ir 

a n l a ş m a yapı ld ığ ın ı b i ld i rd i . S p e k t r u m yetki l i le

r i , e l e k t r o n i k e n d ü s t r i s i n i n değ i ş ik a l a n l a r ı n d a 

l W a t t ' d a n 5 0 K w a t t ' a k a d a r t a s a r ı m v e ü r e t i m 

y a p a n A s t e c ' i n , öze l l ik le M T B F (ar ıza lar arası 

o r t a l a m a s ü r e ) o r a n ı n ı n y ü k s e k l i ğ i do lay ı s ıy la 

te rc ih e d i l d i ğ i n i belirtt i ler. 

Estron, Fırat 

Üniversitesi 

otomasyon projesini 

tamamladı 

Es t ron E l e k t r o n i k , T e m m u z 1998 t a r i h i n d e 

b a ş l a d ı ğ ı , F ı ra t Ü n i v e r s i t e s i T ı p F a k ü l t e 

s i ' n e bağ l ı A r a ş t ı r m a H a s t a n e s i o t o m a s y o n p r o 

j e s i n i t a m a m l a d ı . E s t r o n yetki l i ler i , e sk i ve yeni 

h a s t a n e b i n a l a r ı y l a tanı m e r k e z i n i b i rb i r ine bağ

l a y a n b u pro je i le, D o ğ u A n a d o l u B ö l g e s i ' n i n 

k a l k ı n m a s ı n a k a t k ı d a b u l u n m a y ı a m a ç l a d ı k l a r ı n ı 

bi ldirdi ler . P r o j e n i n d o n a n ı m v e des tek b ö l ü m ü 

nü g e r ç e k l e ş t i r e n E s t r o n , pro je için k e n d i üret i

m i o l a n 8 0 adet Z e t P C v e s u n u c u l a r l a b i r l ik te, 

dağı t ıc ı l ığ ın ı yapt ığ ı L a n t e c h ü r ü n l e r i n i d e kul

landı . P r o j e n i n k a b l o d ö ş e m e i ş lemler i E n t e g r e 

B i l g i s a y a r ta ra f ından yapı l ı rken, y a z ı l ı m v e I O S 

D a n ı ş m a n l ı k ş i rket i ise y a z ı l ı m ve e ğ i t i m çal ış

m a l a r ı n ı üs t lendi . 

"Yılın Uygulaması-
1998" yarışmasının 

ön elemeleri 

tamamlandı 

Bi m e k s Bi lg i İ ş l e m ' i n d ü z e n l e d i ğ i "Yı l ın 

U y g u l a m a s ı - 1 9 9 8 " y a r ı ş m a s ı n d a , ö n ele

m e y i g e ç e n 1 0 ş i rket in i s imler i a ç ı k l a n d ı . 

F i n a l d e başar ı l ı o l a c a k ilk üç k i ş in in t o p l a m 3 

b i n 9 5 d o l a r l ı k ö d ü l e s a h i p o l a c a ğ ı y a r ı ş m a y a , 

I n p r i s e ü r ü n l e r i n d e n D e l p h i y a z ı l ı m gel işt ir icis i 

i le k a t ı l a n l a r ı n ç o ğ u n l u k t a o l d u ğ u bi ldir i l iyor. 

Y a r ı ş m a d a ö n e l e m e y i g e ç e n u y g u l a m a 

s a h i p l e r i n i n i s imler i şöy le : 

K a r d e l e n L t d . , F a h r i Aydos , R e n a u l t - M a i s , 

S a l i h K a r a a s l a n , M u ğ l a Ü n i v e r s i t e s i , 

M e k a t r o n i k , T e m p o A . Ş . , E l o p a r Ltd. , 

B e t t e r S o f t v e Y e n i ç a ğ L t d . . 

HP, kanalını bilgilendiriyor 

Hewle t t P a c k a r d T ü r k i y e , satış 

ve teknik k a d r o l a r ı n a y ö n e l i k 

o larak d ü z e n l e d i ğ i H P S t a r eğ i t im 

p r o g r a m ı n a d e v a m ediyor. HP, 1998 

y ı l ında k u r d u ğ u yeni k a n a l yapıs ı H P 

C o n n e c t iç inde yer a l m a k i s teyen şir

ket lere, b u e ğ i t i m p r o g r a m ı n a kat ı lma

yı şart k o ş u y o r . Bilgil i ve tecrübel i b i r 

k a n a l yap ı s ın ın son k u l l a n ı c ı y a ö n e m l i 

ö l ç ü d e k a t m a d e ğ e r sağ layacağ ın ı sa

v u n a n H P , H P Star ser t i f ıkasyonunun 

satış b ö l ü m ü n d e ağ ç ö z ü m l e r i satışı, 

P C v e s u n u c u ürünler i satışı, yaz ıc ı 

ürünler i satışı ve y e d e k l e m e ürünler i 

satışı k o n u l a r ı n d a e ğ i t i m ver i rken, tek

nik b ö l ü m d e ise ağ s i s temler i t e k n o l o 

j i ler ini içeren N S P (Netvvork S y s t e m s 

Profess iona l ) , yaz ıc ı teknoloj i ler ini 

k a p s a y a n D S P ( D o c u m e n t S y s t e m s 

Profess iona l ) , y e d e k l e m e - a r ş i v l e m e 

teknoloj is i S M P ( S t o r a g e M a n a g e m e n t 

Profess ional ) v e P C teknoloj i ler ini içe

ren P C S ( P C S y s t e m s Profes s iona l ) 

h a k k ı n d a bi lgi ler veriyor. 
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Compaq'tan kurumsal pazara yönelik 

veri depolama çözümü 

Co m p a q , k u r u l u ş l a r ı n 

h ı z l a a r t a n ver i d e p o 

l a m a g e r e k s i n i m l e r i n i 

k a r ş ı l a m a k ü z e r e ge l i ş t i rd iğ i 

yeni a ğ d e p o l a m a m i m a r i s i 

o l a n E N S A ( E n t e r p r i s e N e t 

work S t o r a g e A r c h i t e c t u r e ) ç ö 

z ü m ü n ü p a z a r a s u n d u . Veri d e 

p o l a m a s i s t e m i n i ş i rket i ç i n d e 

e s n e k yapı l ı v e paylaş ı lab i l i r 

b i r k a y n a k h a l i n e g e t i r e n E N 

S A ç ö z ü m ü n ü n , s u n u c u l a r , a ğ 

a l tyapıs ı , d e p o l a m a y ö n e t i m i 

y a z ı l ı m ı v e b ü t ü n o r t a m ı y ö n e 

t e b i l e c e k b i l e ş e n l e r d e n o luş tu

ğ u bel ir t i l iyor. E N S A ' n ı n ver i 

d e p o l a m a s i s t e m i n i ş i rket için

d e e s n e k yapı l ı v e pay laş ı l ab i

lir b i r k a y n a k h a l i n e g e t i r m e s i 

n i n y a n ı s ıra p e r f o r m a n s v e 

k a p a s i t e o la rak d a h a fazla öl-

ç e k l e n e b i l i r v e d a h a k o l a y yö-

net i leb i l i r o l d u ğ u söy leniyor . 

A y n c a , d ü n y a ç a p ı n d a servis 

h i z m e t i y l e d e s t e k l e n e n E N S A , 

e n d ü s t r i s t a n d a r d ı b i r ç ö z ü m 

nite l iğ i taş ıyor. 

ENSA 

Bilgi için: Compaq, 

Tel: 0216-391 8430 

ViaDraw, Mayor ile Türkiye'de 

V iaGraf ıx ' in y e n i ta

s a n m p r o g r a m ı Vi

aDravv, M a y o r ta

ra f ından T ü r k i y e p a z a n n a 

s u n u l u y o r . M a s a ü s t ü y a y ı n 

c ı l a r a t a s a n m g e r e k s i n i m 

ler ine t a m v e u c u z ç ö z ü m 

ler s u n m a y ı h e d e f l e y e n Vi-

a D r a w ' i n k u l l a n ı m ı n ı n d a 

o l d u k ç a k o l a y o l d u ğ u bildi

r i l iyor . 12 b i n d e n fazla ü c 

re t s iz c l i p art i le d e s t e k l e 

n e n p a k e t , şek i l v e yaz ı la r ın 

r e n k geçiş ler i , g ö l g e l e m e , 

3 . b o y u t a a k t a n m g ib i ge

l i ş m i ş öze l l ik le r içer iyor. 

P r o g r a m , W i n d o w s 95/98 

v e N T p l a t f o r m l a r ı n d a çal ı

şıyor. 

ViaDraw 
Bilgi için: Mayor 
Tel: 0212-273 11 00 

Ağ yönetiminde Java 

desteği 

Sun M i c r o s y s t e m s , ç o k l u p r o t o k o l l e r e sa

h i p a ğ y ö n e t i m arac ı S o l s t i c e E n t e r p r i s e 

M a n a g e r ' ı n y e n i J a v a des tek l i s ü r ü m ü n ü 

p i y a s a y a s u n d u . S o l s t i c e E n t e r p r i s e M a n a g e r 

3.0 o larak a d l a n d ı r ı l a n ağ y ö n e t i m y a z ı l ı m ı n ı n 

J a v a des teğ i s a y e s i n d e t e l e k o m gel i ş t i r ic i ler inin 

v e I S S ' l e r i n kal i te l i d e ğ i ş i k h i z m e t m o d e l l e r i n i 

h ız la p a z a r l a m a l a r ı n a o l a n a k v e r e c e ğ i d ü ş ü n ü l ü 

yor. Ö z e l l i k l e g e n i ş ve m e ş g u l ağ b i lg i i ş lem sis

temler i için y ö n e t i m etkis ini v e p e r f o r m a n s ı n ı 

y ü k s e l t e n y e n i u y a r l a m a d a g e l i ş m i ş b i r ku l lan ıc ı 

a r a y ü z ü v e y e n i J a v a araçlar ı b u l u n u y o r . 

Solstice Enterprise Manager 3.0 

Bilgi için: Sun Microsystems Türkiye 

Tel: 0212 - 236 33 00 

Hazır PC'de Blue Eco 
Arena Bilgisayar, yürüttüğü hazır PC projesi

ne B l u e E c o ser is ini e k l e d i . 8 Ş u b a t ' t a sat ışa su

n u l d u ğ u be l i r t i len B l u e E c o ser i s in in o l d u k ç a 

e k o n o m i k bir f iyata s a h i p o l d u ğ u s ö y l e n d i . Are

n a , B l u e E c o seris i ile s t a n d a r t kal i teyi en u y g u n 

f iyata a l m a k i s teyen bay i ler i hedef l iyor . 

Blue Eco 

Bilgi için: Arena Bilgisayar 

Tel: 0212-233 30 50 

Güvenlik içerik sunucusu 

NovaSoft S y s t e m s , yeni ü r ü n ü N o v a t i o n 

S e c u r e C o n t e n t S e r v e r ' ı ( G ü v e n l i k İçe

rik S u n u c u s u ) p i y a s a y a s ü r d ü ğ ü n ü du

yurdu. Bir süre ö n c e k u l l a n ı m a s u n u l a n N o v a t i o n 

g r u b u n u n yeni uzant ıs ı o lduğu söy lenen ü r ü n ü n , 

bir ş irkette bilgi a l m a iznine sah ip kiş i lerin elekt

ronik d o s y a l a r d a yer a lan ö n e m l i bi lgi leri bu lma

sını ve bunlar ı ku l lanmas ın ı s a ğ l a m a k ü z e r e ta

sar landığı belirt i ldi. Ayrıca son kul lanıcı lara işa

ret leyip t ık layarak sorgulamalar yapmalar ın ı sağ

layan bir grafiksel a rayüz de sağladığı belirt i ldi. 

Novation Secure Content Şener 

Bilgi için: Cadet 

Tel: 0216-327 35 20 
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Yazılım geliştirmede 

yeni yönelimler -1 

TÜRKER CAMBAZOĞLU 
Empa A.Ş. Gn. Md. Yrd. (Teknik) 

turkerc@turk.net 

N
eredeydi hatırlayamıyo

rum, bir bilgiişlemci mes

lektaşımız ile medyada çı

kan teknoloji üzerine yazı

lar hakkında sohbet ediyorduk. Kendi

si haklı olarak, her konuda ahkam ke

sen bazı yazarların herhalde bu yazıla

rı başka yerlerden tercüme ederek 

yazdıklarım zannettiğim söylemişti. 

Bir gerçek var ki, herkes bir buluş ya

pıp veya bir şey üretip o buluş veya 

şey hakkında yazı yazmıyor. Fakat 

bilgiler bir şekilde, belirli bir işi veya 

sorunu çözmek üzere kullanılabiliyor-

sa o bilgiler anlaşılmış, özümsenmiş 

ve faydalı bir biçimde kullanılmış 

olur. Durum aynen benim "yazdım 

geliştirme" konusunda yazmaya başla

dığım bu yazı dizisine benzeyecektir. 

Ben yazılım kökenli birisi değilim. 

Daha çok "iletişimci (telekom)" sayı-

hnm. Fakat şu anda yöneticilik yaptı

ğım yerde, ağ, Internet teknolojileri ve 

bilişim yönetim sistemlerinden (MİS) 

sorumluyum. Çalışmalarımız arasında 

kuruluşumuza yönelik web sitesi oluş

turma, bakım ve yönetimi, intra-

net/ekstranet projeleri, ERP seçimi, ağ 

yönetimi gibi çeşitli konular var. Bu 

işlerden bazılarını bünyemizde yapar

ken, bazdan için dış kaynak kullanı

yoruz ve bazdan için de orta bir yol 

tutturduk. Fakat ister kendiniz yapı

nız, isterse dış kaynak kullanımına gi

diniz, o konu hakkında yeterli ve hatta 

yeterinden fazla bilgiye sahip olmanın 

zararı değil yaran olacaktır. Aksi hal

de, projeleri nasd yöneteceksiniz? Ve

rilen teklifleri nasd değerlendirip yo

rumlayacaksınız? Tabii tüm konular 

hakkında yeterli bilgiye sahip olmanın 

önündeki birincil engel veya darbo

ğaz, "zaman yetersizliği" olmaktadır. 

Ben bu yazı dizisinde teknik yöne-

ticderi hedef alarak, "yazdım geliştir-

me"deki yeni yönelimleri ve ilintili te

mel kavramları aktarmaya çalışaca

ğım. 

Bilgiişlem bölümlerinin 

sıkıntısı 
Geleneksel BT bölümlerinin en bü

yük sıkıntıdarı arasında, sipariş üzerine 

(ısmarlama) yazdan uygulama yazı

lından gelmektedir. Yakın bir zamana 

kadar kuruluşların birçoğunda yeni bir 

yazılım isteğinin onaylanmasından, o 

uygulama yazılımının son kullanıcıla

rın kullanımına sunulmasına kadar ge

çen tipik sürenin bir de üç yd arasında 

değiştiği gözlenmekteydi. Bu arada, 

isteğin onaylanma süreci de birkaç ay 

mertebesinde zaman almaktaydı. 

Bu işlemin bu kadar uzun sürebil-

mesine tolerans gösterilmesinin iki te

mel nedeni vardı. Eskiden iş dünyası

nın, bugünkü kadar hızlı iş kararlan 

almasına gerek yoktu. Daha iyi bilgi

ye erişebilmek için aylarca, hatta yıl

larca beklenebiliyordu. Rekabet düze

yi kaybedilmeden, daha iyi bilgiye 

ulaşabilmek için kararlar yıllar merte

besinde geciktirilebiliyordu. 

ikinci neden biraz kaderci bir yak

laşıma dayanıyordu. Kimsenin daha 

iyi bir seçeneği olmadığından, bekle

mekten başka bir alternatif akla gel

miyordu. Herkes uygulama yazılımı 

geliştirmeyi, uzun süren ve karmaşık 

bir süreç olarak görüyordu. Kuruluş 

içindeki tüm bölümler, BT atölyesinin 

(daha doğru olarak MS bölümünün) 

sınırlı özkaynaklarından yararlanabil

mek üzere birbirleriyle rekabet edi

yorlardı. Hizmet kalitesini artırabil

mek için BT personeli sayısını artır

mak da fazla bir iyileşme sağlamıyor

du. 

Bilgisayarlar çok kı

sa zaman aralıklarında 

daha hızlı hale gelme

sine ve yazılım araçları 

da daha iyileşmesine 

karşılık, uygulama ya

zılımlarının da gittikçe 

daha karmaşıklaşması 

neticesinde ısmarlama 

uygulama yazılımı ge

liştirme süresinin pek 

iyileşmediği görülmek

tedir. 

Yazılım geliştiren 

bir kurum veya bölüm 

veya grubu değerlendi

rebilmek için kabaca 3 

ölçütten söz edilebilir: 

(i) Maliyet- Dünya 

üzerinde kullanılan donanım ve yazı

lım fiyatlarının üç aşağı beş yukarı 

aynı olduğu varsayımı ile, geliştirilen 

yazılımın maliyetim belirleyen birincil 

etken programcı maliyetidir. Program

cı maliyeti sürekli devam eden (en 

azından proje boyunca) bir bileşen ol

masına karşılık, diğer birçok bileşenle 

ilişkili maliyetler bir kereliktir. Örne

ğin Hindistan, eski Doğu bloku ülke

leri veya Çin'deki bir programcı geliş

miş Batı ülkelerindeki bir programcı

nın çok altında ücret almaktadır. Bu 

nedenle, son zamanlarda yazdım ge

liştirme işlerinin bu ülkelere doğru 

kaydınldığını görüyoruz. 

(ii) Verimlilik- Programcı verimli

liği açısından ülkeler arasında 10'a 1 

farklar olduğu saptanmıştır. Yani en 

iyi programcının verimliliği, en kötü

sünün verimliliğinin ortalama on kah 

kadardır. Verimlilik, ülkelerdeki çalış

ma saatleri, çalışma takınılan arasın

daki iletişim ve iş erikleri ile ilgilidir. 

(iii) Kalite- Yazılımda kalitenin na

sıl ölçüldüğü, tartışmalı konulardan 

birisidir. Dünyada kullanan kalite öl

çütlerinden birisi, 1000 satirlik kodda-

ki hata sayısıdır. Örneğin Amerika'da 

bu değer, 1000 satırda 34 hata iken, 

Japonya'da bir milyon satırda 34 ha

tadır. Yazılımdaki hatalara bakış açı

sında kültürel bir farklılık olduğu da 

görülmektedir. Örneğin, Amerika'da 

bir programcı yazılımdaki hataları, ki

şinin yaptığı ve sezinlenip düzeltildik

ten sonra işlerin yoluna girdiği bir ol

gu olarak görürken Japonya'da hata

lar, mükemmelliği bozan bir şey ola

rak değerlendirilmektedir. Japonlara 

göre, hatalar kişilerden kaynaklanma

makta, iş sürecinden (yani yazılım ge

liştirme süreci) ileri gelmektedir. 

Teknolojinin birçok alanında reka

betçi düzeyini kaybetmiş ülkelerin ya-

zılım geliştirmeye ağırlık vermesinde 

herhangi ters bir durum yoktur. Yazı

lım, programcıların ve ilintili geliştir

me araçlarının bulunduğu dünyanın 

herhangi bir yerinde geliştirilebilir. 

Gelişen iletişim teknolojileri ve Inter

net, grup halinde çalışma (groupware) 

yazılından, video konferans ve uzak

tan çalışma (teleiş) teknolojileri, yazı

lım geliştirme çalışmalarının dünya 

üzerinde en uygun noktalara doğru 

kaydırılmasına yol açmıştır. "En uy

gun noktalar" denince, "programcılara 

en düşük ücretlerin ödendiği yerler"in 

kastedildiği açıktır. 

Bir süreden beri, işlerin yapılış bi

çiminde "dışkaynak kullanımı" rüz-

garları esmektedir. 2000'lere doğru 

yol alırken, kuruluşların tüm işleri 

bünyesinde gerçekleştirerek rekabetçi 

düzeylerini korumalan beklenemez. 

Fakat, buradan kurum içindeki herşe-

yin dışarıda yaptırılması anlaşılmama-

lıdır. Kurum kendi yapısını, bilgi biri

kimini (knowledge base),vs. analiz 

ederek, kendisinin yapmakta zorlana

cağı en uygun işleri dışarıya ihale et

melidir. İsterseniz yazılım geliştirme 

işine de bu anlamda bakalım. Eğer ku

rum içindeki BT atölyesi yazdım ge

liştirme işine soyunmuşsa, bu kararın 

doğruluğu ancak ve ancak kurum için

den gelen isteklere gösterilen reaksi

yon süresinin kısalığı ve ortaya çıkan 

yazılımların kalitesi ile onay bulacak

tır. Tabii, işlerin ekonomik bir biçim

de halledilmesi de gerekmektedir. 

Nesne yönelimli yazılım 
geliştirme devrimi 

Nesne yönelimli (object oriented) 

yazılım teknolojilerinin ortaya çıkışı 

ile, yazılım geliştirme sürecinde radi

kal değişimler oluşmuştur. Aslında 

nesne yönelimli yazılımların tarihçesi 

1960'h yıllara kadar da

yanmaktadır. Fakat tek

nolojinin birçok alanında 

olduğu gibi, nesne yöne-

limliliğin yazılım geliş

tirmenin kaderini değişti

receği 1990'lı yıllarda 

fark edilmiş ve bir yeni

den tasarımlama (reengi-

neering) anlayışı içine 

girilmiştir. 

Özetle, nesne yöne

limli yazılım geliştirme

de, ısmarlama yazılım 

programlan yazılım bile

şenlerinden (compo-

nents) yararlanarak oluş

turulur. Bu yazılım bile

şenleri zaten şimdiye ka-

dar birçok düşük düzeyli yazılım iş

lemlerini halletmek üzere başarıyla 

kullanılmış ve geliştirme çalışmaların

da programcıların işlerinin yüzde 

SO'ye varan oranlarda azalmasına yol 

açmıştır. Programcının, bu bileşenleri 

uygun bir biçimde biraraya getirmesi 

ve aynca, biraraya getirilen bileşenler 

etrafına istenen özellikler kümesini ta

mamlayan özgün (custom) kodu yaz

ması gerekir. 

Nesnelerin etkisinin en fazla 

hissedildiği alan, GUI (grafiksel 

kullanıcı arayüzü) geliştirmedir. Bu

nun nedeni, GUI'ler ve nesneler ara

sında doğal bir uyum olmasıdır. 

Grafiksel bir görüntü ekranındaki 

nesnelerle, kod içindeki nesneler 

arasında yalan bir ilişki vardır. Aynca 

unutulmamalıdır ki, bir programın 

kullanıcı arayüzü (kullanıcı dostu 

arayüzler; kullanım kolaylığı) en fazla 

dikkat edilmesi gereken ve otomasyo

nu halinde oldukça önemli oranlarda 

zaman ve para kazanımlarının sağla

nabileceği konuların başında gelmek

tedir. Nesne teknolojisinin, GUI'ler 

için olduğu gibi uygulama yazılımı 

geliştirmenin diğer alanlarında da 

kullanılabileceği fark edilmiştir. 

Nesne teknolojisinin temelleri 
Yazılım geliştirmede nesne yöne

limli yaklaşım içine girildiğinde prog

ramlara, birbirleriyle iletişim kuran 

ilintili modüllerden oluştuğu varsayı

mıyla bakılır. Bir nesne, hem kod hem 

de verinin birarada bulunduğu bir sar

maldır. Bu bileşenler, söz konusu nes

ne olmanın ne demek olduğunu ve o 

nesnenin nasü davranacağım tanımlar

lar. Örneğin bir pencere nesnesinin 

içinde, pencereyi ekran üzerine çizen 

kod ve pencerenin tipine ve büyüklü

ğüne ilişkin bilgiler bulunur. 

Genellikle nesne (object), sınıf 

(class) ve örnek (instance) gibi nesne 

teknolojisinde kullanılan terimlerin 

anlaşılmasında zorluklar çekilmekte

dir. Nesnenin kendisi bir kod parçası 

veya bir görüntü grafiği olmaktan zi

yade soyut bir kavramdır. Nesne deni

len şey bir şablondur. Kullanıcı bu 

şablon yardunıyla elindeki örnekleri 

(instances) ifade eder. Örnek demlen 

şey, programcı tarafindan üzerinde ça-

hşüabüen bir nesne şablonunun ger

çeklenmiş halidir. Örneğin, bir ekran 

üzerindeki ikon, o ikonu temsil eden 

nesnenin bir örneğidir. 

Sınıf (class), benzer nesnelerin 

oluşturduğu bir topluluktur. Nesne yö

nelimli sistemlerin birçoğunda, sınıf

lar birbirleriyle hiyerarşik bir ilişki 

içindedir. Örneğin, hiyerarşinin üst se

viyesinde tek bir "Sistem Nesne sını

fı" bulunabilir. Hiyerarşinin ikinci kat

mam, ekran üzerinde gösterilebüecek 

değişik pencereler hakkında bilgiler 

içeren "Pencere sınıfından" oluşabilir. 

Bir sonraki düzeyde, "Boyutu ayarla

nabilir Pencere", "Kayan (scroll) Pen

cere" ve "Diyalog Penceresi" gibi be

lirli pencereler bulunabilir. Dikkat 

edilirse, en yukarıdaki Sistem nesne

sinden hareketle, gittikçe daha fazla 

ayrıntıya inilmektedir. 

Böyle bir hiyerarşi oluşturmanın 

nedeni, nesne yönelimli yaklaşımın 

"kahtsalhk (inheritance)" kavramının 

gerçeklenmesi içindir. Nesne yönelim

li sistemlerin çoğunda, hiyerarşinin alt 

seviyelerindeki sınıflar, kalıtımsal ola

rak daha yukarıdaki sınıfların karakte

ristiklerini taşıyabilirler. İşte nesne sı

nıflarının bu hiyerarşisi, yeni uygula

ma programlarının yaratılmasında 

programcı tarafindan tekrar tekrar kul

lanılabilen bir kitaplık oluşturur. 

Eğer nesne yönelimli bir yaklaşım 

izleyen programcı bir uygulama için

de pencere kullanmak isterse, pencere 

gerçeklemeye yönelik kodu sıfırdan 

yazmak yerine, nesne hiyerarşisinden 

yararlanarak basitçe, uygun pencere 

sınıfına ilişkin yeni bir örnek yaratır. 

Pencere, uygulama içinde ya olduğu 

gibi kullanılabilir veya uygulamanın 

özel isteklerine uyacak şekilde üzerin

de değişiklikler yapılarak kullamlabi

lir. Her iki durumda da pencerenin ek

siksiz gerçeklenmesi elde edilir. 

(Konu incelenmeye devam edilecektir) 

mailto:turkerc@turk.net
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Pfeiffer: internet'te de lider olacağız! 
NESLIHAN ÖMER/Londra 

C
ompaq, 'Internati

onal Press Briefing 

1999' (IPB'99), adı 

altında düzenlediği 

toplantı ile tüm dünya ülkele

rinden birçok gazeteciye ev sa

hipliği yaptı. Londra'da 16 Şu

bat 1999 tarihinde gerçekleşti

rilen toplantıda, Compaq'ın 

1998 yılında elde ettiği sonuç

ların yanı sıra bu sene için 

planladıkları stratejileri 

anlatıldı. 

Compaq Computer Baş

kanı Eckhard Pfeiffer, yaptığı 

açılış konuşmasında 1998 yılı

nın son çeyreğinde 10.9 milyar 

dolar kazanç sağlandığını be

lirtirken, yüzde 14'lük pazar 

payı ile PC'de dünya lideri ol

duklarını söyledi. Bugüne ka

dar hedefledikleri her alanda 

istedikleri seviyeye ulaştıkları-

nı söyleyen Pfeiffer, PC şirketi 

olarak kurulan Compaq'ın yıl

lar içerisinde değişik alanlara 

yöneldiğim ve 1999'da Inter-

net'te lider bir şirket olmayı 

planladıklarına değindi. Ayn-

ca, Compaq'ın dünyadaki en 

iyi bilgiişlem ortağı olmayı gö-

rev olarak benimsediğini söy

leyen Pfeiffer, bu sene de stan

dart Internet çözümlerinde bir 

numaralı şirket olmayı amaçla-

dıklarını belirtti. 

Daha soma söz alan Com-

paq EMEA (Europe, Middle 

East and Africa) Genel Mü

dürü Andreas Barth ise Av

rupa ve Orta Doğu'da 1998 se

nesinde elde edilen sonuçlar 

hakkında bilgi verdi. 1998 se

nesi sonu itibariyle toplam 

14.3 milyar dolar kazanç elde 

edildiğini ifade eden Barth, 

bunun tüm Compaq kazancı 

içinde yüzde 40'lık bir paya 

sahip olduğunu belirtti. EMEA 

bölgesinin Compaq için strate

jik önemi olduğunu, müşteri 

tatmininde, servis alanında el

de edilen gelirlerde ve bölge

deki pazar payında bir numara 

olduklarını hatırlattı. Özellikle 

Tandem ve Digital'in Com-

paq'ın bünyesine alınması ile 

pazar paylarının arttığını söy

leyen Barth, PC alanında da 

yüzde 17.9'luk bir pazar payı 

ile bu alanda da liderliğini sür

dürdüğünü açıkladı. Bu seneye 

iyimser baktıklarına değinen 

Barth, BT pazarının yüzde 10 

büyüyeceğini ve toplam 236 

milyar dolar kazanç elde edile

ceğini düşündüklerini belirtti. 

Compaq İş Geliştirme Gru

bu Yöneticisi Gianni Messo

ra ise Digital'in alınmasıyla 

Compaq'ta servis kısmının çok 

önemli bir konu olarak ortaya 

çıktığını vurguladı. Geniş kit

lelere ulaşmak ve kanallardaki 

servis kalitesini güçlendirmek 

için bu konuya ağırlık verildi

ğini, bunun da Compaq'ı diğer 

şirketlerden ayıracak önemli 

bir araç olduğunu belirtti. Her 

zaman küçük işletmelerden bü

yük kuruluşlara kadar tüm 

müşteri yelpazesine hizmet 

sunmayı amaçladıklarını belir

ten Messora, Digital'in katıl

masıyla bu stratejilerinde bir 

değişiklik olmadığını belirtti. 

Pfeiffer'ın söylediği gibi 

1999'da Compaq'ın tüm çö

zümlerin Internet'ten sağlana

bilmesini amaçladıklannı be

lirten Messora, AltaVista şir

keti ile de elektronik ticaret ile 

uğraşanlar tarafından en çok 

tercih edilen site olmayı hedef

lediklerini belirtti. Türkiye'de 

yüzde 33'lük bir büyüme ile 

MEMA (Middle East, 

Meditenanean and Africa) 

bölgesinde üçüncü sırada yer 

aldığını söyleyen Compaq 

MEMA Bölge Yöneticisi Dr. 

Walid Moneimne ise kendi 

bölgesinde en büyük pazarın 

Türkiye'ye ait olduğunu 

söyledi. 



İNSAN KAYNAKLARı 
Yaşam bir riskler alanı 

B ir makalede anestezi uzmanlannın "vardiya deği

şimi" yapmalarının getirdiği yaradar ve zararlar

dan söz ediliyordu. Kimi bilim adamları, anestezi 

uzmanlarının ve dolayısıyla hastaların bu değişiklik

le yorgunluğun getirebileceği zararlardan korundu

ğunu savunurlarken, bazıları bilgi aktanmındaki 

noksanlıklardan doğan aksaklıklara dikkati çekiyor

lar. Diyelim görev değişimi yapacak iki uzman ara

sında iletişim çok iyi değil, bu doğal olarak hasta 

ile ilgili bilgilerin aktarılmasına da etki ediyor. Bir 

algılama hatası, bir iletişim yetersizliği hastayı riske 

atıyor. Görüldüğü gibi bu bir 

risk alanı. 

Bunun gibi aslında her şey bir risk

ler alanı. İşletmeye gelen bir 

elemanın işlerinizi kolaylaştıra

cağını varsayarsınız. Ancak bu 

eleman yapıcı değil yıkıcı biri 

olabilir. İşletmeye ya da çalı

şanlara fiziksel olarak zarar ve

rebileceği gibi iş barışını, işye

rindeki huzur ortamını bozmak

la yerinebilir. Yersiz inisiyatiflerle hata yaparak 

maddi kayıplar da yaratabilir, bukalemun gibi or

tamda kamufle olarak bir gizli işsiz olabilir. Bunlar 

hep işletme için risktir. Sabahtan akşama dek kaç 

risk alanından başarıyla çıktığınızı bir düşünün. 

Trafikten, inşaat halindeki binaların olduğu sokak

lardan, yediğimiz yiyeceklerden, bu şehirde yaşa

yan uyuşturucu satıcıları vb. karanlık insanlardan, 

havadaki ve etraftaki mikroplardan, ağzımızdan çı

kan sözlerden, davranışlarımızdan ve daha pek çok 

şeyden risk alanı olarak söz edebiliriz. 

Bu anlamda yaşamak, nefes almak başlı başına bir ba

sandır. İnsan, sırf varolduğu için kendini güvenli 

saymalıdır. Dünyaya geldiğimiz andan itibaren 

dünyanın o katı yasalarına uymayı bazen de acı 

deneylerle öğreniriz. Yerçekimi kanunu gibi; denge

miz bozulursa yere düşeriz. Sinirlerimizin olması, 

bir yere çarptığımızda acı hissetmemiz, oraya bura

ya çarpıp vücudumuzu telef etmememiz için bir tür 

önlem mekanizmasıdır. Risklerden uzak durmayı, 

kendimizi ve başkalarını korumayı öğreniriz. Bu da 

dünyada hayatla kalmak için bize gerekli olan bir 

beceridir. Risklerden kaçınma eğilimi tabii bizi ka

buğumuza çekilmeye, hareket alanımızı daraltmaya 

yöneltebilir. Bu da bizleri güvensiz bireyler haline 

getirebilir. Ancak "aman güvensiz olmayalım, koru

macılıktan kurtulalım" diye amaçsızca kendimizi 

tehlikeye atmak da bana hep çok anlamsız gelmiş

tir. 

Sağlığımıza dikkat etmek, kendimize bakmak, gezdiği

miz, dolaştığımız yerlere, oturup kalktığımız, konuş

tuğumuz insanlara, yediğimize içtiğimize dikkat et

mek, ağzımızdan çıkan sözü tartarak konuşmak, 

amaçsız davranışlardan kaçınmak, "fazla mal göz 

çıkarmaz" varsayımından vazgeçip "gerekeni ge

rektiği kadar almak" varsayımını benimsemek işe 

yarar alışkanlıklardır. Burada bahsettiğimiz kendi

mizi sürekli baskı altında tutmak değil, akıl ile hare

ket etmek, tesadüfi değil tutarlı, duyarlı bir yaşamı 

tercih etmektir. Yaşamınız değerlidir. 

mfyaman@maıl.turk.net 

İş toplantılarında 
elektronik dönem 

AMIL KUNT 

A
merika'da yapılan bir 

araştırmaya göre yö

neticiler bir ay içinde 

ortalama 60 iş top

lantısına katılıyor; 

seyahat edilerek katılman bu top

lantıların oram ise yaklaşık yüzde 

25. Bazı toplantılarda bambaşka 

konulara dalarak hayal kurdukları

nı ve uykuya daldıklarını kabul 

eden yöneticilerin oranlan ise sıra

sıyla yüzde 90 ve yüzde 40. 

Artık iş dünyasında elektronik 

toplantı olarak adlandırılan yeni bir 

toplantı türü gün geçtikçe klasik iş 

toplantılarının yerini alıyor. 1997 yı

lında sayısı 10 milyona yaklaşan vi

deo konferansların 1998 yılında 13 

milyona ulaşmış olacağı tahmin edi

liyor. Kentler ve kıtalararası yönetici 

toplantdan, iş görüşmeleri düzenle

yen yüksek teknoloji video konfe

rans hizmet şirketlerinin iş hacmi de 

çok büyük bir hızla büyüyor. 

Özel uzmanlık ve hizmet gerek

tiren video konferans teknolojisin

de toplantıya katılanların görüntü

leri ile sesleri televizyon netliğinde 

ve kalitesinde sağlanırken toplantı 

sırasında doküman transferi ve pay

laşılması da aynı sistem üzerinde 

gerçekleşiyor. Bu tür toplantıların 

en büyük avantajı yönetici zama

nında ve özellikle seyahat giderle

rindeki tasarruf oluyor. Yüksek otel 

ve uçak giderleri nedeniyle video 

konferans uygulamasına geçen şir

ketlerin sayısının sürekli yükseldiği 

gözleniyor. Bazı şirketler şimdi vi

deo konferans yerine iş seyahati 

yapmak isteyen yöneticilerden bu

nun daha yararlı ve ekonomik ola

cağını gösteren yazılı gerekçe ver-

melerini istiyor. Çoğunluğu Uzak

doğu'da bulunan bu şirketlerin Sin

gapur ve Tokyo şubelerindeki yö

neticilerin Hong Kong şubesinde 

yapacakları toplantının uçak ve otel 

giderleri 3 bin doların üstünde iken 

aynı sayıda personelin üç noktalı 

video konferans maliyeti 830 dolar 

olmasıyla 2 bin dolann üzerinde bir 

tasarruf sağlanıyor. 

British Airways Heathrow hava

alanı yakınındaki 340 milyon dola

ra mal olan yeni merkezinde video 

konferans salonları kurmuş olup, 

burada çalışanlar video konferansı 

günlük rutin işleri gibi kullanabile

cekler. British Aerospace'de kuru

lan video konferans ekipmanı ilk 

altı ay içinde ayda 140 saat kullanı

lırken, ikinci altı ayda kullanım ay

da 500 saate yaklaştı. 

Video konferans kullanımı yay

gınlaşırken, bu teknolojiye ait 

ekipman üreticileri de yeni gelişen 

bu pazarda yoğun bir rekabete gi

rişiyorlar. Bunlardan biri olan tü

ketici elektronik devi Philips, dün

yada mevcut 5 ile 10 milyon ara

sındaki iş toplantı salonlarını he

def kitle olarak ele alıyor. Bu ku

ruluş İngiltere ve Amerika'da sa

dece video konferans işine yönelik 

çalışan ortaklan kanalıyla fıyatları 

10 bin dolardan 3 bin dolara kadar 

değişen Matchview adlı sistemler

le bu teknolojiyi pazarlıyor. Video 

konferans sistemlerinin maliyeti 

bağlantı kurulacak noktaların sayı

sı ve aralarındaki uzaklık, ekran 

büyüklüğü ve diğer özelliklere 

bağlı olarak değişiyor. Avrupa'da 

şimdilik 400 milyon dolar hacmin

de bir pazan olan ve yılda yüzde 

32 büyüyen video konferansın bü

yük şirketlerde sadece üst düzey 

yöneticilerinin değil aym zamanda 

diğer çalışanların da kullanabilece

ği bir teknoloji olacağma inanılı

yor. 
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Değişim Dinamiklerinden 
kurumsallaşmaya katkı 

Değişim Dinamikleri, sağlık, kağıt 

üretimi, eğitim, tekstil, pazarlama ve 

inşaat sektörlerinde faaliyet gösteren 21. 

Yüzyıl Büyük Anadolu Holding için "Genel 

Yönetim ve Problem Çözüme/Karar Verme" 

konulu bir seminer düzenledi. 

Holding Yönetim Kurulu Başkanı, Yönetim 

Kurulu Üyeleri ile üst ve orta kademe 

yöneticilerin katıldığı semineri, Değişim 

Dinamikleri Yönetim Merkezi Genel 

Müdürü ve Yönetim Danışmanı Süleyman 

Erdemir sundu. 21. Yüzyıl Büyük Anadolu 

Holding'in kurumsallaşma çalışmaları 

çerçevesinde gerçekleşen seminerde, 

yönetimin ilke ve kuralları ile sorun çözme, 

organizasyonun temel prensipleri, karar verme 

konulan tartışıldı. 

Yöneticilerin daha iyi yönetmesi için... 
FED Finansal Eğitim ve Danışmanlık 

şirketi, 1999 eğitim programını 

açıkladı. Yeni yıla iddialı bir hedefle giren 

FED, yd içinde yapılacak hiçbir eğitimi iptal 

etmeme garantisi veriyor. Gerek kurumlara ge

rekse kişilere genel yönetim ve beceri geliştir

me, insan kaynaklan, çağın merkezleri ve tele-

pazarlama, takım çalışması, satış-pazarlama, 

muhasebe, ekonomi, finans ve bankacılık ko-

nulannda eğitim ve danışmanlık hizmeti veren 

FED, bir kişi için bile olsa ilan edilen eğitimle

rin açılacağını garanti ettiğini belirtiyor. DC 

Gartner Group lisansı altında çalışan ve bugü

ne kadar 50 binden fazla yöneticinin kurslarına 

katıldığını kaydeden FED Danışmanlık, bütün

sel kalite bilinciyle faaliyet göstermeyi amaç

ladığım ve mesleki eğitim gereksinimlerine ya

nıt verebilmek için bu konuda hizmet veren 

uluslararası kuruluşlarla da teknik işbirliğine 

girdiğini bildirdi. 

FED aynca yöneticilik ve finans başlıklann-

da tamamen kuruluşlara özel kurslar da düzen

liyor. 

Tel: 0212-284 42 84 

sektöre yeni katılanlar... görev değişiklikleri 

Superonline'da 

görev 

değişikliği 

Superonline Kurumsal In

ternet Erişim Birim (KI-

EB) Yönetmeni Sevgi Üstün-

dağ, görevinden aynldı. Supe

ronline yetkililerinden aldığı

mız bilgiye göre, halen Supe

ronline E-ticaret Birim Yönet

menliği görevini sürdüren El

van Buldanlıoğlu, aynı zaman

da Üstündağ'dan boşalan KI-

EB Yönetmenliği görevini de 

üstlenecek. 

IAS'nin yeni 

genel müdürü 

Kayhan Karayel 

IAS Bilgi işem ve Da-

nışmanlık Şirke-

ti'nde, Danışmanlık ve Geliş

tirme Sorumlusu olarak çalışan 

Kayhan Karayel, aynı şirkette 

Genel Müdürlük görevine geti

rildi. İki ay önce yeni görevine 

başlayan Kayhan Karayel'in 

yerinde daha önceden Emre 

Kabaş bulunuyordu. 

Çağatay Arslan 

Neptün'den 

Merlin'e geçti 

Porcan grubuna bağlı 

Neptün Bilgi İşlem'de 

Proje Geliştirmeden Sorumlu 

Genel Müdür Yardımcısı ola

rak görev yapan Çağatay Ars

lan, Merlin Bilgisayar Hizmet-

leri'ne geçti. 

Proje Satış ve SAP Grubun

dan Sorumlu Genel Müdür 

Yardımcısı olarak göreve geti

rilen Arslan'ın 1 Şubat 1999 

tarihinde Merlin'de çalışmaya 

başladığı belirtildi. 

Hınç Gökçe 

yeni görevine 

başladı 

Tunç Gökçe, Index Bilgi

sayar Sistemleri Genel 

Müdür Asistanı görevine atan

dı. Index'in kuruluşundan beri 

Satış Müdürü görevini yürüten 

Gökçe, yeni organizasyonda 

satış, pazarlama ve ürün grup

larının yönetim ve koordinas

yonundan sorumlu olacak. 

Kazım Çay, 

Promin 

ailesine katıldı 

Kazım Çay, Promin Gro

up bünyesinde Micro

soft Yetkili eğitim Merkezi 

olarak faaliyet gösteren Pro

min Türkiye'de Eğitim Müdü

rü olarak göreve başladı. MCT 

(Microsoft Certified Trainer), 

MCSE (Microsoft Certifıed 

Systems Engineer) ve CNE 

(Certifıed Novell Engineer) 

sertifikalarına sahip olan Çay, 

daha önce Armada Eğitim 

Merkezi'nde çalışmaktaydı. 


